
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، از معرفی یک بانک و 
۳ سازمان و نهاد متخلف از تصمیمات این ستاد به مراجع قضایی، 
خبر داد. به گزارش صدا و ســیما، بابک دین پرست در حاشیه 
نشست ستاد تســهیل و رفع موانع تولید در جمع خبرنگاران 
گفت: مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید لازم الاجراست 
و از ضمانت اجرایی نیز برخوردار اســت بنابراین دســتگاه ها و 
نهادهایی که خود در نشست این ستاد حضور دارند و مصوبات 
نیز در هماهنگی با آن ها تصویب می شــود باید این مصوبات را 
اجرا کرده و در روند تولید و تسهیل کننده باشند. قائم مقام ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید افزود: در ۶ جلسه اخیر ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید، مصوبات خوبی تصویب و اجرایی شد، اما چهار 
دستگاه و بانکی که به این مصوبات بی اعتنایی کرده و آن را اجرا 
نکردند به دستگاه قضائی معرفی شدند که موضوع نشان می دهد 
ستاد تسهیل در اجرای مصوبات خود با هیچکس تعارف ندارد.

وی توضیح داد: یک بانک و ۳ سازمان و نهاد در ارتباط با اجرا 
نکردن مصوبات ستاد تسهیل به دستگاه قضائی معرفی شدند که 
یکی از این سازمان ها در ارتباط با اجرایی نکردن مصوبات این 
ســتاد در موضوع شرکت بوذرجمهر صنعت که گزارش اخلال 
در روند تولید آن چند بار از رسانه ملی پخش شده به دستگاه 

قضائی معرفی شده است.
قائم مقام ستاد تسهیل و رفع موانع تولید گفت: برای بررسی 
وضع ۶۹۱ واحد تولیدی دارای پرونده قضائی یا مشمول قانون 
ورشکســتگی، کارگروه مشترکی شــامل اعضای این ستاد و 

مسئولان قضائی، تشکیل شده است.
دین پرست افزود: با تشکیل این کارگروه، مشکلات واحدهای 
یاد شده را یک به یک بررسی و احصا می کنیم تا با نهایی شدن 
دیدگاه های کارشناســی در دبیرخانه، مصوبات لازم را در ستاد 
تصویب کنیم. وی گفت: سعی می کنیم مصوبات با تاکید بر قوانین 
و مقررات و با لحاظ نظر مجری تنظیم شود که بهانه ای برای اجرا 
نکردن مصوبات باقی نماند، اما امروز اطلاع دادند دستگاه اجرایی 
که خود مصوبه را در جلسات قبلی پیشنهاد داده بود از اجرای آن 
سرباز زده که از نمایندگان وزارت اقتصاد و بانک مرکزی خواستم 
که این موضوع را بررسی و نتیجه را اعلام کنند و درصورت احراز 
تخطی، آن دستگاه اجرایی به مراجع قضائی معرفی خواهد شد.

قائم مقام ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید افزود: بررسی 
مصوبات جلسات گذشته ستاد و حل مشکلات واحدهای تولیدی 
و نیمه تمام زیرمجموعه شرکت سرمایه گذاری تأمین اجتماعی 
و بنیاد مستضعفان، دیگر دستور کارهای نشست امروز علاوه بر 
رسیدگی به مشکلات شرکت های مشمول قانون ورشکستگی و 

دارای پرونده قضائی بود.
وی اضافه کرد: در شش جلسه قبلی هدف گذاری ما احیای 
ظرفیت های بلااستفاده کشور بود که در گام نخست، هدفگذاری 
احیای هزار و ۵۰۰ واحد صنعتی راکد در شهرک های صنعتی را 
به احیای ۲ هزار واحد افزایش دادیم و هفته گذشته نیز ابلاغیه 
این افزایش به اســتانداران ابلاغ شد، این در حالی است که در 
راستای این هدف تاکنون هزار واحد صنعتی راکد احیا شده است.

دین پرست گفت: همچنین هزار و ۲۰ معدن راکد را تعیین 
تکلیف و هفته گذشته به استانداران ابلاغ کردیم که باید تا پایان 
ســال به چرخه تولید بازگردد. وی افزود: بیش از ۲ هزار واحد 
تملک شده توسط شبکه بانکی نیز با همکاری بانک مرکزی و 
ابلاغ دستورالعمل واگذاری اموال مازاد شبکه بانکی در ۱۱ آذر، 

در حال بازگشت به چرخه تولید است.

روزنامه سراسری 
 اقتصادی اجتماعی  
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شورای نگهبان مجاز به بررسی 
برنامه نامزدها شد

ادامه بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس

 نمایندگان همچنان مشــتاق افزایش اختیارات و وظایف شورای نگهبان هستند؛ 
اگر هم نتوانند انتخابات شوراهای شهر و روستا را به گردن نهاد نظارتی بیندازند، طرح 
اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری را آنقدری تغییر می دهند که نام شورای نگهبان 

در هر ماده آن چند باری تکرار شود. 
آنان دیروز در ادامه رســیدگی های خود، بررسی برنامه داوطلبان انتخابات ریاست 
جمهوری را هم به اختیارات شورای نگهبان اضافه کردند. موضوعی که در جلسه دو 
هفته پیش مجلس با این عنوان که »داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری موظف به 
ارائه  برنامه در زمان ثبت نام می شــدند« بررسی و از طرح مجلسیان حذف شده بود، 
دیروز به شــکل دیگری در طرح آنان گنجانده شــد. نمایندگان در مصوبه خود مقرر 
کردند »شورای نگهبان ۳ ماه پیش از صدور دستور شروع انتخابات ریاست جمهوری 
و در صورت مشخص شدن داوطلبی افراد، می تواند برنامه داوطلبان انتخابات ریاست 
جمهوری را بررسی کند.« هرچند این مصوبه توضیحات بیشتری در مورد مبدأ زمان 
پیش بینی شــده نداده است، اما طبق جدول زمانبندی همیشگی وزارت کشور برای 
انتخابات ریاست جمهوری، دستور شروع انتخابات که از سوی وزیر کشور صادر می شود، 
همان روز ثبت نام کاندیداها است. بنابراین طبق مصوبه مجلس، برنامه های کاندیداها 

سه ماه پیش از ثبت نام آنها در انتخابات مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
در ماده ای که به تصویب نمایندگان رســیده، آمده است: »در راستای بند ۲- ۱۰ 
سیاست های کلی انتخابات مبنی بر شناسایی اولیه توانایی و شایستگی داوطلبان، شورای 
نگهبان ۳ ماه پیش از صدور دســتور شــروع انتخابات ریاست جمهوری و در صورت 
مشخص شدن داوطلبی افراد می تواند از آنها دعوت به عمل آورده تا برنامه های آنان را 
براساس شرایط موضوع این قانون و شاخص های مورد نظر شورای نگهبان موضوع بند 
۵- ۱۰سیاست های کلی انتخابات بررسی نماید« آنچه در تصویب این ماده قابل توجه 
بوده، استفاده از فعل »می تواند« برای شورای نگهبان است که معلوم نیست شورای 

نگهبان مکلف به بررسی برنامه های نامزدهاست یا مخیر.
این ماده، اصلاحیه ماده ۵۹ فعلی قانون انتخابات است که در آن به نحوی اختیار ارائه 
برنامه ها را برعهده خود کاندیداها گذاشته و در آن اثری از درخواست شورای نگهبان 
نیست. در این ماده که ملاک فعلی انتخابات ریاست جمهوری است آمده: »کاندیداها 
می توانند اسناد و مدارک مثبت صلاحیت خود را ضمیمه اعلام داوطلبی نمایند و یا 

مدت زمان رسیدگی به صلاحیت داوطلبان  به شورای نگهبان تقدیم نمایند.«
در تبصره این ماده هم نهادهایی که وظیفه همکاری با شورای نگهبان را برعهده 

دارند، معرفی شدند. در این تبصره آمده است؛ »وزارت اطلاعات، سازمان اطلاعات سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی، سازمان بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات کشور و سایر 
مراجع ذیصلاح مکلفند ظرف مدت ۱۵ روز از تاریخ درخواست اداره انتخابات، شورای 
نگهبان یا در صورت لزوم هر یک از اعضای شورای نگهبان مدارک و یا سوابق مربوط 
به داوطلبان ریاست جمهوری را به صورت کامل تحویل نمایند. تخلف از اجرای حکم 
این ماده توسط هر یک از مقامات و کارکنان دستگاه های ذکر شده مستوجب یکی از 
مجازات تعزیری درجه ۵ موضوع ماده قانون مجازات اسلامی در دادگاه صالح می باشد.«

نمایندگان در ادامه جلسه دیروز در مصوبه ای معیارهای مدیر و مدبر بودن کاندیداهای 
انتخابات ریاست جمهوری را هم تعیین کردند. این ماده از طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری که در جلسه دو هفته پیش مجلس اعتراضات زیادی به همراه داشت 
و به دستور محمدباقر قالیباف برای بررسی بیشتر به کمیسیون شوراها بازگردانده شد، 
دیروز به صحن علنی آمد. تأکید رئیس مجلس در جلسه آن روز بر این بود که »بحث 
رجال مذهبی و سیاسی و مدیر و مدبر بودن، معیارها، تعریف و تطبیق آن از اختیارات 
شورای نگهبان است. اگر ما وقت مجلس را بگیریم و در این باره بحث کنیم نهایتاً شورای 
نگهبان ایراد می گیرد و آن را رد می کند. برخی فقها هم به این اشاره داشتند.« با این 
حال این ماده به کمیسیون ارجاع شد و دیروز با اندکی تغییر و به این صورت به صحن 
بازگشت و به تصویب نمایندگان رسید: معیارهای مدیرداوطلبی به عنوان مدیر موضوع   
اصل ۱۱۵ قانون اساسی شناخته می شود که از شایستگی های لازم و مهارت در زمینه 
مدیریت کلان کشور برخوردار بوده و با شناخت کافی از منابع انسانی و مادی کشور 
توان استفاده از ظرفیت ها برای رسیدن به اهداف انقلاب اسلامی را داشته و از تجربه و 
سوابق موفق در عرصه های مدیریت کلان موضوع ماده ۳۵ این قانون بهره مند شود. در 
تبصره این بند هم به موضوعات قابل تأملی برای تشخیص مدیر بودن کاندیداها اشاره 
شد؛ سوابق مربوط به مبارزه با فقر و فساد و تبعیض، شایسته گزینی، دارا بودن روحیه 
کار جهادی و گروهی، حساسیت نسبت به بیت المال، برخورد با تخلفات و انحرافات و 
روحیه نقدپذیری و پاسخگویی به تشخیص شورای نگهبان از جمله ویژگی های مدیر 
بودن تراز جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود، که در طرح نمایندگان مورد تأکید 
قرار گرفت. معیارهای مدبر: داوطلبی به عنوان مدبر موضوع اصل ۱۱۵ قانون اساسی 
شناخته می شود که از توانایی لازم جهت شناسایی بموقع مسائل و ضرورت های موردنیاز 
کشور برخوردار بوده و با پیش بینی تهدیدها و فرصت های کشور توان اتخاذ راهکارهای 

مناسب و تصمیم گیری کلان را داشته باشد.

معرفی چهار بانک و نهاد 
متخلف به مراجع قضایی

شــاخص کل فرابورس با کاهش ۶ درصدی نســبت به ماه 
قبــل در ارتفاع ۱۷ هزار و ۵۹۹ واحدی قرار گرفت اما آیفکس 
از آغاز سال ۹۹ تا پایان شهریورماه بازدهی ۱۶۷ درصدی را به 

ثبت رسانده است.
به گزارش فرابورس ایران، شاخص کل فرابورس با کاهش ۶ 
درصدی نســبت به ماه قبل در ارتفاع ۱۷ هزار و ۵۹۹ واحدی 
قرار گرفت اما آیفکس از آغاز سال ۹۹ تا پایان شهریورماه بازدهی 

۱۶۷ درصدی را به ثبت رسانده است.
طی شهریورماه فرابورس از عرضه اولیه سهام دو شرکت جدید 
در این ماه میزبانی کرد که در جریان آن ۱۵ درصد از ســهام 
شرکت برق و انرژی پیوندگستر پارس در نماد »بپیوند« در بازار 
اول و ۱۰ درصد از سهام شرکت کیا الکترود شرق در نماد »کیا« 
در بازار شرکت های کوچک و متوسط برای نخستین بار عرضه 
شد.همچنین شرکت بیمه تجارت نو در نماد »بنو« از بازار پایه 
زرد به بازار دوم ارتقا یافت و شاهد گشایش نماد این شرکت در 

بازار دوم فرابورس بودیم.

بازدهی ۱۶۷ درصد 
شاخص کل فرابورس در 

نیـمه اول سـال

محمد نجفی عرب

بودجه 1400 از واقعیت 
تا خوش بینی

چند روز پیش دولت بودجه ۱4۰۰ را تقدیم مجلس کرد. این بودجه در 
شرایطی تنظیم شده که ایران با سخت ترین شرایط تحریمی روبه رو است و 
حتی احتمال می رود که تحریم برای سال آینده پابرجا باشد. اگر بخواهیم 
به صورت کلی به بودجه سال آینده نگاه کنیم باید عنوان کرد که تا حدودی 
خوشبینانه تنظیم شده است و با واقعیت هایی که برای سال آینده پیش بینی 
می شود فاصله دارد، بدین جهت ضروری است برای جلوگیری از هر گونه 
کسری بودجه در سال آینده، بودجه تقدیمی دولت مورد بررسی دقیق تری 
قرار گیرد که قطعاً این امر باید با همکاری اتاق بازرگانی و کارشناسان باشد.

البته اتاق بازرگانی ایران و تهران بودجه های ارائه شده از سوی دولت را 
مورد بررسی ویژه قرار می دهد و نظرات خود را به صورت مکتوب در اختیار 
مجلس و مرکز پژوهش های مجلس می گذارد. این امر کمک می کند بخش 
خصوصی که با بودجه درگیر اســت مشــکلات احتمالی را عنوان کند و 
اخطارهای لازم را بدهد.در حال حاضر اتاق بازرگانی بررسی بودجه ۱4۰۰ را 
آغاز کرده است و هفته آینده به صورت رسمی نظرات خود را اعلام می کند. اما 
آن چیزی که از مطالعه سطحی بودجه صورت گرفته، نشان می دهد که این 
بودجه مشکلاتی دارد که باید نسبت به حل آن اقدام های لازم صورت گیرد.

یکی از مبحث هایی که بخش خصوصی نسبت به آن نقطه نظر دارد، ارز 
4۲۰۰ تومانی برای کالاهای اساسی است. دولت تعیین تکلیف این موضوع 
را به مجلس واگذار کرده اســت. اگر مجلس با ادامه تخصیص ارز 4۲۰۰ 
تومانی موافقت کند، آن زمان رقم بودجه تغییر زیادی خواهد داشت. البته به 
نظر می رسد که مجلس تمایل داشته باشد که ارز به سمت تک نرخی شدن 
هدایت شود و برای اقشار ضعیف جامعه یارانه در قالب های مختلف دیده شود.

نکته مهمی که در بودجه ۱4۰۰ وجود دارد و به نظر می رسد اصلاح آن 
ضروری است، هزینه شرکت های دولتی است. بازدهی شرکت های دولتی 
به اندازه بودجه که برای آنها در نظر گرفته شده است، زیاد نیست از همین 
رو توصیه می شود که در بخش هزینه شرکت های دولتی بازنگری صورت 
گیرد. زمانیکه کشور با تورم روبه رو است افزایش هزینه شرکت های دولتی 
به اقتصاد ضربه وارد می کند. در بودجه سال آینده به درآمد نفتی و فروش 
۲.۵ میلیون بشکه نفت اشاره شده است که به اعتقاد بخش خصوصی این 
عدد با واقعیت هماهنگ نیســت و احتمال دارد که دولت نتواند نسبت به 
صادرات نفتی موفق عمل کند. لذا به نظر می رســد بخشی از درآمدهایی 
که برای ســال آینده پیش بینی شده است، محقق نشود. همین امر نشان 
می دهد که بودجه سال پیش رو تا حدودی خوشبینانه تنظیم شده است. 
اگر هماهنگی بین درآمد وجود نداشــته باشد به طور قطع دولت آینده با 
کسری بودجه مواجه خواهد شد. تمام سعی و تلاش ما باید این باشد که 
مســیر بودجه به گونه ای طی شود که شاهد کسری بودجه و متورم شدن 
اقتصاد نباشــیم. مســأله دیگری که دغدغه بخش خصوصی است بودجه 
بهداشت و درمان است. سال آینده کشور با ویروس کرونا دست به گریبان 
اســت بدین جهت باید به گونه ای عمل شود که این حوزه بودجه مناسب 

برای حوزه درمان داشته باشد. 
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شماره : 999
 به وعده ساماندهی زنجیره آهن و فولاد عمل شود

بورس کالای ایران در پاســخ به نیاز به ایجاد بازاری متشکل و سازمان 
یافته برای تقابل آزاد عرضه و تقاضا تأسیس شد. اما پیچیدگی های ساختاری 
و روابط تودرتــوی آن، در برخی صنایع از جمله صنعت فولاد، مانع تحقق 
اهدافی چون جلوگیری از نوســانات کاذب قیمت محصولات، برقراری نظام 
قیمت گذاری شفاف و هماهنگی میان بخش های مختلف اقتصادی شده است.

هرچند در ظاهر انتظار می رود عرضه محصولات فولادی در بورس کالا، 
منجر به کشــف متوازن قیمت شود، اما عرضه های مهندسی شده چه پیش 
و چه پس از اجرای »شــیوه نامه ســاماندهی زنجیره فولاد«، سبب پیشی 
گرفتــن قیمت  شــمش فولاد در بورس کالا از نرخ های جهانی شــد که از 
نگاه هر کارشناسی غیرعقلایی و غیرمنطقی است. متأسفانه مدیران بورس 
کالای ایران نیز به جای برخورد با چنین عرضه های مهندسی شده و اجرای 
مســئولیت خود، با عرضه کنندگان محصولات فولادی همراهی کرده اند که 
البته موضوع عجیبی نیست. چرا که سه صندلی از هفت عضو هیأت مدیره 
بورس کالای ایران در اختیار سه شرکت ذوب آهن اصفهان، فولاد خوزستان 

و فولاد مبارکه اصفهان است.
در چنین شــرایطی، وزیر صمت همچنان ترجیح داده است روی اصول 
اقتصادی صحیح ایستادگی کرده و به جای قیمت گذاری دستوری در حوزه 
فولاد، به دنبال عرضه آن در بورس کالا براســاس مفاد شیوه نامه ساماندهی 
اســت.اخیراً وزیر صمت از بورس کالا خواســته است برای مدیریت صحیح 
بــازار، قیمت پایه شــمش فولادی در بورس کالا را بر اســاس ۷۰ درصد 
قیمت CIS اعلام کند که این خواســته با هجمه ســنگین رسانه ای روبه رو 
شــده است. خاستگاه این انتقادات، آن هم از سوی رسانه هایی که قلمشان 
همواره به صورت جهت دار و یک طرفه به نفع یک ســمت ماجرا چرخیده، 
مشخص اســت. طبیعتاً کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران نیز با 
قیمت گذاری دســتوری مخالف بوده امــا تغییر قیمت پایه از 8۰ درصد به 
۷۰ درصد CIS، در زمانی که ســقف رقابت تعریف نشــده است را نمی توان 
مصداق قیمت گذاری دســتوری دانســت. اگر فولادی هــا معتقدند قیمت 
واقعــی فولاد داخلی، بالاتر از نرخ جهانی اســت، پس چــرا با افزایش بازه 

کف قیمت مخالفند؟
اکنون در حالی که تولید محصولات فولادی در کشور با مازاد ۵۰ درصدی 
مواجه است، فروش شمش فولاد با نرخی بالاتر از قیمت جهانی در مقاطعی 
از امســال صورت گرفته و این موضوع نشان می دهد بورس کالا با اختلال 
در کارکرد مواجه اســت و نتوانســته به دلیل مهندسی عرضه، نقش خود را 
به درســتی ایفا کند. در چنین شــرایطی و تا زمانی که مهندسی در عرضه 
به عنــوان عامــل مخل در بازار وجود دارد، حتی بــا کاهش قیمت پایه نیز 
بعید است اصلاح لازم در قیمت محصولات فولادی روی دهد. براساس نظر 
کارشناسان، در صورت عرضه صحیح در بورس کالا، شمش فولاد حدود ۹۰ 
درصد قیمت جهانی قیمت خواهد خورد. در این نرخ، شــرکت های فولادی 
امکان سودآوری مناسب و توسعه را خواهند داشت.همچنین در حال حاضر 
کنسانتره، گندله و آهن اســفنجی حدود ۵۰ درصد پایین تر از قیمت های 
جهانی عرضه شــده که موجب عدم النفع و تعطیلی معادن شده است و در 
صــورت عرضه این محصولات در بــورس کالا، آنها نیز از قیمت ۹۰ درصد 
جهانــی تبعیت کرده و زنجیره ای متوازن شــکل خواهد گرفت. نکته قابل 
توجه این اســت که در صورت عرضه  متناسب با نیاز داخل، علاوه بر کشف 
قیمت واقعی، کماکان امکان صادرات مازاد شمش وجود خواهد داشت، که 
در حال حاضر ســایر نهاده های زنجیره مانند ســنگ آهن و کنسانتره آهن 
از این امکان صادراتی محروم هســتند. از طرفی رفتار هماهنگ واحدهای 
فولادی در عدم خرید کنسانتره عرضه شده دو هفته گذشته در بورس کالا با 
قیمت پایه تنها ۶۰ درصد و اصرار بر خرید بر اساس فرمول دستوری با سقف 
کمتر از ۵۰ درصد قیمت واقعی نیز حامل یک پیام اســت: »اصرار بر خرید 
ارزان و دستوری سنگ آهن و فروش گرانتر شمش به صورت تضمین شده.«

در نهایت امیدواریم وزیر صمت در مقابل این فشارها عقب نشینی نکرده 
و به وعده خود برای ســاماندهی زنجیره آهن و فولاد عمل کند. در این راه 
از رئیس جمهوری و هیأت دولت، مجلس شورای اسلامی، نهادهای نظارتی 
و همچنین تشکل های خصوصی انتظار می رود در کنار وزیر صمت ایستاده 
و مانع ادامه رانت ناشــی از ارزان فروشــی مواد اولیه معدنی و گرانفروشی 

شمش در زنجیره فولاد شوند.

در یکصد و نود و پنجمین جلســه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت که امروز یکشنبه 
به ریاست حجت الاسلام و المسلمین دکتر 
حسن روحانی رییس جمهور تشکیل شد، 
رییس ســازمان برنامه و بودجه گزارشی از 
بررسی لایحه بودجه سال ۱4۰۰ در مجلس 
شورای اسلامی ارایه کرد و مورد تبادل نظر 
قرار گرفت.حجت الاسلام حسن روحانی پس 
از ارایه این گزارش، تصریح کرد: لایحه بودجه 
ماحصل مطالعات و بررسی تفصیلی و همه 
جانبه کارشناســان خبره دولت درخصوص 
الزامات و اقتضائات اقتصادی کشــور بوده و 
این بودجه براســاس قواعد و شرایط کشور 
تهیه و تنظیم شــده اســت.رییس جمهور 
افزود: دولــت همواره از نظرات مشــورتی 
کارشناسان و فعالان اقتصادی استقبال کرده 
و همچنین پذیرای دیدگاه ها و پیشنهادهای 
اصلاحی نمایندگان محترم در مجلس بوده 
اما دگرگون کردن شاکله و ساختار بودجه، 
مطمئنا غیرقابل قبول است.روحانی گفت: 
زمان بررســی بودجه، زمان تغییر قوانین و 
قواعد اصلی فعالیت های اقتصادی نیســت 
و نباید موجب شــود کــه فعالان اقتصادی 
که پیشــران امور توسعه کشــور  به شمار 

می روند دچار ســردرگمی شــوند از سوی 
دیگــر تصمیمات بودجــه ای نباید به هیچ 
وجه معیشــت مردم بویژه قشرهای ضعیف 
و کم برخــوردار را تحت فشــار قرار دهد.

در ادامه این جلســه رییس سازمان بورس 
گزارشی از وضعیت بازار سرمایه ارایه کرد و 
رییس جمهور  با تاکید بر اینکه بازار بورس 
یک نهــاد اصلی در ایجاد و حفظ تعادل در 

اقتصاد کشور است، اظهارداشت: بورس بستر 
معاملاتی شفاف است و دولت همواره در پی 
تقویت و حمایت بازار بورس بوده و اولین گام 
و شرط حمایت و تقویت از این بازار را قاعده 

مندی و رعایت قانون در آن می داند.روحانی 
با بیان اینکه بورس سازوکارهای ویژه خود را 
دارد، تاکید کرد: سیاست گذاری های آن نیز 
باید از طریق شورای عالی بورس انجام گیرد 
و از مداخلات غیر کارشناسی در بورس باید 
پرهیز شود.رییس جمهور  افزود: رسالت این 
بورس، کشف قیمت واقعی محصولات بوده 
و سیاست اصولی دولت این است که قیمت 
گــذاری کالاها بر اســاس مکانیزم عرضه و 
تقاضا و قواعد بازار رقابتی صورت گیرد که 
این مسئله در نهایت به نفع بازار، تولیدکننده 
و مصرف کننده واقعی است.رییس جمهور 
با اشــاره به برنامه های دولت برای کنترل 
و مقابله بــا  افزایش بی دلیل قیمت  برخی 
کالا ها، تصریح کرد: دولت همواره بر اساس 
سیاســت های اصلی خود مبنی بر تقویت 
بازار سرمایه با محوریت بورس، تلاش دارد 
با تسهیل فعالیت ها و کاهش محدودیت ها 
و اعتماد به شرکت های با سابقه و خوشنام 
و موثــر که با ثبات رویه و با رعایت مقررات 
عمل کرده اند و همواره موجب رونق بازارهای 
داخلی و خارجی بــوده اند، زمینه افزایش 
فعالیت و خرید و فــروش در بورس کالا را 

فراهم کند.

بازار بورس نهاد اصلی ایجاد و حفظ تعادل در اقتصاد کشور است

 
 

 
 

 خبر
 وظیفه اصلی سازمان بورس، صیانت از حقوق سهامداران است

 رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار به مفاد متعدد قانون تجارت اشاره 
کرد و گفت: براساس قانون، یکی از وظایف اصلی سازمان بورس و اوراق بهادار 
صیانت از حقوق سهامداران است. به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران؛ 
»حســن قالیباف اصل« با بیان اینکه در چنــد وقت اخیر نیز با تأکید دوباره 
ناشرین را ملزم کرده ایم تا در قیمت گذاری عرضه محصولات ضمن پایبندی 
به قانون، صرفه و صلاح سهامداران را مبنا قرار دهند، افزود: مطالبه جدی و 
همیشگی ما رعایت این اصل مهم است و پیگیری قضایی تخلفات را وظیفه 

ذاتی خود می دانیم.
وی ادامه داد: سازمان بورس بر عملکرد ناشرین نظارت کامل دارد و برای 
اجرای حمایت خود از جمعیت میلیونی ســهامداران، مطابق مواد ۵۱ و ۵۲ 
قانون بازار اوراق بهادار در برخورد با متخلفان احتمالی حتی لحظه ای غفلت 

و مصلحت اندیشی را جایز و روا نمی داند.
قالیباف اصل با بیان اینکه مفاد متعدد قانون تجارت ازجمله ماده ۱4۲ نیز 
به صراحت به این موضوع می پردازد، افزود: رعایت اصل نمایندگی سهامداران 
فقط مطالبه به حق ســهامداران از اعضای هیات مدیره نیســت بلکه مطالبه 
همیشگی و قانونی سازمان بورس و اوراق بهادار از آنان بوده است زیرا بر اساس 

قانون، یکی از وظایف اصلی این سازمان صیانت از حقوق سهامداران است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: وظیفه اعضای هیات مدیره ها، 
اتخاذ بهترین تصمیم ها برای پیشــبرد امور و تقویت منافع شرکت هاســت و 
انجام این وظیفه امکان پذیر نیست، جز آنکه تصمیم ها ناشی از قوانین و قواعد 
بورسی باشد و از فشــارهای غیرقانونی بیرونی و منفعت جویی های احتمالی 

فردی یا گروهی تأثیر نپذیرد.
وی خاطرنشان کرد: از همه نهادها و افراد خارج از بورس که با هیات مدیره 
شرکت ها  ارتباط کاری دارند نیز انتظار داریم، خواسته های خود از شرکت ها 
و پیشنهادهایشان را در چارچوب قانون و وظایف تعریف شده برای شرکت ها 
مطرح کنند تا امکان تعامل سازنده و هم افزایی پایدار و روزافزون فراهم آید.

قالیباف اصل با اعلام اینکه در چند سال گذشته، بازار سرمایه هم از نظر 
تعدد ناشــرین و هم از نظر تعداد سهامداران رشد قابل توجهی داشته، افزود: 
اکنون حدود ۵۰ میلیون نفر، سهامدار ۷۰۰ شرکت پذیرفته شده در بازارهای 
مختلف بورس و فرابورس هستند و طبیعی است که همه سهامداران نتوانند 
در تصمیمات خرد و کلان شــرکت ها دخالت مستقیم داشته باشند و همین 
واقعیت، اهمیت نمایندگان تصمیم گیر در شرکت ها را بیش  از گذشته نشان 

می دهد.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اکثر تصمیم های مهم بر عهده 
اعضای هیات مدیره شرکت هاست، به همین دلیل در علوم مالی و حسابداری، 
اعضای هیات مدیره را امانت داران و متولیانی می دانند که با اتخاذ سیاست های 
درســت و نظارت اخلاقی و قانونی، شــرکت ها را به سمت آینده ای پایدار و 

سودآور هدایت می کنند.

بازار تلفن همراه مانند سایر بازارها در هفته های اخیر 
تحت تاثیر کاهش بهــای دلار، با افت قیمت ها مواجه 
شده، به طوری که رصد بازار تلفن همراه نشان می دهد 
که قیمت ها به کمترین حد در ۶ ماه اخیر رسیده و بازار 

دلالان نیز کساد شده است.
شیوع کرونا نیاز افراد به سخت افزارهایی مانند تلفن 
همراه و کامپیوتر را افزایش داد. قیمت بالای گوشی تلفن 
همــراه به دلیل عدم تخصیص ارز و بالا بودن قیمت ارز 
باعث بروز مشکلاتی در حوزه آموزش مجازی و دورکاری 
شد. اما از حدود ۲۵ روز قبل و با تخصیص ارز و کاهش 
محسوس قیمت دلار، اکنون شرایطی ایجاد شده تا در بازار 
تلفن همراه قیمت ها به اعداد منصفانه ای برسند. تا جایی 
که برخی از واردکنندگان برای جا نماندن از بازار رقابتی 
که ایجاد شده، تصمیم گرفته اند دامنه سود خود را از ۱۵ 
درصد به چیزی حدود ۳-4 درصد برسانند تا گوشی های 
خود را به فروش برسانند و به تعهدات خود عمل کنند.

»رضا قربانی« رئیس کمیسیون ساماندهی و تنظیم 
بازار انجمن واردکنندگان موبایل روز یکشنبه در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصادی ایرنا به کاهش قیمت گوشی تلفن 
همراه به واسطه تخصیص ارز، اشباع بازار و پایین آمدن 

قیمت دلار اشاره و جزئیات آن را بیان کرد.

 بهترین زمان برای خرید گوشی تلفن همراه
قربانی گفت: ۲۵ روز قبل زمانی که تخصیص ارز برای 
واردات گوشی تلفن همراه در نظر گرفته شد، برخی به این 
مسئله انتقاد کردند که چرا وقتی تخصیص ارز تعلق گرفته 
قیمت گوشی تلفن همراه پایین نیامده است؟ دلیلش این 
است که تا زمانی که تامین ارز اتفاق نیفتد و کالا با آن 
ارز تخصیص گرفته، وارد نشود، قیمت ها پایین نمی آید. 
تا قبل از تخصیص ارز گوشی های تلفن همراه با دلار ۳۲ 
هزار تومانی وارد شده بود، بنابراین باید صبر می کردیم تا 
ارز ۲۶هزار تومانی که بانک مرکزی تخصیص داده، تامین 
شود و با ورود کالاهای جدید، قیمت گوشی های تلفن 
همراه پایین بیاید.رئیس کمیسیون ساماندهی و تنظیم 

بازار انجمن واردکنندگان موبایل تصریح کرد: با توجه به 
تخصیص دلار ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومانی )دلار نیمایی به روز( 
به تمامی واردکنندگان گوشی تلفن همراه، بازار رقابتی 
شکل گرفت. از دوشنبه قبل گوشی های تلفن همراه با 
ارز حدود ۲۶ هزارتومانی وارد بازار شدند و همانطور که 
قبلا در پیش بینی ها اعلام کردیم، گوشــی تلفن همراه 
بین ۱۰ تا ۱۵ درصد و برخی موارد ۲۰ درصد ارزان شد.

وی خاطرنشان کرد: اگر فردی منتظر بوده که قیمت 
گوشی پایین بیاید و خریداری کند، می توان گفت الان 
بهترین زمان برای خرید گوشی تلفن همراه است. از ۶ 
ماه قبل تا الان چنین قیمتی اصلا در بازار دیده نشــده 

و نمی دانیم در آینده نیز چه اتفاقاتی رخ خواهد داد.

 یک کاهش 10 درصدی دیگر
البته به گفته قربانی، ارزان شدن گوشی تلفن همراه 
صرفا به همین عدد محدود نمی شود، بلکه به دلیل شکل 
گرفتن بازار رقابتی برخی از واردکنندگان نیز حدود ۱۰ 

درصد از سود خود را کم کرده اند تا بتوانند در این بازار 
اقبال خوبی داشته باشند.

رئیس کمیسیون ســاماندهی و تنظیم بازار انجمن 
واردکنندگان موبایل در این باره گفت: واردکنندگان این 
اجازه را دارند تا ۱۵ درصد سود از خریدار دریافت کنند 
اما چون الان بازار شکل رقابتی به خود گرفته است، تعداد 
زیادی از فروشــندگان سود ۱۵ درصدی خود را به ۲ تا 
۳ درصد رسانده اند که همین مسئله نیز۱۰ درصد دیگر 

قیمت گوشی را پایین آورده است.

 دست دلالان از بازار کوتاه شد
نکتــه دیگری که از نظر قربانی باعث شــده قیمت 
گوشی تلفن همراه، پایین تر از هر زمان دیگری در ۶ ماه 
گذشته شــود، گفت: به واسطه اتفاقات رخ داده، دست 
دلال ها از بازار کوتاه شــده و دلالی در بازار موبایل هیچ 
توجیحی ندارد. همانطور که می بینیم اکنون هیچکس 
خریدار پاسپورت  مسافران برای رجیستر کردن گوشی 

تلفن همراه نیست.
رئیس کمیسیون ســاماندهی و تنظیم بازار انجمن 
واردکنندگان موبایل درباره این که آیا ممکن اســت با 
پایین آمدن قیمت ارز شــاهد افت بیشتر قیمت تلفن 
همراه باشیم، افزود: اصلی ترین عنصر تاثیرگذار روی قیمت 
کالاهای وارداتی، ارز است. اما باید قیمت ارز حواله را در 
نظر گرفت. اکنون که به دلیل تحولات سیاســی قیمت 
دلار نقدی پایین آمده است اما دلار نیمایی که واردات با 
آن انجام می شود هنوز نزدیک به ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان 

است و تغییر چندانی نداشته است.
قربانی افزود: اگر قیمت ارز نیمایی کاهش پیدا کند، 
یــک ماه بعد و پس از تامین ارز تخصیص یافته و ورود 
گوشــی تلفن همراه به کشــور، می توان انتظار کاهش 

قیمت را داشت.

 روند کاهشی قیمت ها در بازار
بررسی بازار تلفن همراه نشان می دهد که بیشترین 
افت قیمت مربوط به آیفون پرو مکس ۲۵۶ است که با 
قیمت ۵۶ میلیون تومان در بازار خرید و فروش می شد، 

اما اکنون قیمت آن به 4۳ میلیون تومان رسیده است.
به گفته قربانی گوشــی آیفــون ۱۲ با حافظه ۲۵۶ 
نســبت به یک ماه بین 4 تــا ۶ میلیون تومان کاهش 

پیدا کرده است.
رئیس کمیسیون ســاماندهی و تنظیم بازار انجمن 
واردکنندگان موبایل با اشاره به کاهش قیمت انواع گوشی 
تلفن همراه در بازار کشــور،   اظهار داشت: گوشی نوت 
هشــت ۱۲8 شیائومی که حدود یک ماه قبل در بازار با 
قیمت هفت میلیون تومان بود، از دوشنبه گذشته با قیمت 
پنج میلیون و ۹۰۰ هزار تومان خرید و فروش می شود. 
شیائومی مدل نوت ۹ پرو که با قیمت ۹ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان فروخته می شد، به قیمت هفت میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان رسیده است. شیائومی پوکو x۳ که با قیمت 
۱۱ میلیون تومان به فروش می رســید الان با قیمت 8 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان در بازار خرید و فروش می شود.

در حالی برخی از موافقت مجلس با آزادسازی واردات 
خودروها در سال آینده صحبت می کنند که دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو معتقد است، وارداتی در کار نخواهد 
بود و مصوبه کمیســیون تلفیق برای واردات خودرو از 

مناطق آزاد، قابلیت اجرایی ندارد.
آنطور که شنیده می شود، مصوبه کمیسیون تلفیق 
بودجه در رابطه با واردات خودرو از دو بخش تشکیل شده 
است. علاوه براینکه واردات خودرو به مناطق آزاد در سال 
آتی ممنوع اعلام شده، بخش دوم این مصوبه این است 
که در ســال آتی می توان خودروهای موجود در مناطق 
آزاد را برای ورود به ســرزمین اصلی ثبت سفارش کرد. 
برخی معتقدند که براین اساس، عملًا به صورت گسترده 
مجوز واردات خودروهای کارکرده و دست دوم یا به عبارتی 
مستعمل صادر شده و در صورت تأیید در صحن علنی 
مجلس احتمال واردات خودروهای موجود در مناطق آزاد 

به سرزمین اصلی بسیار زیاد است.
چند روز پیش، رحیم زارع -ســخنگوی کمیسیون 
تلفیق لایحه بودجه ۱4۰۰-  از مصوبه این کمیســیون 
در مورد ممنوعیت واردات هرگونه خودرو در سال ۱4۰۰ 
به مناطــق آزاد تجاری و صنعتی خبر داد و اعلام کرد: 
به موجب مصوبه کمیسیون تلفیق، دولت مکلف است به 

منظور تنظیم بازار خودروهای وارداتی ضمن شناسایی 
خودروهای خارجی غیرآمریکایی موجود در مناطق آزاد، 
با اخذ حقوق گمرکی و ســود بازرگانی که متناسب با 
معیارهای زیر ظرف مدت یکماه از تاریخ ابلاغ این قانون 
توسط کمیته موضوع ماده یک قانون مقررات صادرات و 
واردات تعیین و توسط دولت ابلاغ می شود نسبت به ثبت 
سفارش و اجازه واردات خودروهای غیرآمریکایی موجود 

در مناطق آزاد تجاری و صنعتی اقدام کند.
به گفته این نماینده مجلس شورای اسلامی، به موجب 
این مصوبه واردات خودروهای موضوع این تبصره برای 
سازمان های مناطق آزاد تجاری و صنعتی و شرکت های 
تابعه آن ها، دستگاه های موضوع ماده پنج قانون مدیریت 
خدمــات کشــوری و نهادهای عمومــی غیردولتی و 
شــرکت های تابعه آنها ممنوع است.اعضای کمیسیون 
تلفیق بودجه ســال ۱4۰۰ در نشست چهارشنبه هفته 
گذشته )۱۷ دی ماه( مصوب کردند که خودروهای خارجی 
غیرآمریکایی که تا پایان آذر سال ۱۳۹۹ وارد مناطق آزاد 
شده اند و ارز آن ها پرداخت شده است، با پرداخت عوارض 
مالیات و حقوق گمرکی امکان ورود آن ها به داخل کشور 
وجود دارد؛ در این رابطــه، مهدی دادفر- دبیر انجمن 
واردکنندگان خودرو - در گفت وگو با ایسنا، ضمن تاکید 

براینکه مصوبه کمیسیون تلفیق برای واردات خودرو از 
مناطق آزاد به داخل سرزمین اصلی، در تضاد با قوانین 
داخلی بوده و البته قابل اجرا نیز نخواهد بود، اظهار کرد: در 
حقیقت این مصوبه بدین معناست که مالکان خودروهای 
مناطق آزاد که در همان مناطق سکونت دارند، مبلغی به 
حساب دولت واریز کنند تا بتوانند از خودروی خود در 
کشور استفاده کنند.وی افزود: در حال حاضر در منطقه 
آزاد، به طور مثال یک دســتگاه خودروی اسپورتیج با 
کارکــرد ۷۵ هزار کیلومتر،   ۶۰۰ میلیون تومان قیمت 
دارد؛ بنابراین ورود این خودرو به داخل سرزمین اصلی با 
در نظر داشتن هزینه های عوارض، تعرفه ورودی، مالیات و 
شماره گذاری حدود یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان تا 
یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان تمام می شود، درحالی 
که اکنون قیمت همین خودرو، شــماره گذاری شده در 
سایت های خودرویی یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون تومان 
است.دادفر یادآور شد: حدود سه سال است که واردات 
به کلی ممنوع است؛ لذا خودروی صفرکیلومتر در مناطق 
آزاد وجــود ندارد؛ ضمن اینکه بــرای واردات خودرو به 
کشور مطابق قانون واردات خودروهای کمتر از یکسال 
از زمان تولید خودروهای خارجی به کشور و همچنین 
شماره گذاری خودروهای کارکرده نیز ممنوع است؛ لذا 

بایستی همه این قوانین برداشته و اصلاح شود.
دبیر انجمن واردکنندگان خــودرو تصریح کرد: در 
حقیقت مشخص نیســت، چه چیزی آزاد شده است! 
واردکننــده با چه انگیزه ای می تواند نســبت به واردات 
خودرو از مناطق آزاد اقدام کند؛ آن هم با سود نامتعارف 
بیش از ۲۰ درصد برای واردکنندگان؛ مگر واردکننده ای 
هم باقی مانده است؟ در مناطق آزاد افرادی که دارای این 
خودروها هستند، برای مصرف شخصی خود وارد کرده اند؛ 
چرا پولی مجدد واریز کنند در حالی که افراد ساکن این 
مناطق آزاد، می توانند از پلاک عبور موقت استفاده کنند.

وی با بیان اینکه تلاش می شود تا به هر نحو ممکن، 
منبع درآمدی برای دولت، تعریف شــود، اظهار کرد: اما 
این راهی نخواهد بود که دولت بتواند کسب درآمد داشته 
باشد و قابلیت اجرایی ندارد. ضمن اینکه تاکید شده در 
سال ۱4۰۰، واردات ۱۰۰ درصد حتی به مناطق آزاد نیز 
ممنوع خواهد بود و همانطور که اعلام شد، ۲۰4۰ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شده برای حق ورودی خودروها در 
بودجه ســال آینده، صرفا درآمد دولت از بابت ترخیص 
احتمالی خودروهای باقیمانده از گمرکات خواهد بود و 
هیچ قصدی برای واردات خودرو طی سال آینده وجود 

نخواهد داشت.

قیمت ها به پایین ترین حد در ۶ ماه اخیر رسید

مصوبه کمیسیون تلفیق برای واردات خودرو از مناطق آزاد قابلیت اجرایی ندارد

صادرات ۵۱۲ میلیون دلاری کاتد مس در ۹ ماهه سال ۹۹
بررســی آمار تجارت خارجی در دوره ۹ ماهه امسال گویای صادرات 8۰ 

هزار تن کاتد و قطعات کاتد مس به ارزش ۵۱۲ میلیون دلار است.
برپایه آمارهای گمرک جمهوری اسلامی ایران حاکی است، میانگین قیمت 

هر تن کاتد مس صادراتی ۶ هزار و ۳۹4 دلار ثبت شد.
کاتدهــای مس به عنوان مواد خام اولیــه برای تولید محصولاتی با مس 
که خلوص بالا دارند و برای آلیاژ مس اســتفاده می  شود، از کاتدهای مسی 
برای ســاخت آلیاژهایی مانند برنج ، برنز و فولاد آلیاژی استفاده می شود و 
علاوه براینکه در صنایع سیم، کابل و ترانسفورماتور کاربرد وسیعی دارد، در 
حمل و نقل ، وسایل برقی و ماشین آلات، تجهیزات دفاعی و ساخت و ساز 

به مصرف می رسد.
براســاس داده های مقدماتی وزارت صنعــت، میزان تولید کاتد مس در 
دوره ۹ ماهه امسال به رقم ۱۹۲ هزار تن رسید که در مقایسه با دوره مشابه 

پارسال ۹ درصد افزایش داشته است.

جداول مورد بررسی گویای آن است که در دوره هشت ماهه امسال نیز در 
زمینه تولید کاتد مس رشد ۷.۱ درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
محقق شــد و به رقم ۱88.۹ هزار تن رســید. ضمن اینکه در دوره فروردین 
لغایت آبان ماه پارسال در مجموع ۱۷۶.۳ هزار تن کاتد مس تولید شده بود.

اتاق بازرگانی تهران در بررســی خود از آمار تجارت خارجی آورده است، 
امسال در ۹ ماهه در بین ۳۰ قلم کالای مهم صادراتی بدون احتساب کالاهای 
صادراتی به عراق، صادرات کاتد و قطعات کاتد مس در جدول مربوطه جایگاه 

ششم را به خود اختصاص داده است.
آمار تجارت خارجی ایران در هشــت ماهه امســال نشان داد که حدود 
۲۹۲.۵ میلیون دلار صادرات ایران به چین )معادل ۶.۶ درصداز کل صادرات 
به این کشور( به صدور کاتد و قطعات کاتد از مس تصفیه اختصاص داشت.

آمار گمرک گویای آن اســت که در دوره هشت ماهه امسال 4۵.۶ هزار 
تن کاتد و قطعات کاتد از مس تصفیه شده به چین صادر شده که میانگین 

قیمت آن هر تن ۶ هزار و 4۱4 دلار ثبت شد.همچنین هشت ماهه منتهی 
به آبان ۹۹ نیز هندی ها در بخش واردات غیرنفتی خود از ایران بیشــترین 
سهم را به خرید کاتد و قطعات کاتد از مس تصفیه شده با ۶۵.4 میلیون دلار 
اختصاص دادند.هند در هشت ماهه امسال حدود 4۵۱ میلیون دلار از ایران 
کالاهای غیر نفتی خریداری کرد که سهم نخست آن مربوط کاتد و قطعات 

کاتد از مس تصفیه شده با ۱4.۵ درصد بود.
بررســی های اتاق بازرگانی تهران گویای آن اســت که متوســط قیمت 
صادراتی این محصول به هند ۶ هزار و 4۰۷ دلار به ازای هر تن ثبت شــده 
و ارزیابی صورت گرفته نشــان می دهد که در دوره این گزارش بیش از ۹۳ 
درصد ارزش صادرات کالای غیر نفتی ایران به هند مربوط به ۵۰ قلم کالا بود.

آمار تجارت خارجی در بخش معدن وصنایع معدنی در سال ۹8 گویای آن 
است که میزان صادرات مس و تولیدات پایین دستی آن بالغ بر یک میلیارد 

و ۲4۱ میلیون و ۷4۶ هزار و ۵۱۵ دلار ثبت شد.
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معاون بازرســی و نظارت اتاق اصناف 
ایــران از انجام بیــش از 4۳۲ هزار فقره 
بازرســی از صنوف کشور در آذر ماه سال 
جاری و دو میلیون و 48۶ هزار و 8۹4 فقره 
بازرسی در ۹ ماهه سال جاری خبر داد و 
گفت که بیشــترین عناوین تخلف مربوط 
به درج نکردن قیمت، گران فروشی و عدم 

صدور صورتحساب بوده است.
بهنام نیــک منش اظهار کــرد: تعداد 
کل بازرســی ها از صنوف سراسر کشور در 
آذرماه سال جاری 4۳۲ هزار و ۹۲۰ فقره 
بــود که ۱4 هزار و ۹8۵ فقــره پرونده با 
برآورد جریمه پیشــنهادی به ارزش بیش 
از ۲۱ میلیارد و ۲۱۱ میلیون ریال تشکیل 

شده است.
همچنیــن بــه گفتــه وی در آذر ماه 
۱۶ هــزار و ۹۰۵ فقره شــکایت توســط 
واحدهای بازرسی اصناف دریافت شد که 
۶۱ درصــد در بخش کالا و ۳۹ درصد در 
بخش خدمات بوده و از مجموع شــکایات 
دریافتی ۲۳ درصد بــه صورت حضوری، 
۵8 درصد تلفنــی و ۱۹ درصد به صورت 
کتبی دریافت و رســیدگی شــده است. 
در ایــن میان تعــداد ۱۶ هزار و 8۵ فقره 
شــکایت قابل پیگیری تشخیص داده شد 

که برای رســیدگی و برخــورد قانونی به 
ادارات و مراجع ذیربط ارســال شده است. 
معاون بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران 
با بیان اینکه از کل شکایات قابل پیگیری 
۱۹ درصــد منجر به رضایت شــاکی، ۳۲ 

درصد متخلف، ۳۶ درصــد غیرمتخلف و 
۱۳ درصد در دست بررسی است، تصریح 
کرد: بیشترین عناوین تخلف مربوط به درج 
 نکردن قیمت، گران فروشــی و عدم صدور

 صورتحساب است.

 جریمه صنوف متخلف در ۹ ماهه 
امسال 3 برابر شد 

نیک منش در ادامه تعداد کل بازرسی ها 
از صنوف سراســر کشور در ۹ ماهه نخست 
ســال جــاری را دو میلیــون و 48۶ هزار 

و 8۹4 فقــره اعــلام کرد و گفــت: میزان 
بازرســی ها در ۹ ماه سال جاری نسبت به 
ســال گذشته رشد ۲8 درصدی داشته و از 
میزان بازرســی های انجام شده تعداد ۱۱۲ 
هــزار و ۱۹۶ فقره پرونده با برآورد جریمه 
پیشنهادی به ارزش بیش از ۶۳۲ میلیارد و 
8۳۵ میلیون تومان تشکیل شده است که 
مبالغ دریافتی نسبت به سال گذشته ۳ برابر 
رشد داشته است. همچنین به گفته وی در 
۹ ماهه سال جاری ۱۲۲ هزار و ۱۹۱ فقره 
شکایت توســط واحدهای بازرسی اصناف 
دریافت شــد که نســبت به مدت مشــابه 
سال گذشته 4 درصد رشد داشته و پس از 
بررسی ها و ارزیابی کارشناسان تعداد ۱۱۶ 
هــزار و 48۶ فقره شــکایت قابل پیگیری 
تشــخیص داده شــد که برای رسیدگی و 
برخورد قانونی بــه ادارات و مراجع ذیربط 
ارسال شده و بیشــترین عناوین تخلف در 
این مدت نیز مربوط به درج نکردن قیمت، 
گران فروشــی و عدم صدور صورتحســاب 
است. طبق قانون نظام صنفی گران فروشی، 
کم فروشــی،  تقلب،  احتکار،  عرضه خارج 
از شبکه عدم اجرای ضوابط قیمت گذاری و 
توزیع،  فروش اجباری،   عدم درج قیمت و 
عدم صدور صورتحساب از جمله مهم ترین 

درج نشدن قیمت؛ بیشترین تخلف صنفی

 باتلاق مدیران ناکارآمد
عدم تطابق بین واقعیت های اقتصادی و ســخنان دولتمردان و سایر ارکان 
حکومتی چالش این روزهای اقتصاد ایران است؛ چالشی که در آن عده ای عملکرد 
دولت و تیم اقتصادی اش را به باد انتقاد می گیرند و عده ای دیگر با دفاع تمام قد 
از عملکرد مدیریتی خود به حواشــی شکل گرفته در سطوح مختلف اقتصادی 
و سیاســتگذاری پاسخ می دهند. رییس جمهور از جمله افرادی است که اخیرا 
خبر از افزایش تدریجی و آرام قیمت ها داده، آن هم بدون آنکه مردم تاثیر آن 
را در زندگی خود احساس کنند. اما حتی اگر بپذیریم که قیمت ها بدون وارد 
آوردن فشار به مردم با افزایش همراه شده و حتی مردم تغییرات نرخ ارز را در 
وضعیت معیشتی احساس نکرده اند هنوز این پرسش بی پاسخ می ماند که آینده 
اقتصاد ایران به کدام سمت حرکت خواهد کرد؟ این پرسش و پرسش هایی از 
این دســت با لفاظی های کوتاه مدت مقامات مسوول قابل پاسخگویی نخواهد 
بود و نهادهای تصمیم گیر باید روشن و شفاف اعلام کنند که چه رهیافتی برای 

خروج اقتصاد گرفتار در باتلاق عدم رشد اقتصادی دارند.
در این میان باید پرســید که آیا بانک مرکزی به عنوان یکی از ارکان اصلی 
حوزه سیاســتگذاری پولی بر مســیری که به رشد مثبت اقتصادی و بهبود در 
حوزه های اقتصادی منتهی می شود در حال حرکت است؟ رییس بانک مرکزی 
به جای آنکه گزارش های مبســوط و دقیقی از وضعیت عملکرد اقتصاد ارائه و 
نشان دهد که چه تغییراتی قرار است در حوزه کلان اقتصادی اتفاق بیفتد، تنها 
به انتشــار پست های اینستاگرامی بسنده می کند و به ارائه طریق از این مسیر 
می پــردازد. اما ارائه گزارش وضعیت اقتصادی بدون در اختیار نهادن آمارهای 
دقیق و شــفاف چه تغییری در وضعیت موجــود ایجاد خواهد کرد آن هم در 
شرایطی که مردم خود با واقعیت های موجود بازارها در زندگی روزانه شان مواجه 
می شوند. به نظر می رسد ما در اقتصاد ایران با چرخه بسته ای از مدیران روبه رو 
هستیم. در این چرخه ناکارآمد افراد بدون در اختیار داشتن دانش و توان کافی 
در جایــگاه و رده های بــالای دولتی قرار می گیرند و به جای آنکه این افراد به 
جایگاهی که به آن دست می یابند وزن بدهند، جایگاه ها هستند که به این افراد 
وزن و قدرت می دهند.به نظر می رسد بانک مرکزی یکی از تلخ ترین و سیاه ترین 
دوران های خود را طی چند سال اخیر سپری کرده، اما رییس بانک مرکزی به 
جای آنکه ناتوانی خود در عرصه سیاستگذاری را بپذیرد و اعتراف کند که در 
برخی برهه ها قادر نبوده سیاســت کارآمدی را اتخاذ کند یک روز از راه اندازی 
سامانه نیما خبر می دهد، یک روز دست به اختلاف پراکنی بین واردکنندگان و 
صادرکنندگان می زند و روز دیگر از ماجرای جنجالی صادرکنندگان کارتن خواب 
پرده برمی دارد. این مسائل نشان می دهد که دیپلماسی بانک مرکزی نزد عموم 
مردم پذیرفته نبوده و به جای تسهیل امور و فعالیت ها در شرایط تحریمی، نمک 
به زخم بســیاری پاشیده است. مجموعه اینها نشان می دهد که بانک مرکزی 
طی دو سال گذشته سیاست مشخصی اتخاذ نکرده و دیپلماسی اثربخشی در 
حوزه های کلان اقتصادی ارائه نداده اســت. بــرای مثال رییس بانک مرکزی 
سال هاســت که از کنترل خلق پول و نقدینگی و کاهش تورم سخن می گوید 
امــا هنوز بهبودی در حوزه های اقتصادی دیده نمی شــود. حال هم که دولت 
ماه های پایانی عمر خود را می گذراند چرخه ناکارآمدی مدیران به دولت بعدی 
واگذار می شود.در مجموع به نظرمی رسد بانک مرکزی رویکرد مستقل خود را 
نداشته، در مسیر کنترل نقدینگی عملکرد ناموفقی داشته، پایه پولی بیشترین 
رشــد خود را در ســال جاری تجربه کرده و تورم نیز رکوردهای قبلی خود را 
جابه جا کرده اســت. اگر بخواهیم عملکرد بانک مرکزی را مورد ســنجش قرار 
دهیم لازم اســت برخی شاخص های کلان اقتصادی را در اختیار داشته باشیم 
اما ما حتی شاهد عدم انتشار برخی شاخص های کلان اقتصادی نیز بوده ایم. به 
هر میزان که بانک مرکزی به سمت ارائه داده های شفاف حرکت کند راحت تر 
می توان عملکرد بانک مرکزی را به بوته نقد کشاند. اما به نظر می رسد اقتصاد 
ایران با استانداردهای روز دنیا فاصله دارد و حذف اطلاعات و داده های آماری 
از سوی بانک مرکزی امکان پیش پذیری اقتصادی و عبور آسان از دوران گذار 

اقتصادی را غیرممکن کرده است.

 
 

رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی از مصوبه جدید مجلس شورای اسلامی برای تعیین مالیات نخی سیگار 
خبر داد و گفت که اگر این مصوبه جایگزین قانون قبلی مالیات سیگار شود، 
مالیات پرداختی از سوی تولیدکنندگان داخلی ۱۵۰ درصد افزایش و مالیات 

سیگار تولید با برندهای بین المللی ۲۰ درصد کاهش خواهد یافت.
موضــوع مالیات بر ســیگار همواره مناقشــاتی بین وزارت بهداشــت و 
تولیدکنندگان ســیگار به همراه داشــته؛ چراکه مجموعه وزارت بهداشت و 
ستاد کشــوری کنترل دخانیات کشور معتقدند سیگار در ایران ارزان است 
و با افزایش مالیات بر ســیگار مصرف کاهش می یابد و برای خزانه نیز یک 
منبع درآمد است. از طرف دیگر بر اساس آمارهای مجموعه بهداشتی کشور، 
مصرف دخانیات ســالانه نزدیک به ۶۰ هزار مرگ را در کشور رقم می زند و 
ضرر 4۰ هزار میلیارد تومانی برای حوزه سلامت به دنبال دارد، اما در  بین 
۱8۲ کشور عضو کنوانسیون کنترل دخانیات سازمان جهانی بهداشت، ایران 
حداقل میزان مالیات بر محصولات دخانی را دارد و بر این اســاس خواستار 
اصلاح ساختار مالیات بر دخانیات در فصل بودجه هستند. اما تولیدکنندگان 
محصولات دخانی معتقدند ســیگار به نســبت ســرانه درآمد در مقایسه با 
کشورهای دیگر ارزان نیست و افزایش مالیات سیگار عموما منجر به افزایش 
قاچاق می شــود؛ چراکه اساسا تولید در ایران گران تر از کشورهای همسایه 
تمام می شــود. ضمن اینکه انتقاداتی هم به مصوبه جدید کمیسیون تلفیق 
درباره مالیات سیگار دارند که بیشتر به ضرر تولیدکنندگان داخلی می رسد 

و به سود برندهای بین المللی است.
در این رابطه محمدرضا تاجدار، رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و صادرکنندگان محصولات دخانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر اساس 
ماده ۷۳ قانون برنامه ششم توسعه برای سیگار تولید داخل ۱۰ درصد، تولید 
برندهای بین المللی ۲۵ درصد و واردات سیگار 4۰ درصد مالیات تعریف شده، 
اما اطلاعات موثق حاکی از آن است که کمیسیون تلفیق مجلس می خواهد 
ایــن مالیات را با مالیات ۵۰ تومانی برای هر نخ ســیگار تولید داخل، ۱۰۰ 
تومانی برای هر نخ سیگار با برند بین المللی و ۱۵۰ تومانی برای واردات هر 
نخ سیگار جایگزین کند.اما به گفته وی تصویب این مصوبه به تولید کنندگان 
داخلی بیشــتر از همه ضربه می زند؛ چراکه در حال حاضر با در نظر گرفتن 
بالاترین قیمت پایه )قیمت تمام شــده برای تولیدکننده( هر کارتن سیگار 
داخلی دو میلیون تومان و برای تولید با برند بین المللی پنج میلیون تومان، 
مالیات هر کارتن ســیگار بر اســاس قانون برنامه ششم به ترتیب ۲۰۰ هزار 

تومان و یک میلیون و ۲۵۰ هزار تومان است، اما در صورت تصویب مالیات 
نخی مالیات هر کارتن ۱۰ هزار نخی ســیگار تولید داخل ۵۰۰ هزار تومان 
و تولیــد با برند بین المللی یــک میلیون تومان خواهد بود؛ بنابراین مالیات 
سیگارهای داخلی ۱۵۰ درصد افزایش و مالیات تولید با برند بین المللی ۲۰ 
درصد کاهش خواهد یافت.البته تاجدار با بیان اینکه هنوز مشــخص نیست 
کمیســیون تلفیق می خواهد قانون جدید را جایگزین ماده ۷۳ قانون برنامه 
ششــم توسعه کند یا این مبلغ را به آن اضافه کند، تصریح کرد: اگر مصوبه 
کمیســیون تلفیق جایگزین قانون قبلی شــود، بازار تولید داخل در اختیار 
قاچاقچیان قرار می گیرد و از برندهای بین المللی نیز حمایت می شود، اما اگر 
این مصوبه به قانون قبلی اضافه شود، به طور کلی اثری از صنعت دخانیات 

به ویژه برندهای ایرانی نخواهد ماند.

 وجود بیش از ۵00 نوع محصول دخانی در بازار
وی در ادامه با اشــاره به اینکه ســیگارهای داخلی در گرید C و D قرار 
دارنــد، اظهار کرد: در حال حاضــر بیش از ۵۰۰ نوع محصول دخانی از ۹۰ 
برند قاچاق در بازار وجود دارد که بیش از 4۵۰ محصول از آنها در محدوده 
قیمتی برندهای ایرانی قرار دارد. این در حالی است که تنها رقیب برندهای 
بین المللی برند مارلبرو است. به عبارت دیگر قاچاق از اساس کالاهای تولید 
داخل را هدف قرار داده و ایران هم تاکنون برای مقابله با قاچاق پروتکل دو 

جانبه با هیچ کشوری امضا نکرده است.
رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات 
دخانی همچنین با بیان اینکه در حال حاضر ۵۵ درصد بازار در اختیار برندهای 
بین المللی و 4۵ درصد در اختیار تولیدکنندگان داخلی است، گفت: مصرف 
کنندگان کالاهای داخلی به تغییرات قیمت حساسیت بیشتری دارند؛ چرا که 
قشر ضعیف جامعه از این محصول استفاده می کند و با افزایش قیمت یا باید 
سیگار را ترک کند یا باید به دنبال جایگزین ارزانتر برود که عموما محصولات 
قاچاقی اســت که با نرخ ارزانتر در بازار عرضه می شود. اما در کالاهای گرید 
A و B که عموما برندهای بین المللی هستند شاهد چنین روندی نیستیم و 

مصرف کننده آنها توانایی خرید کالاهای گرانتر را دارند.
تاجدار همچنین با بیان اینکه مشخص نیست پشت پرده این ماجرا چیست، 
تصریح کرد: وقتی به لحاظ انتظامی مقابله مناســب با قاچاق سیگار صورت 
نگرفته باید به لحاظ اقتصادی با آن مقابله کنیم؛ به طوری که مراقبت کنیم 
فاصله قیمتی کالای قاچاق با کالای مجاز زیاد و صرفه اقتصادی آن بیشــتر 

نشــود. البته این روند در سال های ابتدایی هر مجلس تکرار می شود و بدون 
بررسی تجارب قبلی عوارض سیگار افزایش می یابد و منجر به افزایش قاچاق 
می شود و بعدا مجلس مجددا آن را اصلاح می کند. البته امسال وضعیت بدتر 
است؛ چراکه مصوبه کمیسیون تلفیق اساسا تولیدکننده داخلی را هدف قرار 
داده است.وی همچنین با تاکید بر اینکه در صورت سیاستگذاری درست و 
تامین ارز مورد نیاز مواد اولیه، امکان تولید ســیگار به اندازه مصرف داخلی 
وجود دارد، تصریح کرد: همانطور که در نیمه اول ســال جاری هم شــاهد 
بودیم، تامین نشدن ارز مورد نیاز واحدهای تولیدی در حوزه دخانیات منجر 

به کمبود محصول، افزایش قیمت و افزایش قاچاق سیگار شد.

 آیا سیگار در ایران ارزان تر از کشورهای دیگر است؟ 
تاجدار با اشاره انتقاداتی که نسبت به ارزان بودن سیگار در کشور مطرح 
می شود، تصریح کرد: قیمت سیگار در کشورهای مختلف باید به نسبت سرانه 
درآمد مقایسه شود. در حال حاضر گرانترین سیگار در استرالیا است که هر 
پاکت آن ۲۰ دلار قیمت دارد و در همین کشور یک ساعت کار حداقل ۲۰ 
دلار درآمد دارد، اما در ایران هر ساعت کار تقریباً ۱۱ هزار تومان درآمد دارد 

و یک پاکت سیگار حدود ۲۰ هزار تومان عرضه می شود.
وی در پاسخ به سوالی درباره مقایسه قیمت تمام شده تولید سیگار در ایران 
و کشــورهای همسایه نیز اظهار کرد: قیمت های تمام شده تولید را می توان 
بر این اساس مقایسه کرد که عموماً قاچاق سیگار از کشور ارزانتر به کشور 
گران تر انجام می شود و ما هم شاهد هستیم که برای مثال قاچاق سیگار به 
کشــور ترکیه خروجی است و به همین دلیل این کشور مالیات و عوارض را 
کاهش داده، اما از کشــورهای امارات، عراق، افغانستان و آذربایجان به ایران 
قاچاق می شــود که نشان می دهد در این کشورها تولید سیگار ارزان تر تمام 
می شود. ضمن اینکه هزینه تولید در ایران به دلیل تحریم ها و مقررات سخت 
گیرانه بازگشت ارز و ثبت سفارش مواد اولیه، ۲۵ درصد نسبت به کشورهای 
دیگر بیشتر است. در نتیجه این شرایط، با عوارض و مالیات سال جاری هم 

۲۰ میلیارد سیگار قاچاق در کشور عرضه شده است.
همچنیــن به گفته رئیــس انجمــن تولیدکننــدگان، واردکنندگان و 
صادرکننــدگان محصولات دخانی با توجه به اینکــه ۷۰ درصد مواد اولیه 
تولید محصولات دخانی از طریق واردات تأمین می شــود و مابقی آن نیز به 
واردات برخی مواد وابســته اســت، افزایش نرخ ارز تاثیری بر کاهش قاچاق 

این محصول ندارد.

چند نرخی بودن ارز

 خبر

چند نرخی بودن ارز منشــاء فسادهای گسترده و به 
هم ریختگی بازارها به دلیل دلالی شــده است، پیشنهاد 
می شود اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی به واردات متوقف و 

منابع مالی این بخش به نیازمندان پرداخت شود.
چند نرخی بودن ارز در کشور منشاء فسادهای گسترده، 
انحراف منابع ارزی کشور و بهم ریختگی بازارها به دلیل 
دلالی شده اســت و بر این اساس کارشناسان اقتصادی 
پیشنهاد می کنند دولت اختصاص ارز 4۲۰۰ به واردات را 
متوقف کرده و منابع مالی این بخش را به مردم نیازمند 

در قالب یارانه پرداخت کند.
چند روز قبل رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق 
مجلس شورای اســلامی خبر حذف ارز 4۲۰۰ تومانی 
را در بودجه ســال ۱4۰۰ داد. وی هدف مجلس از این 
تصمیم را مقابله با رانت و فســاد ناشی از تخصیص ارز 

4۲۰۰ تومانی اعلام کرد.
پیش تر نیز محمد باقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اسلامی ضمن مخالفت با اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی به 
کالاهای اساسی گفته بود: »همانطور که در سال ۹۷، با 
خاصه خرجی ارز 4۲۰۰ تومانی کشــور را دچار چالش 
کردیم، امروز هم با تخصیص ارز ترجیحی به نام مصرف 
کننده و به کام دلال، منابع این کشور را هدر می دهیم«.

 مخالفت وزیر صمت و رئیس بانک مرکزی با 
ارز 4200 تومانی

مخالفت بــا تخصیص ارز 4۲۰۰ تومانــی به دارو و 
کالاهای اساسی فقط مختص مجلس نبوده و مسئولین 
دولتــی هم بارها بر عدم کارایی ارز 4۲۰۰ تومانی تاکید 

کرده اند.
علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و تجارت با 
بیان اینکه نمایندگان مجلس شورای اسلامی در خصوص 
حذف ارز 4۲۰۰ تومانی باید تصمیم انقلابی بگیرند، گفت: 
»در مجموعــه وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان 
نماینده تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی با سماجت به 
دنبال تک نرخی کــردن ارز و حذف ارز 4۲۰۰ بوده ایم 
که اکنون همگان منتظر تصمیم انقلابی مجلس در این 

خصوص هستند.«
پیش تر نیز عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی 
هم ضمن انتقاد از اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی به کالاهای 
اساسی گفته بود: »از ابتدا با ارز 4۲۰۰ تومانی مخالف بودم 

و هستم اما تابع سیاست های دولت هستم زیرا قصد دولت 
دستیابی اقشار پایین جامعه به کالاهای اساسی است.«

 تورم ۵0 درصدی کالاهای مشمول ارز 4200
ارز 4۲۰۰ تومانــی با هــدف کاهش قیمت کالاهای 
اساســی وارداتی در اواخر سال ۱۳۹۷ وارد سیاست های 
ارزی دولت شــد. در همین راستا، در لایحه بودجه سال 
۹8 حدود ۱4 میلیــارد دلار در قالب ارز 4۲۰۰ تومانی 
برای واردات کالاهای اساســی و کمک به معیشت مردم 

در نظر گرفته شد.
پس از گذشت 4 ماه از اجرایی شدن سیاست مذکور 
در تیرماه ســال ۹8 بر اساس گزارش های منتشر شده 
توســط بانک مرکزی نزدیک به ۳۳ هزار میلیارد تومان 
صرف واردات کالاها اساســی شد. اختصاص این میزان 
منابع مالی به واردات کالاهای اساســی در حالی بود که 
تورم کالاهای مشمول ارز 4۲۰۰ تومانی نسبت به سال 
قبل از آن، بیش از ۵۰ درصد بود. تورم کالاهای مشمول 

و غیر مشمول ارز 4۲۰۰ هم یکسان بود.

 چرا ارز 4200 تومانی تأثیری در کاهش قیمت 
کالاهای اساسی ندارد؟

به دنبال این موضوع، حساسیت ها نسبت به تصمیم 
دولت افزایش پیدا کرد و دلایل مختلفی برای عدم تأثیر 
ارز 4۲۰۰ تومانی در کاهش قیمت کالاهای اساسی مطرح 

شد. به گفته کارشناسان، انحراف منابع ارزی تخصیصی و 
استفاده از پایه پولی جهت تأمین منابع مالی این بخش، 
ازجمله مهمتریــن دلایلی بود که زمینه افزایش قیمت 
کالاهای اساسی، تورم، فساد و رانت را فراهم کرده است. 
موضوعی که عادل آذر، رئیس سابق دیوان محاسبات را 
فروردین ۱۳۹۷ به مجلس شورای اسلامی کشاند و وی 
گفت: »مجموع ارزی که در سال ۹۷ به صرافی ها و وارد 
کنندگان کالاهای اساســی و غیراساسی داده شده ۳۱ 
میلیارد دلار بوده است که از این رقم، حدود 4.8 میلیارد 

دلار ما به ازای واردات کالا نداشته است.«

 همتی: 3 میلیارد دلار از ارزهای 4200 تومانی 
تخصیصی سال ۹۷ برنگشته است

بعد از انتشار گزارش دیوان محاسبات، رئیس جمهور 
روز چهارشــنبه ۲۷ فروردین ۹۹ در جلسه هیأت دولت 
با اشاره به حاشیه های ایجاد شده پیرامون گزارش تفریغ 
بودجه گفت: »دیوان محاسبات برای نظارت و محاسبه 
اینکه پول ها چطور خرج شده، باید موضوع را توسط هر 
کســی که از بودجه دولت استفاده می کند، اعم از همه 
دســتگاه ها، قوا و نهادهای انقلابــی و فرهنگی و... مورد 

نظارت قرار دهد.«
بعد از صحبت هــای آقای رئیس جمهور، عبدالناصر 
همتی، رئیس کل بانک مرکزی هم در این باره گفت: »این 
رقم تبدیل به ۳ میلیارد دلار شده که از این سه میلیارد 

دلار، درباره ۱.۵ آن، مشــخصات اشخاصی که رفع تعهد 
نکرده اند را به سازمان تعزیرات اعلام کرده ایم و چند صد 
میلیون دلار نیز به مرحله کیفری رسیده که قوه قضائیه 

در حال پیگیری است.«

 پایــه پولی محل تأمیــن ارز 4200 تومانی 
کالاهای اساسی

در حال حاضر بخش قابل توجهی از ارز کالاهای اساسی 
از طریق پایه پولی تأمین می شــود. مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی در گزارشی تحت عنوان »تحلیل 
اقتصــاد ایران و تأثیر بودجــه ۱4۰۰ بر آن« به موضوع 
ادامــه اختصاص ارز ترجیحی 4۲۰۰ تومانی به کالاهای 

اساسی پرداخته است.
در گزارش مذکور آمده است: »در حالی که درآمدهای 
نفتــی دولت در هفت ماه نخســت ســال کمتــر از ۲ 
میلیــارد دلار بوده، در حدود ۷ میلیــارد دلار ارز با نرخ 
ترجیحی برای کالاهای اساســی اختصاص داده شــده 
اســت. مابه التفاوت این دو رقم از صندوق توسعه ملی و 
 ذخایر بانک مرکزی تهیه شده که بخش زیادی از آن به 
صورت مستقیم یا غیرمستقیم منجر به افزایش پایه پولی 

شده است.«
اگر در بدترین شرایط بپذیریم لازم است دولت برای 
تأمین کالاهای اساسی پایه پولی را افزایش دهد، گزینه 
منطقی این است که پایه پولی برای یک سیاست حمایتی 
افزایش پیدا کند تا تأمین ارز کالاهای اساسی؛ چراکه در 
حالت دوم، هم بــازار ارز تحت تأثیر قرار می گیرد و هم 
اینکــه بخش قابل توجهی از منابع بیت المال در اختیار 

رانت جویان قرار می گیرد.

 لزوم حذف ارز 4200 تومانی کالاهای اساسی 
در بودجه 1400

چند نرخی بودن ارز در کشور منشأ فسادهای گسترده، 
انحراف منابع ارزی کشور، به هم ریختگی بازارها به دلیل 
دلالی شــده اســت. لذا به اذغان بسیاری از کارشناسان 
لازم اســت اختصاص ارز 4۲۰۰ به واردات متوقف شده 
و منابــع مالی این بخش به مردم نیازمند در قالب یارانه 
پرداخت شود. البته مدیریت افکار عمومی و ذینفعان در 
این زمینه امری مهم و حساس است که باید با ظرافت و 

دقت بالایی به انجام برسد.

مالیات جدید سیگار؛ به کام برندهای بین المللی!

  کسب بازدهی مناسب از بازار سرمایه با صبوری سهامداران
یک کارشناس بازار سرمایه گفت:  به نظر می رسد که صبوری سهامداری، خرید 
و سرمایه گذاری در سهام شرکت های تولیدکننده مواد خام که امکانات صادراتی 

مناسبی دارند بتواند بازدهی مناسبی را عاید سرمایه گذاران کند.
»ولی نادی قمی« به نوسان چند هفته اخیر شاخص بورس اشاره کرد و افزود: 
روند معاملات بورس در چند وقت اخیر بســیاری از کارشناســان و فعالان این 
بازار را دچار سردرگمی کرده است، به نظر می رسد که رکود تورمی و بی ثباتی 
اقتصادی که حاصل از برخی تصمیمات اقتصادی و شرایط تحریم است به وضوح 

در بازار سهام قابل مشاهده باشد.
وی اظهار داشت: محرک اصلی رشد بازار سهام در دو سال اخیر تورمی بوده 

که این موضوع ناشی از ناتوانی برای ایجاد محدودیت در رشد نقدینگی است.
نادی قمی با بیان اینکه در نیمه نخست سال ۱۳۹۹ انتظارات تورمی موجب 
رشد دوباره و فراتر از تصور بازار سهام شد، گفت: اکنون چشم انداز وضعیت تورم 
برای یکسال آینده به صورت معنی داری به وضعیت سیاست خارجی وابسته است.

این کارشــناس بازار ســرمایه خاطرنشــان کرد: با توجه به ابهام فراگیر در 
خصوص چشم انداز روابط بین المللی کشور به جهت جابجایی قدرت در آمریکا 
و نیز انتخابات ریاست جمهوری پیش رو در کشور، کارشناسان برای پیش بینی 
تورم دچار سردرگمی هستند و این موضوع خود را در نوسان پذیری فزاینده بازار 

سهام نشان داده است.
وی گفت: اوایل سال جاری، چشم انداز اقتصاد حکایت از تورم دو رقمی بالا 
و حتی سه رقمی داشت و رشد قیمت ها در بازار دارایی ها مانند مسکن، خودرو، 

ارز و سهام نشان دهنده چنین انتظاری در بازار بود.
نادی قمی افزود: انقباضی شــدن سیاست های پولی در کشور نیز حاکی از 
این موضوع اســت که رشد بازار سهام در آینده از محل انتظارات تورمی تامین 
نخواهد شد و رونق این بازار بر روی محور قیمت مواد خام در بازارهای جهانی 

و قیمت ارز استوار خواهد شد.
وی افزود: براساس پیش بینی های صورت گرفته از سوی تحلیل گران بین المللی 
در زمینه معاملات بازار سرمایه، در صورتی که شیوع ویروس کرونا همه گیر نشود، 
در سال جاری شاهد قیمت مناسب فولاد، سنگ آهن، مس و متانول خواهیم بود 
که این موضوع به طور حتم بر روند معاملات بازار تاثیرگذار است.نادی قمی با 
بیان اینکه از طرف دیگر نوسان قیمت ارز در محدوده بین ۲۳ تا ۲۶ هزار تومان 
نیز برای بازار سهام به اندازه کافی باعث ایجاد جذابیت در معاملات بازار سرمایه 
خواهد شد، خاطرنشــان کرد: به نظر می رسد که صبوری سهامداری، خرید و 
سرمایه گذاری در سهام شرکت های تولیدکننده مواد خام که امکانات صادراتی 

مناسبی دارند بتواند بازدهی مناسبی را عاید سرمایه گذاران کند.
به گفته وی، بازار ســرمایه در وضعیت فعلی با ریسک های متعدد سیاسی 
و اقتصادی نیز روبرو اســت که می تواند تا حدودی شرایط سرمایه گذاری برای 

سهامداران را سخت کند.
نادی قمی افزود: در ارتباط با بودجه سال ۱4۰۰  می توان گفت که کسری 
بودجه انتظاری را می توان از محل درآمدهای مالیاتی، فروش اوراق بدهی دولتی، 

فروش سهام شرکت های دولتی و حتی فروش نفت جبران کرد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: به نظر می رسد که تا چند وقت آینده 
رشد اقتصادی کشور به دلیل کاهش عوارض کرونا از روند منفی خارج  شود و با 
توجه به چشم انداز مثبت روابط خارجی می توان در انتظار رشد شاخص ها بود.

وی گفت: بدین ترتیب بازار سهام به جای موج سواری بر روی تورم از محل 
توسعه اقتصادی منفعت خواهد برد.
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صرفه جویی ۱.۶ میلیاردی با توسعه انرژی های تجدیدپذیر
 مدیرکل دفتر برنامه راهبردی و تنظیم 
مقررات ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق ایران گفت: توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیر در  84۷ مگاوات 
کشــور تاکنون منجر به صرفه جویی بیش 
از یــک هزار و ۶۰۰ میلیــون  متر مکعب 

گازطبیعی در کشور شده است.
به گزارش وزارت نیرو، »سالار آتش پر« 
افــزود: در آذرماه ســال جاری بــا تولید 
بیش از 8۲ میلیون کیلووات ســاعت انرژی 
تجدیدپذیر در کشــور از انتشار ۵۵ هزار 
تــن گاز گلخانــه ای و همچنین ۳۰۰ تنُ 

آلاینده های محلی جلوگیری شد.
وی همچنین از صرفه جویی ۱8 میلیون 
لیتــری آب در آذرماه امســال خبر داد و 
اظهار داشت: علاوه بر این، برق تولیدشده 
از منابع پاک در ماه گذشــته صرفه جویی 
در مصرف ســوخت های فسیلی به میزان 
۲۳ میلیــون مترمکعب معادل گاز طبیعی 

را محقق کرده است.
مدیرکل دفتر برنامه راهبردی و تنظیم 
مقررات خاطرنشــان ســاخت: تاکنون با 
توســعه حدود 84۷ مگاوات انواع نیروگاه 
تجدیدپذیر در کشــور با تزریق ۵ هزار و 
۶۵۰ میلیون کیلووات ساعت انرژی به شبکه 
سراسری برق کشــور مصرف سوخت های 

فســیلی را به میزان هزار و ۶۰۵ مگاوات 
کاهش داده است و این امر کمک شایانی به 
کاهش آلودگی های زیست محیطی می کند.

آتش پــر با بیــان اینکــه نیروگاه های 
خورشــیدی و بادی به ترتیــب با 4۱۳.۶ 
مگاوات و ۳۰۳.۱8 مگاوات بیشترین سهم 

را در تولید برق تجدیدپذیر داشته اند، گفت: 
در حال حاضر توسعه مولدهای تجدیدپذیر 
مختص مشترکان با استقبال خوبی همراه 

بوده است، 
به طوری که تا پایان آذرماه 4 هزار و ۶۵۱ 
مولد خورشیدی و بادی با مجموع ظرفیت 

۵4 هزار و ۹۳۰ کیلووات توسط مشترکان 
برق با همکاری شــرکت های توزیع نیروی 

برق استانی به بهره برداری رسیده اند.
وی جلوگیری از انتشــار ســه هزار و 
۷8۵ تـُـن گاز گلخانــه ای و همچنین ۲۳ 
هزار و ۷۰۰ تنُ انــواع آلاینده های محلی 

به واسطه تولید برق از منابع تجدیدپذیر تا 
پایان آذرماه امسال خبر داد و خاطرنشان 
ســاخت: بهره برداری از این نوع نیروگاه ها 
در کشور تا پایان ماه گذشته مانع از مصرف 
هزار و ۲4۳ میلیون لیتر آب که در تولید 
برق از نیروگاه های حرارتی از آن استفاده 

می شود، شده است.
پیشــترمدیرکل دفتر پتانسیل سنجی و 
ارزیابی منابع ســاتبا گفت: از سال ۱۳۹۷ 
تاکنون با انجام مطالعات پتانسیل سنجی، 
موفــق به شناســایی ۱۲۱ هــزار و ۵۰۰ 
مگاوات ظرفیت احداث نیروگاه تجدیدپذیر 

و پاک در کشور شده ایم.
»میتــرا غلامی« افزود: از پاییز ســال 
۱۳۹۷ دفتــر پتانسیل ســنجی و ارزیابی 
منابع ســاتبا تهیه مجموعــه کتابچه های 
»شناسایی سایت های پرپتانسیل و ارزیابی 
منابــع انرژی های تجدیدپذیر کشــور« را 
آغاز کرده اســت.وی ادامــه داد: تاکنون 
شناســایی مناطق مســتعد در حوزه های 
انرژی تجدیدپذیر شامل خورشیدی، بادی، 
زمین گرمایــی، زیســت توده و برق آبی به 
تفکیک برای ۳۱ استان کشور و همچنین 
جزایر آن صورت پذیرفته اســت که نتایج 
این مطالعات ماهیانه در وب ســایت ساتبا 

در دسترس عموم قرار می گیرد.

نیروگاه های کوچک مقیاس، راهکار بهینه برطرف شدن پیک بار برق
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک با اشاره به وجود یک هزار 
و ۷۰۰ مگاوات ظرفیت این نوع نیروگاه ها در کشــور گفت: نیروگاه های 
مقیاس کوچک راهکار بهینه و مناســب برای برطرف شدن پیک مصرف 

برق هستند که باید مورد حمایت قرار گیرند.
»سیداحســان صدر« روز یکشنبه در نشســت خبری در محل اتاق 
بازرگانی ایران افزود: نزدیک به ۳۰ درصد افزایش نیاز به برق در تابستان 
به دلیل راه اندازی سیستم های سرمایشی است که نیروگاه های مقیاس 
کوچک راه حل بهینه این مشــکل هستند و می توانند از طریق بازیافت 
حرارت و تبدیل آن به ســرمایش صرفه جویی خوبی در مصرف برق به 

همراه داشته باشند.
وی ادامــه داد: نیروگاه های مقیاس کوچک به دلیل نیاز به ســرمایه 
کمتر از نیروگاه های بزرگ در این شرایط سخت که منابع مالی با کمبود 
روبرو اســت گزینه خوبی برای توسعه بخش برق به شمار می روند ضمن 

آنکه میزان اشتغالزایی بالایی هم دارند.
صدر خاطرنشان ساخت: نیروگاه های مقیاس کوچک مزیت های زیادی 
برای صنعت برق به همراه دارند اما به دلیل برخی مشــکلات چرخ این 
نیروگاه ها به خوبی به چرخش در نیامده و موانع زیادی بر ســر توســعه 

این نوع نیروگاه ها وجود دارد.
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک یکی از این موانع را بدهی 
بیش از ۲ هزار میلیارد تومانی وزارت نیرو به این نیروگاه ها برشــمرد و 
گفت: این بدهی میلیاردی شرایط کسب و کار را برای فعالان این بخش 
به شدت سخت کرده و این درحالی است که نیاز به برق روز افزون است.

وی ادامه داد: موانع گسترده مقابل نیروگاههای مقیاس کوچک باعث 
شده تا این روزها و در فصل زمستان کشور با کمبود برق مواجه شود.

صــدر افــزود: نیروگاه های مقیاس کوچک با هدف کمک به شــبکه 
سراســری برق و با وعده های دولت از ۱۰ سال پیش شروع به گسترش 
کردند اما این موانع باعث شــد تا امروز خاموشی  ۲۲۰ مگاوات نیروگاه 

مقیاس کوچک و توقف تولید آنها ایجاد شود.
رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک گفت: ۱۰ سال قبل وزارت 
نیرو مشوقی را برای نیروگاه های CHP در نظر گرفته بود و آن معافیت از 
پرداخت هزینه ترانزیت بود اما هم اکنون نیروگاه های CHP بابت ترانزیت 

برق باید هزینه پرداخت کنند.
صــدر، یکی از  موانع را نرخ خرید تضمینی برق و تاخیر در پرداخت 
پول برق از سوی وزارت نیرو و توانیر برشمرد و خاطرنشان ساخت: نرخ 
خرید تضمینی برق از نیروگاه های مقیاس کوچک عادلانه نیست نرخ های 
متفاوت خرید تضمینی برق از ۲۵۰ تومان تا ۵۲۰ تومان باعث شــده تا 
برخی از نیروگاه ها به شدت دچار مشکل شده و بعد از اتمام قراداد خود 
نیروگاه های خود را خاموش کنند.وی گفت: قراردادهایی که بر اســاس 

برنامه ششم توسعه بسته می شود هر کیلووات ساعت ۵۲۰ تومان است 
و قراردادهایی که بر اســاس برنامه پنجم بسته شده است هر کیلو وات 

ساعت از ۲۵۰ تومان تا ۳۰۰ تومان است.
ایــن تولیــد کننده برق ادامــه داد:  مانع دیگری که باعث شــده تا 
نیروگاه های مقیاس کوچک به شــدت دچار مشکل شوند این است که 
پــول برق به خزانه رفته و هر زمان که توانیر و یا وزارت نیرو صلاح می 
دانند پول برق فروخته شــده را پرداخت می کنند. در حال حاضر ۷ ماه 
اســت که پول برق نیروگاه های مقیاس کوچک از سوی توانیر پرداخت 

نشده و به حدود ۲ هزار میلیارد تومان رسیده است.
رییــس هیات مدیره انجمــن نیروگاه های مقیاس کوچک با تاکید بر 
اینکه در این شرایط که گفته می شود شبکه سراسری برق با کمیود برق 
مواجه شــده و احتمال خاموشی وجود دارد گفت: اگر وعده های وزارت 
نیرو و دولت بابت حمایت از نیروگاه های مقیاس کوچک محقق می شــد 

بدون شک امروز این مشکلات وجود نمی داشت.
صدر با بیان اینکه نگاه مسئولان به صنعت برق باید تغییر کرده و به 
این بخش نه بعنوان بخشــی خدماتی بلکه بعنوان یک »رونق دهنده«به 
کل اقتصاد نگاه کنند گفت: وقتی به صنعت برق یک نگاه اقتصادی وجود 
داشــته باشــدنه تنها هزینه تمام شده و قیمت کالا اهمیت می یابد بلکه 

مفاهیمی مانند بازار برق، بازار بورس و .. نیز معنا پیدا می کند.
وی ادامه داد: یکی از معضلات دولت، توسعه شبکه برق کشور همزمان 
با افزایش مصرف برق است ، توسعه این بخش نیازمند صرف هزینه های 
فراوانی اســت که دولت در حال حاضر با توجه به تحریم ها و فشــارهای 
اقتصادی قادر به تامین آن نیســت. بنابراین توسعه نیروگاه های پراکنده 
)CHP( می توانــد بخش بزرگی از نیاز شــبکه را بدون صرف هزینه های 
فراوان پاســخ دهد.رییس انجمن نیروگاه های مقیاس کوچک افزود: اگر 

حمایــت های لازم از نیروگاهای مقیاس کوچک صورت می گرفت الان 
به جای هزار و ۶۰۰ مگاوات باید سه برابر این عدد توسط این نیروگاه ها، 

برق تولید می شد.
صدرگفــت: ۲۰ نیروگاه مقیاس کوچــک از وزارت نیرو طلب دارند و 
از ۷ ماه پیش بارها وعده داده شــده است که این مطالبات پرداخت می 

شود اما هر بار به فراموشی سپرده شده است.
وی ادامه داد: پیشنهادهای خوبی توسط انجمن نیروگاههای مقیاس 
کوچک به اتاق بازرگانی و برای تصویب به مجلس داده شده است تا این 

مشکلات برای همیشه برطرف شود .
ایــن تولید کننده برق گفت: چهار پیشــنهاد الحاقی به لایحه بودجه 
۱4۰۰ ارائه شد و به دلیل دقیق بودن این پیشنهادها به راحتی در اتاق 
بازرگانی به تایید رسید و به مجلس برای تصویب و قانون شدن ارسال شد.

صدر افزود: دو پیشــنهاد مهم ما یکی مربوط به این بود که بندی در 
بودجه اضافه شــود که بابت برق فروخته شده به شبکه سراسری برق ما 
از خزانه طلبکار شــویم. چرا که وقتی پول برق به حســاب خزانه واریز 
می شــود توانیر و وزارت نیرو مشکلات عدیده ای دارند و این پول ها به 

نیروگاه های مقیاس کوچک با تاخیر طولانی پرداخت می شود.
رییس هیات مدیره انجمن نیروگاههای مقیاس کوچک ادامه داد: وزارت 
نیرو امکان این را ندارد که نرخ عادلانه برق را بدهد بنابراین پیشنهاد بعدی 
ما این اســت که به دلیل بالا بودن راندمان نیروگاه های مزبور و تلفات 
پایین تر نسبت به سایر نیروگاهها به ما پاداش عددی پرداخت می شود 
. مــا اعــلام می کنیم که ما این پاداش عددی را نمی خواهیم بلکه ما را 
در فروش برق به ماینرها آزاد بگذارند تا بخشی از هزینه ها جبران شود.

وی در پاسخ به این سئوال که در حال حاضر چه میزان برق به ماینرها 
فروخته می شود؟ گفت: طبق آمارهای منتشر شده حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ 
مگاوات به شکل زیر زمینی به ماینرها انرژی فروخته می شود. پس اگر 
وزارت نیرو ما را آزاد می گذاشــت می توانستیم با شناسایی ماینرها به 

راحتی هزینه های خود را جبران کنیم.
صدر خاطرنشان کرد: هزینه های احداث یک نیروگاه ۱۰ مگاواتی 4 
میلیون یورو اســت. اما سیاست های پریشان و انقباضی جای خود را به 
سیاست های تشویقی داده است و این نیروگاه ها با این وضعیت  پرداخت 
نشدن مطالبات ورشکسته شده و تولید برق  در برخی از نیروگاه ها متوقف 

و خاموش شده است.
این تولید کننده برق بازدهی نیروگاه های مقیاس کوچک را بین 4۲ 

تا 48 درصد اعلام کرد که تا حدود۷۵ درصد نیز امکان افزایش دارد.
وی از اجازه نداشــتن نیروگاه های مقیاس کوچک برای فروش برق 
خود به بخش های دیگر انتقاد کرد و خواســتار آن شد تا وزارت نیرو به 

این نیروگاه ها اجازه دهد برق تولیدی خود را به متقاضیان بفروشند.

 اتفاق بی سابقه در سومین واردکننده بزرگ نفت جهان
مصرف نفت هند در سال ۲۰۲۰ به دلیل همه گیری ویروس کرونا و تعطیلی 
کســب و کارها و کارخانه ها که به تقاضا برای نفت آسیب دید، برای نخستین 

بار در ۲۱ سال گذشته کاهش یافت.
محاسبات بلومبرگ از آمار مقدماتی که توسط وزارت نفت هند منتشر شد، 
نشــان داد مجموع تقاضای نفت هند در سال ۲۰۲۰ به میزان ۱۰.8 درصد در 
مقایسه با سال ۲۰۱۹ کاهش یافت و به ۱۹۳.4 میلیون تن رسید که پایینترین 
میزان در پنج سال اخیر بود. کاهش مصرف سالانه نفت در هند از سال ۱۹۹۹ 

تاکنون مشاهده نشده بود.
مصرف سوختهای مایع در هند که سومین واردکننده بزرگ نفت در جهان 
است، پس از آغاز قرنطینه ملی در مارس ۷۰ درصد کاهش پیدا کرد و این کاهش 
به کاهش چشمگیر پالایش نفت و فعالیت در کارخانه های پتروشیمی منجر شد.

محدودیتهای قرنطینه به اقتصاد هند آســیب زد و با بزرگترین رشد منفی 
تولید ناخالص داخلی ســالانه از سال ۱۹۵۲ تاکنون روبرو شد. نارندرا مودی، 
نخســت وزیر هند برای بیرون بردن سومین اقتصاد بزرگ آسیا از رکود، اکثر 

محدودیتهای وضع شده را تسهیل کرده است.
با تســهیل محدودیتها، تقاضا برای نفت در این کشــور بهبود پیدا کرده و 
مصرف ماهانه سوختهای مایع که معیاری برای سنجش تقاضا برای نفت است، 
در دسامبر ۲۰۲۰ حدود ۱.8 درصد در مقایسه با دسامبر ۲۰۱۹ کاهش داشت 

و به بالاترین میزان در ۱۱ ماه گذشته رسید.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، مصرف بنزین ماه گذشته با افزایش استفاده از 
خودروهای شــخصی، بر مبنای سالانه ۹.۳ درصد رشد کرد که بالاترین میزان 

از ماه مه سال ۲۰۱۹ بود اما تقاضا برای دیزل ۲.8 درصد کاهش داشت.

 تصمیم اوپک به نفع نفت شیل آمریکا شد
تصمیــم اوپک و متحدانش برای کاهش تولید نفت تا مارس به منزله هدیه 
کریسمســی برای شرکتهای نفت شــیل آمریکا بود که در پی کاهش قیمتها، 

ناچار شدند هزینه هایشان را کاهش دهند.
تولید نفت خام آمریکا در ســال گذشــته به دلیل قیمتهای اندک و کاهش 
تقاضا که تولیدکنندگان شــیل را به کاهش ضررشــان وادار کرد، دو میلیون 
بشکه در روز کاهش یافت. سرمایه گذاران حتی پیش از شیوع پاندمی، صنعت 
نفت شیل را برای کاهش هزینه و افزایش بازدهی تحت فشار قرار داده بودند. 
تولید نفت شیل به سرعت کاهش یافت اما ممکن است سریعا بهبود پیدا کند.

عربســتان ســعودی که بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، سه شنبه 
گذشــته پس از نشســت وزیران اوپک پلاس اعلام کرد تولیدش را در فوریه و 
مارس داوطلبانه یک میلیون بشــکه در روز دیگر کاهش می دهد. این تصمیم 
پس از تلاش روسیه برای افزایش تولید به منظور مقابله با بهره برداری رقیبان 

آمریکایی گرفته شد.
روسیه و قزاقستان که تمایلی به واگذار کردن سهم بازارشان به آمریکا ندارند، 
تولیدشان را افزایش خواهند داد. اوپک پلاس در هر یک از دو ماه آینده ۵۰۰ 
هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه خواهد کرد. مقامات سعودی نگران بودند 
کــه این افزایش تولیــد فراتر از تقاضا در اوج موج دوم پاندمی و قرنطینه های 

سخت گیرانه باشد.
قیمت معاملات وســت تگزاس اینترمدیت روز جمعه به بالای ۵۲ دلار در 
هر بشــکه صعود کرد و قیمت معاملات ۱۲ ماهه که تولیدکنندگان بر اســاس 
آن هزینه برای چاههای جدید را برنامه ریزی می کنند به ۵۱ دلار  و۳۷ سنت 
در مقایسه با قیمت 44 دلار و ۶۳ سنت در ابتدای دسامبر رسید. قیمت بالاتر 
نفــت با توجه به کاهش اخیر هزینه ها و تعهد برای ثابت نگه داشــتن تولید، 
تاثیر مستقیمی در نتایج مالی تولیدکنندگان آمریکایی خواهد داشت. شرکتهای 
آمریکایی متعهد شده اند تولیدشان را ثابت نگه دارند و هر گونه افزایش قیمت، 
سود سرمایه گذاران را تقویت کرده یا به تولیدکنندگان کمک می کند بدهی 
شــان را پرداخت کنند. طبق گزارش شرکت ریستاد انرژی، شرکتهای نفت و 
گاز در دو میدان شیل آمریکا در محدوده قیمت ۳۰ تا 4۰ دلار هر بشکه نفت 
سودآور هســتند. قیمتهای بالاتر امسال می تواند نقدینگی شرکتهای شیل از 

فعالیت هایشان را به میزان ۳۲ درصد افزایش دهد.
یک عامل دیگر که به نفع تولیدکنندگان خواهد بود، هزینه های اندک میدان 
نفتی است. ظرفیت اضافی در شرکتهایی که خدمات نفتی ارایه می کنند، باعث 

کاهش هزینه ها شده و آنها قادر به افزایش آن نیستند.
لیندا هتاین، مدیر تحقیقات ارشد در شرکت مشاوره وود مک کنزی در این 
باره گفت: تولیدکنندگان نفت شــیل معمولا با افزایش قیمتهای نفت، بودجه 
های تولیدشان را بالا برده اند اما این بار وضع فرق می کند زیرا تقاضای جهانی 

همچنان نامعلوم مانده است.
به گفته رائول لوبلان، نایب رییس شرکت آی اچ اس مارکیت، برای احیای 
تولید نفت آمریکا به میزان یک میلیون بشــکه در روز و همزمان بهبود ســود 

سرمایه گذاران، نفت باید به ۶۰ تا ۶۵ دلار در هر بشکه صعود کند.
بر اســاس گزارش رویترز، مدیــران انرژی در ایالتهای کلــرادو، اوکلاهاما، 
وایومینگ و شــمال نیومکزیکو در نظرسنجی بانک فدرال رزرو کانزاس سیتی 
اعلام کردند برای این که حفاری را به میزان قابل توجهی افزایش دهند، میانگین 

قیمت هر بشکه نفت باید به ۵۶ دلار برسد.

 نیت واقعی عربستان از کمک به اوپک پلاس
از زمانی که شــاهزاده عبدالعزیز بن ســلمان در اوت سال ۲۰۱۹ به سمت 
وزیر انرژی عربســتان سعودی منصوب شد، به دنبال تقویت پایبندی به توافق 
کاهش تولید اوپک پلاس و تحت فشــار قرار دادن تولیدکنندگانی بوده که در 
عمل به ســهمیه کاهش تولیدشــان تخطی می کنند.وی وعده داد عربستان 
ســعودی که بزرگترین عضو اوپک و بزرگترین صادرکننده نفت جهان اســت، 
دیگر سواســتفاده دیگران را تحمل نکــرده و بار متعادل کردن بازار نفت را به 

تنهایی به دوش نمی گیرد.
بنابراین هنگامی که در نشســت سه شنبه گذشته کاهش یکجانبه تولید به 
میزان یک میلیون بشــکه در روز توسط عربستان سعودی را اعلام کرد، باعث 
تعجب همه شــد. این تصمیم در حالی گرفته شــد که روسیه - متحد نفتی 
چهار ساله ســعودیها- خواستار افزایش تولید بود و افزایش سهمیه تولید این 

کشور تصویب شد.
شــاهزاده عبدالعزیز پس از نشســت وزیران اوپک پلاس که پس از دو روز 
مذاکــره نهایی شــد، این خبر را اعلام و بازار نفــت را غافلگیر کرد. وی گفت: 
این هدیه حسن نیت به سایر اعضا و کل صنعت نفت است. کاهش فوق العاده 
تولید عربستان ســعودی در ماههای فوریه و مارس اجرا خواهد شد.قیمتهای 
نفت واکنش مثبتی نشــان دادنــد و در پایان هفته بــه بالاترین اوج ۱۱ ماه 
اخیر صعود کردند. شــاهزاده عبدالعزیز گفت: امید می رود که درآمد بیشــتر، 
کشورهای تولیدکننده را به پایبندی به سهمیه تولیدشان ترغیب کرده و حتی 
کاهش تولید جبرانی که به دلیل مازاد تولید در ماههای گذشته قرار بود اجرا 
کنند را عملی سازند. اقدام عربستان سعودی به دوستان و همکاران برای ادامه 
پایبندی بی سابقه ۱۰۰ درصدی کمک و حمایت خواهد کرد و به کشورهایی 
کــه هنوز مازاد تولید را باید در ماههــای ژانویه، فوریه، مارس و آوریل جبران 
کنند، کمک می کند.صرفنظر از این برخورد تشــویق کننده در اوپک پلاس، 
تحلیلگران به دنبال پی بردن به نیات واقعی عربســتان سعودی هستند که آیا 
قصد دارد قیمتها را در کوتاه مدت تقویت کند یا این کشــور نگرانیهای جدی 
درباره وضعیت آتی تقاضای جهانی برای نفت دارد به خصوص که شیوع ویروس 

کرونا دوباره جهش پیدا کرده است.

مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای سمنان به اتفاق 
معاون بهره برداری این شرکت با مدیرعامل شرکت گاز 
دیدار نمــود؛ در این گفتگو به ضرورت صرفه جویی در 

مصرف انرژی درفصل زمستان پرداخته شد.
یزدانی خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش روابط عمومي؛ 
علیرضا اعواني مدیر عامل شرکت گاز استان سمنان در 
میزباني از مدیرعامل برق منطقه اي اســتان، به اهمیت 
اقدامات مشــترک با هدف توســعه فرهنگ عمومي در 

مدیریت مصرف انرژي تأکید نمود.
علیرضا اعوانی در این دیدار به وابستگي منابع انرژي 
برق و گاز و اهمیت پایداري مستمر این منابع اشاره کرد 
و گفت: هماهنگي و انسجام اقدامات دستگاههاي مسئول 
در این حوزه نقش مؤثري در مدیریت مصرف انرژي در 
استان به دنبال خواهد داشت و لزوم برنامه ریزي در جهت 
کاهش مصرف انرژي در بخشهاي مختلف و همچنین ارائه 
راهکارهاي اجرایي و عملي براي مدیریت مصرف، بسیار 

با اهمیت می باشد.
مدیرعامل شرکت گاز استان سمنان با اشاره به افزایش 

مصرف گاز در اســتان به دلیل سرمای هوا، بیان داشت: 
افزایش مصرف بی رویه گاز، مشکلاتی را در تأمین سوخت 

نیروگاه های برق بوجود آورده است که جهت عبور از این 
شرایط، باید تمامی دوایر دولتی و مشترکین صنعتی و 

خانگی در مصرف گاز و برق صرفه جویی نمایند.
در این دیــدار صباغ زاده مدیر عامل برق منطقه اي 
ضمن عرض تبریک و آرزوی موفقیت و سربلندی برای 
مدیرعامل جدید شرکت گاز استان سمنان، به چگونگي 
تأمین سوخت نیروگاهها اشاره کرد و گفت: تداوم جریان 
انــرژي با صرفه جویــي در مصرف بــرق و گاز ارتباط 
مستقیمی دارد و امیدواریم با تلاش همکاران دو شرکت 
و مدیریت مصرف از ســوی مردم شــریف استان، فصل 

زمستان را به خوبی و با آرامش سپری کنیم.
در پایان این دیدار طي حکمي از سوی معاون سیاسي 
و امنیتي استاندار سمنان، علیرضا اعواني به عنوان عضو 
کارگروه تخصصي انرژي شوراي پدافند غیرعامل استان 
منصوب شد؛ این حکم توسط آقای مهندس صباغ زاده 

رئیس کارگروه، به ایشان اعطاء گردید.

در دیدار مدیرعامل شرکت برق منطقه ای سمنان با مدیرعامل شرکت گاز استان مطرح شد:

تدابیر مشترك در حوزه فرهنگ سازي مدیریت مصرف انرژي، نقش مؤثري را در اعتماد 
سازي مشترکان در پی خواهد داشت

شکستن چند باره رکورد مصرف گاز در بخش خانگی طی سال جاری در حالی اتفاق افتاده و در هفتم دی ماه 
با رقم ۶۳8 میلیون متر مکعب به اوج خود رســیده که هنوز بیش از دوماه از زمســتان باقی مانده و اگر در نحوه 

مصرف بازنگری نشود، این رکوردشکنی ها ادامه دار خواهد بود.
در ســال های اخیر ایران توانســته با بهره برداری از فازهای مختلف پارس جنوبی و گسترش شبکه گازرسانی 
کشور، ظرفیت تولید گاز را به یک میلیارد متر مکعب در روز برساند.این موضوع زمینه را برای توسعه گازرسانی 
به شهرها و روستاهای باقیمانده کشور فراهم کرده تا آنجا که در دولت تدبیر و امید، گازرسانی روستایی بیش از 
۱۲۰ درصد افزایش داشته و این نهضت در سال آینده نیز با اعتباری ۱۵ هزار میلیارد ریالی ادامه خواهد داشت.

همچنین ایران در این ســال ها توانســته بازارهای صادراتی گاز خود را نیز توسعه دهد. تا پیش از این صادرات 
عمده گاز ایران به ترکیه انجام می شــد اما با توافق با دولت عراق، صادرات گاز به عراق نیز آغاز شــد تا ایران به 
رکورد صادرات روزانه تا ۷۰ میلیون متر مکعب در روز دســت پیدا کند.با این حال، این افزایش بازارهای مصرف 

گاز در کنار گازرســانی به نیروگاه ها و صنایع باعث شــد تا دولت و وزارت نفت افزایش ۲ درصدی مصرف گاز در 
سال را پیش بینی کند.با این حال شیوع ویروس کرونا و نیاز به آب گرم در کشور باعث شد نه تنها در فصول سرد 
سال که در فصل های گرم نیز مصرف گاز در بخش خانگی با افزایش روبه رو شود.این افزایش مصرف با اولین باد 
خنک در کشــور اوج گرفت و ســرانجام در روز ۷ دی ماه رکوردشکنی کرد. ۷ دی ماه سال ۹۹ ایرانیان در بخش 
خانگی و تجاری ۶۳8 میلیون متر مکعب گاز ســوزاندند. این در حالی بود که در روز ۷ دی ســال گذشته میزان 
مصرف گاز بخش خانگی و تجاری 484 میلیون متر مکعب بوده که نشــان دهنده رشدی ۳۲ درصدی در مصرف 
گاز است.افزایش مصرف گاز بخش خانگی در روزهای گذشته آنچنان زیاد بوده که گازرسانی به سایر بخش ها را با 
مشکل روبه رو کرده است. پتروشیمی هایی که با خوراک گاز طبیعی کار می کنند از کمبود گاز گلایه دارند. این در 
شرایطی است که تولیدکنندگان کود اوره جزو مهمترین پتروشیمی هایی هستند که گاز طبیعی مصرف می کنند. 
اکنون نیز زمان کوددهی بخشی از مزارع است و ممکن است کمبود کود اوره به تولیدات کشاورزی ضربه بزند.

رکوردشکنی مصرف گاز در کشور ادامه دار است؟
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  ثبت 131 شــکایت از شرکت های هوایی؛ هما و ماهان در صدر 
شکایات

ســازمان هواپیمایی کشــوری با انتشار جزییات شــکایت از شرکت های 
هواپیمایی و خدمات مســافرت هوایی اعلام کرد: بیشترین شکایات مردمی از 

هواپیمایی هما و ماهان ثبت شده است. 
به گزارش ســازمان هواپیمایی کشــوری،  گزارش عملکرد شــرکت های 
هواپیمایی داخلی و شرکت های خدمات مسافرت هوایی در حوزه پاسخگویی 
به شکایات مسافران امروز یکشنبه )۲۱ دی ماه( برای نخسین بار منتشر شد.  
در اطلاعیه سازمان هواپیمایی کشوری آمده است: پیرو اعلام انتشار گزارش 
عملکرد شرکت های هواپیمایی داخلی و شرکت های خدمات مسافرت هوایی 
در حوزه پاســخگویی به شکایات مســافران، جدول پایش و میزان شکایات 
مســافران از عملکرد شــرکت های هواپیمایی داخلی و شــرکت های خدمات 
مســافرت هوایی در سامانه حقوق مسافر سازمان هواپیمایی کشوری در بازه 

زمانی ۲۰ آبان تا ۲۰ آذر ماه ۱۳۹۹ منتشــر شد.
ایــن گزارش نشــان می دهد در مجموع ۱۳۱ شــکایت از شــرکت های 
هواپیمایی و شــرکت های خدمات مسافرت هوایی به سازمان ارسال شده که 

به ۹8 درصد آنها پاسخ داده شده است.
 ســهم شرکت های هواپیمایی از شکایات واصله ۱۱۳ مورد و شرکت های 

خدمات مسافرت هوایی ۱8 مورد گزارش شده است.
مسافران می توانند انتقادات، پیشنهادات و شکایات خود را از طریق بخش 
 cao.ir سامانه حقوق مســافر در پرتال سازمان هواپیمایی کشوری به آدرس

مطرح و پیگیری کنند.

 طرح جامع توسعه بندر لنگه مصوب شد
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی گفت: طرح جامع توسعه بندرلنگه تا 
افــق ۱4۰4با هدف افزایش ظرفیت و بهبود خدمات این بندر در هیأت عامل 

سازمان مصوب شده است.
به گزارش بنادر و دریانوردی اســتان ،محمد راستاد در نشست هم اندیشی 
بررســی ظرفیت های توســعه تجارت دریایی بندرهای غرب هرمزگان اظهار 
داشت: پیش بینی هایی در حوزهای مختلف زیربنایی و تجهیزاتی در قالب طرح 
جامع توسعه بندر لنگه انجام شده که به عنوان سند بالادستی پیگیری می شود.

وی ادامه داد: بندر لنگه، یکی از بندرهای بســیار فعال، پویا و با بهره وری 
بالا است که در حوزه تجارت دریایی اثرگذار است.

وی اضافــه کرد: در شــرایطی که تحریم کننــدگان ایران تلاش می کنند 
بازرگانی و تجارت کشور دچار محدودیت و انسداد شود، بندر لنگه با کمترین 

امکانات، بیشــترین بهره وری را در زمینه صادرات غیرنفتی داشته است.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه افزایش صادرات غیرنفتی نتیجه 
تلاش فعالان اقتصادی اســت و باید از همه آنها تقدیر کرد، ابراز داشــت: به 
وضعیت موجود بندر لنگه که شــرایط مناسبی هم دارد، بسنده نخواهیم کرد 
و در این راســتا؛ توسعه، بهســازی و تجهیز این بندر به گونه ای رقم خواهد 

خــورد که زمینه رقابت پذیری بندرلنگه افزایش یابد.
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به آسفالت معابر بندر لنگه 
در راستای مســئولیت های اجتماعی، اظهار داشت: در این زمینه؛ مطالعاتی 
صورت گرفته و مجوزهای زیســت محیطی آن نیز در آســتانه صدور است و 
تلاش خواهیم کرد مزاحمت های ترافیکی ورود و خروج به بندر را برای فضای 

شهری به حداقل برسانیم.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: مشکلاتی در برخی از بنادر 
تجاری کشور وجود دارد که توسعه این بنادر در محدوده شهری محصور شده 
و به همین دلیل هرجایی که امکان داشته باشد به دنبال دسترسی اختصاصی 

هســتیم و این امر برای بندر لنگه نیز صدق می کند.
وی به فرصت های ایجاد شــده برای شــناورهای فلزی و اشتغال ملوانان 
بومی بر روی این شــناورها اشاره و اذعان داشت: چنانچه ملوانان؛ گواهینامه 
شــناورهای چوبــی دارند، برای ادامــه فعالیت؛ آن را تبدیل بــه گواهینامه 
شناورهای فلزی کنند و سازمان بنادر در این زمینه همکاری های لازم را دارد.

معاون وزیر راه و شهرســازی در رابطه با بهسازی و نوسازی ناوگان سنتی 
به فلزی، گفت: مصوبه ای به تازگی در کمیســیون اقتصاد و ســپس در دولت 
مطرح شــده که به چگونگی این امر می پردازد و آنچه مســلم است سازمان 

بنــادر؛ آمادگی هرگونه همکاری در این زمینه را دارد.
وی ادامه داد: ســازمان بنادر و دریانوردی؛ آمادگی اعطای تســهیلات به 
متقاضیان بهسازی و نوسازی شناور  از محل وجوه اداره شده با حداقل سهم 

آورده وحداکثر یارانه را به شــرط سفارش به شناورسازان داخلی دارد.
مدیرعامــل ســازمان بنادر و دریانــوردی، احداث اســکله و ناحیه)زون( 
گردشگری را از اقدام های سازمان بنادر در  بندرهای غرب هرمزگان عنوان کرد 
و گفت: تلاش خواهیم کرد که در کنار تجارت دریایی؛ از ظرفیت گردشگری 
دریایی که برای تحقق آن مطالعات جامعی صورت گرفته اســت، بهره ببریم.

 400 میلیارد ریال اعتبار راه آهن جوین - اسفراین ابلاغ شد
فرماندار اســفراین گفت: بیش از 4۰۰ میلیارد ریال از اعتبار مصوب سفر 
ریاست جمهوری به استان در تابستان سال ۹8، که برای اجرای طرح راه آهن  
جوین - اســفراین توسط ســازمان برنامه و بودجه اختصاص یافته بود، ابلاغ 

شده است.
طاهر رستمی با اشاره به تصویب اعتبار ۲ هزار میلیارد ریالی برای اجرای 
نخستین مسیر ریلی خراسان شمالی، اظهار داشت: ۵۰۰ میلیارد ریال از این 
رقم نقدی اســت که ۹۰ درصد آن تاکنون ابلاغ شــده و هزار و ۵۰۰ میلیارد 
ریال نیز که باید از محل صندوق توسعه ملی تامین می شد، هنوز اختصاص 

نیافته است.
وی با بیان اینکه اختصاص اعتبارات صندوق توسعه ملی پیشرفت پروژه را 
شتاب بیشتری می بخشد، گفت: پیگیری اختصاص اعتبارات صندوق توسعه 
ملی پروژه راه آهن جوین - اسفراین، از سوی شهرستان و استان در حال انجام 
اســت و در دیدار اخیر استاندار خراسان شمالی با مدیرعامل صندوق توسعه 
ملی،  ابلاغ این اعتبارات از رییس سازمان برنامه و بودجه پیگیری شده است.

فرماندار اسفراین با اشاره مشکل تملک اراضی مسیر اجرای قطعه دوم راه 
آهن جوین - اسفراین گفت: اکنون اجرای زیرسازی راه آهن جوین - اسفراین 
در محدوده ســه روســتای زیرآباد، زورآباد و کمایستان شهرستان جوین در 
خراسان رضوی با مشکل برخورد کرده است و با وجود مذاکرات چندین باره 
بــا مالکان زمین ها و جلســه ای که به صورت حضــوری با فرماندار جوین و 
مالکان زمین های مزبور برگزار شــد، آنان حاضر به همکاری در این خصوص 
نشدند.رســتمی افزود: ۲ مورد برای حل این مشــکل پیشنهاد شده که یکی 
تغییر مســیر راه آهن در این محدوده است که در صورت موافقت، این طرح 
نیازمند مطالعه خواهد بود.وی ادامه داد: پیشنهاد دوم برای رفع این مشکل، 
اقدام از طریق اجرای ماده ۹ توســط دادســتانی است که با تقاضای وزیر راه 
و شهرســازی و یا معاون وی و رییس شــرکت ساخت و توسعه حمل و نقل، 
تملک و آزادســازی زمین های مســیر اجرای طرح با حکم دادستانی انجام و 
هزینه آن با قیمت کارشناســی به خزانه واریز می شود تا به مالکان پرداخت 
شود.وی افزود: این پیشنهادها به استان نیز اعلام شده و اکنون در سطح ملی 
در حال پیگیری است.فرماندار اسفراین گفت: پروژه را آهن جوین - اسفراین 
در سایر مسیرها بیش از ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد و ساخت تونل های 

مسیر راه آهن نیز در حال اجرا است.

اصفهان - محســن راعی-بــه گزارش 
خبرنگار مــا به نقل از  روابط عمومی فولاد 
سنگان، امرایی، مدیرعامل این شرکت اعلام 
کرد: در سال جهش تولید موفق به افزایش 
۱۶۲ درصدی سود در ۹ ماهه نخست امسال 
نسبت به مدت مشابه در سال قبل شدیم و 
همچنین با تدوین برنامــه های تولیدی و 
مدیریت هزینه ها، شــاهد فروش ریالی در 
۹ ماهه نخست امسال نسبت به گذشته در 

فولاد سنگان با رشد ۲۰۵ درصدی بودیم.
افزایش فروش از یک سو نشان می دهد 
که شرکت در جهت اهداف خود موفق بوده 
اســت و از سویی دیگر نشــان از راهبری و 

تحقق استراتژی های فولاد سنگان دارد.
امرایی گفت: جابه جا نمودن رکوردهای 
تولید گندله علی رغم وجود موانع و مشکلات 
در ماههای گذشــته فقط با عزم همکاران و 
صنعتگران فولاد ســنگان علی رغم شرایط 
شیوع ویروس کرونا، نوید توسعه و پیشرفت 
برای این شرکت بوده است. تلاش روزافزون، 
سعی وافر و غیرت مردانه همکاران افتخاری 
را نصیب فولاد سنگان کرد که رکورد تولید 
4۰۰۶8۷ تن گندله در آبان ماه ســال ۹۹ 
جلوه زیبایی همت جهادگران جبهه صنعت 
و معدن در این ســال بــود و برنامه ریزی 
هوشــمندانه در تامین کنسانتره علی رغم 

کمبود مواد اولیه در کشور با حمایت فولاد 
مبارکه در راستای لبیک به ندای رهبر انقلاب 
در طــرح جایگزینی معــدن بجای نفت در 

راستای گام دوم انقلاب می باشد.
وی با تأکید بر این که این کارخانه با همت 

و سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
و به منظــور تأمین مواد اولیــۀ بزرگ ترین 
فولادساز خاورمیانه راه اندازی شده گفت: ما 
در فولاد سنگان  به دنبال تحقق جهش تولید 
، ایجاد اشتغال و رشد تولید، گام های خوبی 

در جهت پیشرفت و خودکفایی در زنجیره 
تأمین فولاد ایران برداشتیم و این اهداف را 

سرلوحه اقدامات شرکت قرار داده ایم.
مدیر عامل فولاد سنگان در ادامه تشریح 
کرد: تولید ۹ ماهه شــرکت در سال ۹8 به 

میزان ۱۵8۱۱۶۱ تن و تولید ۹ ماهه در سال 
۹۹ معادل ۲۳۶۳۱8۳ تن بوده که افزایش 
۵/4۹  درصدی را برای شرکت رقم زده است 
. بعــلاوه اینکه ارســال محصول در ۹ ماهه 
نخست سال ۹8 معادل ۱۶۹۳۶۱۲ و ارسال 
محصول در مدت مشابه امسال ۲۳4۶۳۵۶ 
بوده که در نهایت رشــد ۵/۳8 درصدی در 

ارسال گندله تولیدی را رقم زده است.
حمل کنســانتره بــه ســایت افزایش 
۳/۵۲ درصدی را داشــته بــه طوریکه در 
 ۹ ماهه ســال ۹8معــادل ۱۷۲۷۹44 و در

 ۹ ماهه ســال ۹۹ به میــزان ۲۶۳۲۳۷۳ 
بوده است.

وی در پایان عنوان کــرد: جلوگیری از 
خام فروشی سنگ آهن با تولید در کارخانه 
کنســانتره سازی فولاد ســنگان مهم ترین 
نقشــی اســت که این صنعت در خراسان 
رضــوی ایفا می کند. با توجه به کمبود مواد 
اولیه در کشور و اهمیت تأمین به موقع آن لذا 
محصول تولیدی فولاد سنگان جهت تأمین 
خوراک کارخانجــات فولاد مبارکه اصفهان 
استفاده شــده و از خام فروشــی سنگ آهن 
در کشــور تا حد بســیار زیادی جلوگیری 
خواهد کرد و همین موضوع موجب شــده 
تا با راه اندازی این کارخانه رتبه سوم تولید 

کنسانتره در کشور را به دست آوردیم.

امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان مطرح کرد:

افزایش سود ۱۶۲ درصدی فولاد سنگان در ۹ ماهه نخست سالجاري

 
 

 
 
 
 

توزیع ۱۵۰۰بسته نوشت افزار در بین دانش آموزان بهزیستی استان
مدیرکل بهزیستی استان مرکزی با اشاره به بیشترین همکاری خیرین 
و مردم استان مرکزی در پویش پازل همدلی برای تهیه نوشت افزاردانش 
آموزان گفت: ۱۵۰۰ بســته نوشــت افزار بین دانش آموزان تحت پوشش 

بهزیستی استان توزیع شد 
اراک - خبرنــگار آوای اقتصاد/زهرا امینی  بیان کرد: این اداره کل در 
راســتای طرح ایران همدل، همزمان با سراسر کشور طرح های مختلفی 
را برای نیازمندان اجرا کرد که توانست سهم در نظر گرفته شده خود در 
طرح پازل همدلی به ارزش ۱۵۰۰ ســهم و به مبلغ  ۱۵۰ میلیون تومان  

برای تهیه نوشت افزاردانش آموزان مددجو را تکمیل کند 
وی بــا بیان اینکه این طرح با هدف تامیــن نیازهای تحصیلی دانش 
آموزان مددجوی این اداره کل  وعدالت آموزشــی طراحی شــده افزود: 
خیران و مردم نوعدوســت استان مرکزی با خرید این پازل ها )ارزش هر 

پازل صد هزار ریال( به نفع دانش آموزان بهزیســتی مشــارکت  نمودند    
مدیرکل بهزیســتی استان مرکزی  افزود: استقبال از این طرح در استان 

مرکــزی  بســیار خوب بوده و خیــران به  عنوان یار و همراه ســازمان 
بهزیســتی در ایــن پویش نقش پررنگــی داشــتند و امیدواریم که این 
حرکت های خیرخواهانه ادامه داشته باشد امینی  ادامه داد: این بسته ها 
 شــامل کوله پشــتی دفتر ، مداد، مدادرنگی ،پرگار و خودکار به تفکیک

  مقطع تحصیلی تهیه شده که بین دانش آموزان کل استان توزیع می شود 
و جنســیت هر دانش آموزان تهیه شده که بین دانش آموزان کل استان 

توزیع می شود
ایــن مقام مســئول در خاتمه افزود: طرح پویــش پازل همدلی برای 
تهیه و تامین نوشــت افزار دانش آموزان تحت پوشــش بهزیستی از مهر 

امسال آغاز شد
 حدود ۲۱۲۳  دانش آموز تحت  پوشــش بهزیســتی استان مرکزی  

هستند .

سوت قطار ملی در مترو تهران به صدا در می آید
ناوگان مترو تهران در سال های اخیر با کمبود واگن 
مواجه بوده  که با کلید خوردن طرح تولید قطار ملی توسط 
متخصصان داخلی در سال جهش تولید، امیدها برای رونق 
حمل و نقل ریلی ایجاد شده  و انتظار است در دهه فجر 
سوت اولین قطار ملی در ناوگان مترو تهران به صدا در آید.

ناوگان مترو تهران در سال ۱۳۷۷ با خط تهران- کرج 
آغاز به کار کرد اما این ناوگان که ســابقه  ۲۲ ساله دارد 
در سال های اخیر با تحریم ها با کمبود قطار به مشکل 
رسید و پیشرفت توسعه خطوط و ناوگان مترو کند شد.

در این وضعیت صنعتگران و جامعه دانشگاهی کشور 
دست به ابتکاری خلاقانه زدند و تولید قطار ملی را تعریف 
و اجرایی کردند تا بتوانند با این روش حمل و نقل ریلی 

را در پایتخت و سایر کلانشهرهای کشور رونق دهند.
مدیرعامل شرکت راه آهن شهری تهران و حومه در 
این باره به خبرنگار ایرنا گفت: تلاش آن است که مراسم 
رونمایی از اولین قطار ملی در دهه فجر امسال انجام شود 
و کار محدود به تولید یک قطار نیست و حتما انبوه سازی 
دنبال می شود.علی امام اظهار داشت: در مجمع عمومی 
مترو مجوز انعقاد قرارداد برای تولید ۱۰۵ واگن را  دریافت 
کردیم که تفاهم نامه های آن با جهاد دانشگاهی و شرکت 
واگن سازی امضاء شده است.امام خاطرنشان کرد: قرارداد 
ساخت دو هزار واگن قرار بود از طریق فایناس پیگیری 
شــود اما به واســطه تحریم ها می توان این فرصت را به 

شرکت های داخلی داد تا از ظرفیت آنها استفاده کرد.

 حناچی: پیشرفت فیزیکی قطار ملی قابل 
قبول است

همچنین شهردار تهران با بیان اینکه مراحل ساخت 
قطار ملی به سرعت و طبق برنامه و قابل قبول پیش می 
رود، گفت: شرایط تحریم هر چقدر که سخت و نامیمون 

است اما از جهاتی نیز فرصت تلقی می شود.

پیروز حناچی اظهار داشت: تلاش می کنیم با استفاده 
از ظرفیت کامل بخش خصوصی، مشکلات را  حل کنیم و 

از یاد نبریم که امسال سال جهش تولید است.
وی درباره جزئیات ســاخت قطار ملی نیز گفت: این 
قرارداد بین شهرداری و معاونت علمی ریاست جمهوری 
یک سال پیش برای طراحی و اجرای یک رام قطار منعقد 
شد.حناچی توضیح داد: این پروژه به پیشرفت مناسبی 
دسته یافته و بخش  زیادی از قطعات در داخل تولید شده 
و بخش های تولید نشده نیز صرفه اقتصادی نداشته است.

وی با بیان اینکه ۱۵ کلانشهر داریم که راه حل اصلی 
مشــکلات آنها توسعه حمل و نقل عمومی است گفت: 
مترو یک تصمیم راهبردی است که امیدواریم با حمایت 
شرکت های داخلی بتوانیم ظرفیت مترو را افزایش دهیم.

شهردار تهران خاطرنشان کرد: موضوع حمل و نقل 

عمومی در پایتخت یک موضوع حاکمیتی است و حمایت 
همه جانبه دولت، مجلس و شهرداری تهران را می طلبد.

گفتنی اســت، اسحاق جهانگیری معاون اول رییس 
جمهوری روز گذشته در مراسم آغاز اجرایی شدن طرح 
شارباغ تهران اعلام کرد: یک میلیارد دلار از محل منابع 
خارجی در اختیار شهرداری تهران برای توسعه حمل و 

نقل عمومی قرار گرفته است.

 بیش از 20 شرکت دانش بنیان در ساخت قطار 
ملی مشارکت دارند

همچنین معاون علمی و فناوری رییس جمهوری نیز 
در این باره گفت: قرارداد ساخت قطار ملی تیر ماه سال 
گذشته با شهرداری تهران بسته شد و برای این پروژه ۲۰ 

تا ۳۰ شرکت دانش بنیان به کار گرفته شدند.

سورنا ستاری افزود: هم اکنون ساخت یک واگن نهایی 
شده و امیدواریم تا پایان سال بتوانیم یک رام قطار تولید 
ملی را عرضه کنیم.وی ادامه داد: در این روند از ۲۶ درصد 
به 8۵ درصد داخلی سازی رسیدیم که گام بزرگی است و 
با حمایت از تولیدات داخلی از جوان ایرانی حمایت کنیم.

ســتاری گفت: تلاش های انجام شده از سوی جهاد 
دانشگاهی برای داخلی سازی قطعات مترو نشان می دهد 
که اگر بخواهیم، می توانیم به موفقیت برسیم و برای به 
حرکت درآوردن این اکوسیستم باید یک اراده کلی داشته 
باشیم.همچنین معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران نیز در این باره تاکید کرد: باید پروژه قطار ملی به 
نتیجه برسد و البته این تولید ملی بدون کسب حمایت 
دولت موفق نخواهد بود.سید مناف هاشمی افزود: تهران 
به ۱۵۰۰ دستگاه واگن نیاز دارد که موضوع انعقاد قرارداد 
به ۶۳۰ واگن با چینی ها مطرح است و از سوی دیگر نیز 
 با شرکت واگن سازی ملی پروژه ساخت ۱۰۵ دستگاه و

 با شــرکت واگن سازی تهران نیز ۱۰۵ دستگاه واگن را 
نهایی کردیم.معاون شــهرداری تهران با بیان این که با 
حمایت دولت هم از بیکار شدن جوانان جلوگیری می شود 
و هم حمل و نقل پاک توسعه می یابد، افزود: اگر ۱۵۰۰ 
واگن مورد نیاز تامین شود می توان ظرفیت حمل و نقل 
مترو را از ۲ میلیون مسافری که امروزه از آن استفاده می 
کنند به ۶ میلیون ارتقا داد که این گام موثری در راستای 
حمل و نقل پاک است.ناوگان مترو تهران در حالی که با 
هفت خط و ۱۲8 ایستگاه فعالیت دارد اما فرسودگی و 
اورهال کردن واگن های قطار بسیار مهم و ضروری است 
و ورود قطارهای ملی می تواند مرحمی بر دردهای این 
ناوگان باشد.با راه اندازی و تولید انبوه قطارهای ملی امید 
است که دیگر نیازی به واردات واگن های قطار نباشد و 
با ورود این قطارها بار دیگر تلاش متخصصان ایرانی در 

شرایط تحریم به رخ جهان کشیده شود.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت : صنایع مستقر 
در استان برای تعدیل مصرف برق به علت کمبود گاز کمک خواهند 
کرد بطوریکه قرار اســت ساعات مشخصی از روز تجهیزات خود را از 

مدار خارج کنند.
مومنی :گلستان-   به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی 
برق گلســتان ؛ علی اکبر نصیری در نشست با رئیس سازمان صمت 
استان پیرامون صرفه جویی در مصرف برق اظهار کرد : بخش اعظمی 
از مصارف انرژی را صنایع تشکیل می دهند که با مدیریت کردن مصرف 

برق خود می توانند نقش موثری در صرفه جویی این مهم ایفا کنند.
وی اضافه کرد :شرکت شهرکهای صنعتی در استان که در راس هرم 
صنایع قرار دارند با رایزنی و ارائه مشوق هایی می توانند جهت مدیریت 

مصرف این صنایع را تشویق نمایند.
در ادامه حســین طلوعیان رئیس سازمان صمت گلستان با اشاره 
به وجود مشــکلات زیاد در بخش صنایع گفت :به دلیل شرایط مهم  
پیش آمده ، این سازمان ضمن استقبال از این طرح، همکاری لازم را 
برای مدیریت مصرف انرژی برق بدلیل کمبود گاز در صنایع را انجام 

خواهد داد.
شایان ذکر است در این نشست مقرر گردید مدیران توزیع نیروی برق 
در شهرستانها ، جلسه ای اضطراری با فرمانداران و هیئت امنای شهرک 
هــای صنعتی جهت مدیریت مصرف برق صنایع بدلیل کمبود گاز را 
داشته باشند که در صورت لزوم در ساعات خاصی از شبانه روز ، تجهیزات 
از مدار خارج و از دیزل ژنراتور بعنوان انرژی جایگزین استفاده نمایند.

کمک صنایع برای تعدیل مصرف برق به علت کمبود 
گاز در گلستان 

 مهلت ثبت نام مسکن ملی 4 روز دیگر پایان می یابد
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: متقاضیان مسکن ملی در مرحله چهارم ثبت نام که در ۲۲ استان کشور در حال انجام است فقط تا پنج شنبه این هفته فرصت ثبت نام دارند.

»محمود محمودزاده« گفت: مرحله نخست ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهایی که در آن ها اراضی جدید احصاء شده است تا روز پنج شنبه ادامه دارد.وی توضیح داد: این مرحله برای ثبت نام متقاضیان جدید در شهرهای فاقد ثبت نام 
در مراحل قبل و بر اساس ظرفیت های احصاءشده در تعدادی از شهرهای واقع در ۲۲ استان کشور از جمله )ایلام، بوشهر، تهران، خراسان شمالی، سیستان و بلوچستان، کرمان، کهگیلویه و بویر احمد، لرستان، گیلان، قزوین، آذربایجان 
غربی، مازندران، مرکزی، سمنان، خوزستان، فارس، همدان، خراسان رضوی، اردبیل، اصفهان، خراسان جنوبی و هرمزگان( برنامه ریزی شده است.معاون وزیر راه گفت: متقاضیان این شهرها از تاریخ بازگشایی سامانه که ساعت ۱۰ صبح 

روز پنجشنبه )۱8 دی ماه( بود، ثبت نام را شروع کردند و تا ساعت ۲4 روز پنجشنبه )۲۵ دی ماه( فرصت دارند با مراجعه به سامانه طرح اقدام ملی مسکن به آدرس https://tem.mrud.ir نسبت به ثبت ناماقدام کنند.  
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
دوشنبه  1399/10/22

شماره : 999

  برداشت ۵000 تن پنبه از اراضی خداآفرین
مدیر جهادکشاورزی شهرستان خداآفرین از پایان برداشت پنبه در ۹۰۰ هکتار 

از اراضی شهرستان با تولید ۵۰۰۰ تن پنبه در شهرستان خبر داد.
رشید نظمی ضمن بیان این مطلب، افزود: با جایگزینی ارقام جدید و زودرس 
پنبه، عملکرد محصول در واحد ســطح افزایش یافته و هم چنین استفاده از دو 
محصول بهاره و پاییزه، پنبه و غلات پاییزه باعث شــده تا استفاده بهینه از بعد 

زمانی در الگوی کشت و تناوب زراعی برای کشاورز مهیا ود.
وی افزود: در این راســتا، با ترویج ارقام پربــازده پنبه، میانگین عملکرد در 

شهرستان از ۳.۵ تن در هکتار به پنج تن در هکتار ارتقا یافته است.
وی با بیان این که شاخص عملکرد محصول در مزارع به بیش از هفت تن رسیده 
است، ادامه داد: میزان وش خریداری شده توسط کارخانجات پنبه پاک کنی فعال 
در شهرستان، از تولیدکنندگان پنبه ۵۰۰۰ تن و مازاد بر تولید شهرستان ۲۳۰۰ 

تن است که در مجموع ۷۳۰۰ را شامل می شود.
نظمی اظهار کرد: قیمت خرید وش پنبه امسال بین ۹۰۰۰ تومان تا ۱۲ هزار 

تومان در نوسان بوده است.
به نقل از روابط عمومی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی، وی ابراز 
امیدواری کرد که با توجه به پتانسیل موجود و عملکرد مزارع شاخص و با استفاده 
بهینه از کلیه عوامل دخیل در تولید، در آینده ای نزدیک شاهد گسترش سطح 

زیرکشت و افزایش درآمد کشاورزان خواهیم بود.

 3130 مددجوی کمیته امداد همدان ماهیگیری آموختند!
مدیرکل کمیته امداد اســتان همدان با اشاره به اینکه ۳۱۳۰ شغل جدید از 
محل پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در ۹ ماهه امسال برای مددجویان ایجاد 
شده است، گفت: این طرح ها در حوزه های دامپرروری، کشاورزی، صنایع دستی، 

خدمات، صنعت، حمل ونقل، مشاغل صنفی و خانگی ایجاد شده است.
پیمان ترکمانه در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اینکه همواره این مطالبه عمومی 
مطرح بوده که کمیته امداد به جای دادن ماهی به نیازمندان، ماهیگیری را به آنها 
بیاموزد، افزود: این رویکرد همواره در دســتور کار این نهاد بوده و توانمندسازی 
خانواده ها اولویت اول کمیته امداد بوده به گونه ای که خوشبختانه تنها با استفاده 
از نیم درصد از منابع اشتغال کل کشور، به طور متوسط ۳۳ درصد مشاغل خُرد و 

خانگی توسط کمیته امداد ایجاد شده است.
مدیرکل کمیته امداد اســتان همدان با تأکید بر اهمیت ایجاد مشاغل پایدار 
برای نیازمندان مطرح کرد: پرداخت تسهیلات قرض الحسنه تنها یک مرحله از 

اقدامات اساسی این نهاد برای ایجاد مشاغل پایدار است.
وی در ادامه بیان کرد: برای ایجاد مشــاغل پایــدار برای خانواده های تحت 
حمایت هفت اقدام مهم شامل انجام مشاوره های شغلی، ارائه آموزش های رایگان، 
پرداخت تسهیلات، هدایت شغلی، راهبری شغلی، نظارت و بازاریابی محصولات 
تولیدی مددجویان در این نهاد انجام می پذیرد تا یک شغل پایدار و آبرومند برای 

مددجویان ایجاد شود.
ترکمانه با تأکید مجدد بر اهمیت ایجاد مشاغل پایدار برای نیازمندان افزود: از 
سال ۹8 با هدف استفاده از توان و ظرفیت کارآفرینان حرفه ای در کشور، طرح 
راهبری شغلی هم در حال اجراست که از این طریق، مددجویان مستعد اشتغال 
در کلیه زمینه ها به کارآفرینان حرفه ای معرفی می شوند. کارآفرینان حرفه ای 
در این طرح، مددجویان را در اجرای طرح های خود به شــکل مطلوبی راهبری 
می کنند تا در مدت زمان کوتاه تری منافع اقتصادی بیشتری به دست آورده و 

شغل پایدار تری داشته باشند.
وی با بیان اینکه مشاغل دانش بنیان و نوآورانه نیز در کمیته امداد به صورت 
جــدی مورد حمایت قرار می گیرند، اضافه کرد: ایجاد نخســتین مرکز نوآوری 
اجتماعی در کشور در استان همدان، با هدف حمایت از این قبیل مشاغل، گویای 
توجه ویژه این نهاد به مشاغل نو و مبتنی بر استفاده از فناوری های نوین است 
که خوشبختانه زمینه ساز ورود فرزندان تحصیلکرده خانواده های تحت حمایت 

به عرصه اشتغال شده است.
مدیرکل کمیته امداد استان همدان در پایان ابراز امیدواری کرد تا پایان سال 
۹۹ جشن خودکفایی ۲۵۰۰ خانواده موفق در عرصه اشتغال استان با حضور این 

عزیزان و برخی شخصیت های ملی و استانی برگزار شود.

 چغندرقند، از بهترین جایگزین های علوفه جیره
یک محقق مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی لرستان گفت : 
باتوجه به تحقیقات انجام شده می توان از برگ تازه چغندرقند به عنوان جایگزین 
علوفه جیره یا همان یونجه در تغذیه گاوهای شــیری و دیگر نشخوارکنندگان 

استفاده کرد.
محمد دالوند اظهار کرد: براساس آمار موجود، میانگین برداشت چغندر قند 
در ایران به طور متوسط ۳۵ تنُ در هکتار بوده و باتوجه به این که سالانه نزدیک 
به ۶۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی کشور به کِشت چغندر قند اختصاص دارد، 
میزان تولید این محصول حدود دو میلیون تنُ برآورد می شــود که حدود ۵۰ تا 

۶۰ درصد آن را برگ و طوقه چغندر قند تشکیل می دهد.
وی ادامه داد: طبق تحقیقات انجام شــده اکثر دام ها چغندر قند را با میل و 
اشــتها می خورند و نتایج نشان می دهد که می توان از چغندر علوفه ای به میزان 

8۱ تا ۹۱ درصد کنسانتره در جیره گوسفندان استفاده کرد.
دالوند بیان کرد: طوقه و برگ تازه چغندر به علت قابلیت هضم بالا، پروتئین 
مناسب و انرژی قابل متابولیسم می تواند در تغذیه نشخوارکنندگان مورد استفاده 
قــرار بگیرند. این محقق مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و منابع طبیعی 
لرســتان عنوان کرد: امــروزه باتوجه به محدودیت منابع تولیــد غذا و افزایش 
جمعیت، اســتفاده مطلوب از محصولات فرعی کشاورزی در تغذیه دام و طیور 

شتاب جدی گرفته است.
وی ادامه داد: استفاده از ضایعات دارای مزایایی شامل کاهش قیمت غذا، کاهش 
واردات مواد غذایی، کاهش رقابت بین غذای انســانی و دامی و کاهش آلودگی 
محیط زیســت است. دالوند تأکید کرد: باتوجه به تحقیقات انجام شده می توان 
از برگ تازه چغندر قند به عنوان جایگزین علوفه جیره یا همان یونجه در تغذیه 
گاوهای شیری و دیگر نشخوارکنندگان به میزان 4۰ درصد ماده خُشک مصرفی 

بدون وجود عوارض مصرف برگ تازه، استفاده کرد.

 ایجاد 1۵00 شغل با بهره برداری از واحدهای دامی
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی لرستان گفت: نهادهای توانمند مانند بنیاد 
مســتضعفان، بنیاد علوی و ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( در صنعت دامپروری 

لرستان سرمایه گذاری کنند.
اسفندیار حسنی مقدم، با بیان اینکه لرستان با چهار و نیم میلیون واحد رأس 
دامی و تولید ۲۹ هزار تنُ گوشت قرمز از استان های پیشرو در صنعت دامپروری 
اســت، اظهار کرد: در کشــور استان رتبه هشتم را در صنعت دامپروری به خود 

اختصاص داده است.
وی افزود: در این راستا طرح بهره برداری از ۱۵۰۰ واحد دامی با مشارکت آستان 
قدس رضوی انجام شــد ه که هر واحد شامل بیست رأس دام است و حدود ۳۰ 

هزار رأس دام وارد استان می شود.
حسنی مقدم تأکید کرد: با اجرای این طرح برای ۱۵۰۰ نفر شغل ایجاد شده 

و حدود یک هزار تنُ گوشت قرمز به تولید استان اضافه شد.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان افزود: این طرح اکنون در دو شهرستان 
پل دختر و چگنی به صورت پایلوت انجام می شود که تقاضای ما این است که این 

طرح به کل استان تعمیم داده شود.

بررسی آمارهای مرکز آمار نشان می دهد 
در آذرمــاه ۳۶ هزار تن گوشــت قرمز در 
کشتارگاه های رسمی عرضه شده که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۲۷ درصد رشد 
داشــت.مرکز آمار وضعیت عرضه گوشت 
قرمز در کشــتارگاه های رسمی کشور در 
آذرماه ۹۹ را منتشــر کرد.  بر اساس نتایج 
آمارگیری از کشــتار دام کشــتارگاه های 
رســمی کشــور در این دوره، وزن گوشت 
قرمز عرضه شــده انواع دام های ذبح شده 
در کشتارگاه های رسمی کشور در مجموع 
۳۶.۲ هــزار تن گزارش شــده که ســهم 
گوشــت گاو و گوســاله بیش از سایر انواع 

دام بوده است.
برابر نتایج این آمارگیری، گوشــت گاو 
و گوساله با ۲۰.4 هزار تن، ۵۶.۳ درصد از 
کل وزن گوشت قرمز عرضه شده را به خود 
اختصاص داده است. گوشت گوسفند و بره 
با ۱۲.4 هزار تن، بــز و بزغاله با ۲.۷ هزار 
تن و ســایر انواع دام با ۷۰۹ تن، به ترتیب 
۳4.۲ درصــد، ۷.۵ درصــد و ۲ درصد از 
 کل وزن گوشــت قرمز عرضه شــده را به 

خود اختصاص داده اند.

مقایســه عملکرد کشتارگاه های رسمی 
کشــور در آذر ۱۳۹۹ با ماه مشــابه سال 
۱۳۹8، نشــان دهنده افزایش ۲۷ درصدی 
مقدار عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های 

رسمی کشور است.
مقدار عرضه گوشت در آذر ۱۳۹۹ نسبت 
به ماه مشابه سال ۱۳۹8 برای گوسفند و بره 
۱8 درصد، برای بز و بزغاله ۲۳ درصد، برای 

گاو و گوســاله ۳۵ درصد، برای گاومیش و 
بچه گاومیش ۶۳ درصد افزایش و برای شتر 

و بچه شتر ۳۳ درصد کاهش داشته است.
همچنیــن نتایج حاصــل از این طرح 

آمارگیری نشــان می دهد که مقدار عرضه 
گوشت قرمز از کشتارگاه های رسمی کشور 
در آذر ۱۳۹۹نسبت به آبان ۱۳۹۹ در حدود 

۳.۵ درصد کاهش داشته است.
طبق آمارها نیاز کشور به گوشت قرمز 
سالیانه نزدیک به یک میلیون تن است که 
بخش عمده آن از تولید داخلی و نزدیک ۱۰ 
درصد از محل واردات تامین می شود.  این 
در حالی است که اکنون جمعیت دام سبک 

و سنگین حدود 8۰ میلیون راس است.
از اواسط تیرماه امسال خرید تضمینی 
چهار هزار تن گوشت قرمز گوساله توسط 
شرکت پشــتیبانی امور دام برای حمایت 
از تولیدکننــدگان دام ســنگین شــروع 

شده است.
رییس شورای تامین دام کشور پیش از 
ایــن اعلام کرد که فرآیند خرید تضمینی 
گوشت گوساله در ۱۵ استان کشور از جمله 
خراسان رضوی، خراسان شمالی، گیلان، 
البــرز، یزد، اصفهان، فارس، سیســتان و 
بلوچستان، خوزســتان، آذربایجان شرقی 
و ســمنان در حال انجام است که به سایر 

استان ها تعمیم داده می شود.

 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی منفی ۱۱ درصد است

یک مقام مسئول گفت:میانگین رشد سالانه سرمایه 
گذاری در بخش کشاورزی از سال ۹۰ تا ۹8 در دوران 

تحریم های اقتصادی، منفی ۱۰.8 بوده است.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، رئیس مؤسسه 
پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشــاورزی و توسعه 
روستایی وزارت جهاد کشــاورزی افزود: روند سرمایه 
گذاری دولتی و خصوصی در حوزه کشاورزی در دوران 
تحریم های اقتصادی با نوسانات زیادی همراه بوده است.

علی کیانی راد با اشاره به روند سرمایه گذاری در دور 
نخست تحریم ها از سال ۹۰ تا ۹۲ اظهار داشت: بر اساس 
اطلاعات منتشر شــده توسط بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران میزان سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 
در سال ۹۰ به قیمت ثابت سال ۱۳۹۰ بالغ بر 8۷ هزار 
میلیارد ریال بوده است که در سال ۹8 این رقم به ۳۵ 
هزار میلیارد ریال کاهش یافته است که به طور متوسط 

سالانه رشد ۱۰.8- درصدی را نشان می دهد.
وی افزود: در سال ۹۱ مبلغ ۵۵ هزار میلیارد ریال و 
در سال ۹۲ مبلغ ۵۹ هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری 
در بخش کشاورزی انجام شده که به ترتیب کاهش ۳8 
درصدی و افزایش ۷ درصدی نســبت به سال ما قبل 

خود داشته است.
کیانی راد ادامه داد: در دوره مذاکرات برجام در سال 
۹۳ میزان سرمایه گذاری در حوزه کشاورزی با رشد ۳ 
درصدی نســبت به سال ۹۲ به مبلغ ۶۱ هزار میلیارد 

ریال رسیده است.
وی درباره روند سرمایه گذاری در دوره توافق برجام 
از سال ۹4 تا ۹۶ نیز گفت: در سال ۹4 مبلغ ۳۷ هزار 
میلیارد ریال در بخش کشاورزی سرمایه گذاری صورت 
گرفته است که نسبت به سال ما قبل، ۳۹ درصد کاهش 

نشان می دهد.
اقتصاد  برنامه ریزی،  رئیس مؤسســه پژوهش های 
کشاورزی و توســعه روستایی وزارت جهاد کشاورزی، 

میزان سرمایه گذاری در این حوزه را در سال های ۹۵ 
مبلــغ 4۵ هزار میلیارد ریال و در ســال ۹۶ مبلغ 4۱ 
هزار میلیارد ریال به قیمت ثابت ســال ۱۳۹۰ عنوان 
کرد و اذعان داشت: میزان سرمایه گذاری به ترتیب در 
سال های فوق، رشد ۲۲ درصدی و کاهش ۹ درصدی 

داشته است.
وی گفت: با خروج آمریکا از توافق برجام و تشــدید 
تحریم ها در ســال ۹۷ شــاهد کاهش ۷ درصدی و در 
ســال ۹8 کاهش 8 درصدی سرمایه گذاری در بخش 

کشاورزی بوده ایم.
کیانی راد در تحلیل روند ســرمایه گذاری در حوزه 
کشاورزی اظهار داشت: بررسی روند سرمایه گذاری در 
این بخش از سال ۹۰ تا ۹8 نشان می دهد که تحت تأثیر 
شوک های برون زای اقتصادی که مهمترین آن تحریم ها 
بوده است، رشد سرمایه گذاری اعم از دولتی و خصوصی 

به ویژه با تشدید تحریم ها کاهش یافته است.
وی در همیــن حــال به کاهش ســهم ســرمایه 
گذاری های انجام شده در بخش کشاورزی نسبت به کل 
سرمایه گذاری انجام شده در اقتصاد ایران در سال های 
۹۰ تا ۹8 اشــاره کرد و گفت: سهم سرمایه گذاری در 
این بخش نسبت به کل اقتصاد در سال ۹۰ حدود ۵.۱ 
درصد، سال ۹۱ عدد 4 درصد، سال ۹۲ حدود 4.۶ درصد 

و سال ۹۳ عدد 4.4 درصد بوده است.
کیانی راد، سهم ســرمایه گذاری صورت گرفته در 
بخش کشــاورزی نسبت به کل اقتصاد کشور در سال 
۹4 را ۳.۱ درصد، ســال ۹۵ حدود ۳.۹ درصد و سال 

۹۶ را ۳.۵ درصد عنوان کرد.
وی افزود: ســهم سرمایه گذاری های انجام شده در 
بخش کشاورزی نسبت به کل اقتصاد کشور در سال های 
۹۷ و ۹8 به ترتیب ۳.۷ درصد و ۳.۶ درصد بوده است.

اقتصاد  برنامه ریزی،  رئیس مؤسســه پژوهش های 
کشاورزی و توســعه روستایی وزارت جهاد کشاورزی، 
گفت: نگاهی به این آمارها نشــان می دهد که با شروع 
دور نخست تحریم های اقتصادی در سال های ۹۰ و ۹۱ 
سهم سرمایه گذاری در بخش کشاورزی نسبت به کل 
اقتصاد کشــور کاهش و در سال ۹۲ این سهم افزایش 
می یابد. وی اضافه کرد: پس از توافق برجام، سهم سرمایه 
گذاری در حوزه کشاورزی نسبت به کل اقتصاد کشور 
به ۳.۹ درصد می رســد و بعد از آن با تشدید تحریم ها، 

روند کاهشی را طی می کند.
کیانی راد با بیان این که در همین مدت هشت ساله، 
سهم سرمایه گذاری انجام شده در بخش صنعت و معدن 
از کل اقتصاد کشــور در مقایسه با این سهم در بخش 
کشاورزی ۳ تا 4 برابر بوده است، اظهار داشت: بر اساس 
اطلاعات بانک مرکزی، سهم سرمایه گذاری انجام شده 
در بخش صنعت و معدن نسبت به کل اقتصاد کشور از 
۱۷.۲ درصد در ســال ۹۰ به ۱۲.۳ درصد در سال ۹8 
کاهش یافته اســت.وی خاطرنشان کرد: هرچند سهم 
سرمایه گذاری در بخش صنعت و معدن نسبت به کل 
اقتصاد کشور روند کاهشی داشته، اما با این حال سهم 
این بخش در مقایسه با سهم سرمایه گذاری در بخش 
کشــاورزی نسبت به کل اقتصاد کشور که از عدد ۵.۱ 
درصد در ســال ۹۰ به ۳.۶ درصد در سال ۹8 رسیده، 
بیشتر اســت.رئیس مؤسسه پژوهش های برنامه ریزی، 
اقتصاد کشــاورزی و توســعه روســتایی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: طی این هشت ســال تحریم، سهم 
ســرمایه گذاری در بخش خدمات نیز نســبت به کل 
سرمایه گذاری اقتصاد کشور از ۷۶.۲ درصد در سال ۹۰ 
به 8۲.۷ درصد در سال ۹8 افزایش یافته است و مقایسه 
ســهم سرمایه گذاری در سه بخش کشاورزی، صنعت 
و معدن و خدمات نشان می دهد اقتصاد ما، تولید پایه 
نیست بلکه بیشتر به سمت خدمات جهت گیری دارد.

ترکیه بازار میوه و تره بار قطر را از ایران گرفت
نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی گفت: ترکیه جایگاه ایران را 

در بازار میوه قطر گرفت.
به گزارش اتاق بازرگانی ایران، صدرالدین نیاورانی گفت: در میانه سال ۲۰۱۷ 
میلادی، تنش دیپلماتیک میان قطر و برخی کشــورهای عربی به محوریت 
عربستان سعودی، به تحریم قطر از سوی این کشورها منجر شد و در مقابل، 

ایران و ترکیه به حمایت از قطر پرداختند.
وی افزود: در اوج این مناقشه سیاسی و اقتصادی، رقابت میان ایران و ترکیه 
برای تصاحب بازار امیرنشین قطر بالا گرفت و طی ماه های ابتدایی بسته شدن 
مرز عربستان به روی قطر، سیل کالاهای ایرانی که عمدتاً محصولات خوراکی و 

مواد غذایی را شامل می شد، روانه این کشور کوچک در جنوب خلیج فارس شد.
نیاورانی گفت: در حالی که شهروندان قطر به خوبی از کالاهای ایرانی استقبال 
کرده بودند و علاوه بر خرید محصولاتی از ایران که همواره یک پای ثابت در قطر 
داشت، به مصرف کالاهای جدید وارد شده از ایران نیز روی آورده بودند، توافق 
دولت ایران و ترکیه برای اجازه ورود و تردد کامیون های ترک به داخل کشور 
و حمل مواد غذایی از ترکیه با کامیون های یخچال دار تا بنادر جنوبی ایران، به 
یکباره ورق را برگرداند و کشور ترکیه بدون آنکه راه دسترسی مستقیمی به 

قطر داشته باشد، بازار این کشور را از ایران ربود.
وی افــزود: به دنبال این توافق، تعداد زیــادی از کامیون های ترک حامل 

محصولات و کالاهای این کشــور وارد ایران شــد به طوری که صف چندین 
کیلومتری از کامیون های ترکیه در بندر بوشهر ایجاد شد و این کشور موفق 
شد با صادرات محصولات تازه مواد غذایی به قطر بازار صادراتی این کشور را 

از ایران تصاحب کند.
در حال حاضر صادرات ایران به قطر صفر نشده و به رغم بازگشایی مرز این 
کشور با عربستان سعودی، برخی از محصولات ایرانی همچنان در این بازار مبادله 
می شود. قطر از جمله بازارهای صادراتی سنتی و قدیمی ایران است و در برخی 
محصولات از جمله گیلاس، خشکبار، انواع سیب، کیوی و انار، رقابت اصلی از 

آن تجار و تولیدکنندگان ایرانی است.

افزایش ۲۷ درصدی عرضه گوشت قرمز در آذرماه

 

رییس ســازمان جهاد کشــاورزی مازندران گفت 
که در ۹ ماهه امسال ۲هزارو 4۰۵ مورد ساخت وساز 
غیرمجاز در این استان تخریب و ۲۳۹ هکتار زمین به 

بخش کشاورزی بازگردانده شده است.
عزیزالله شهیدی فر افزود که این تعداد ساخت و ساز 
غیرمجاز با اهتمام ویژه دســتگاه قضایی در رسیدگی 
و صــدور حکــم و  اجرای احکام از ســوی نیروهای 
انتظامی تخریب شــد و مدیریت جهاد کشاورزی در 
شهرســتان ها هــم زمین ها را به عرصه کشــاورزی 

استان بازگردانده اند.
وی همــکاری دســتگاه های اجرایی اســتان در 
جلوگیری از ساخت و ســازهای غیرمجاز و حفاظت 
از زمین های کشــاورزی را مطلــوب ارزیابی کرد و 
توضیح داد : ســه هزارو ۷۹۶ مــورد از تخریب های 
صورت گرفته مربوط به تغییر کاربری غیرمجاز جدید 
بود که ۱8۵ هکتار از اراضی کشــاورزی استان را در 

تصرف گرفته بود.
او افزود : ۱۹۶ مورد از ساخت و سازهای غیرمجاز 
مربوط به ســازه های مســکونی و ویلایی بود که در 
اجرای احکام قطعی ماده ۳ با حکم دســتگاه قضایی 
قلع و قمع و ۹ هکتار از زمین های کشــاورزی استان 

آزاد شد.  
رییس ســازمان جهاد کشاورزی مازندران با اظهار 
این که خطر تغییر کاربری های غیر مجاز همواره زمین 
های کشاورزی استان را تهدید می کند ، گفت : طبق 
بررسی های صورت گرفته محدودیت های کرونایی در 
تردد تا حدودی تغییرکاربری های غیر مجاز امســال 

را نسبت به مدت مشابه سال قبل کمتر کرده است. 
وی افزود : طبق آمار پارسال سه هزار و 84۶ مورد 
تغییر کاربری غیر مجاز در سطح  ۱۲۶هکتار داشتیم 
که از این تعــداد برای ۹۲۵ مورد با ۳۶ هکتار زمین 

در مراجع قضایی پرونده تشکیل شده بود.
شهیدی فر عمده تغییر کاربری غیر مجاز در سال 
جاری را مربوط به زمین های کشاورزی مناطق مرکزی 
و غربی اســتان دانســت و گفت : زمین های حاشیه 
محورهای مواصلاتی هراز ورودی به شهرســتان آمل 
، محور ســوادکوه به قائمشهر و بابل بیشترین تغییر 

غیرمجاز کاربری را داشتند.
وی افــزود : جهاد کشــاورزی مازندران دارای ۲۲ 
گشت ۱۳۱ است که پایش ها را در تمامی شهرستان ها 
انجام می دهد و گزارش هایی که به این سامانه اعلام می 
شود مورد بررسی قرار می گیرد و از ساخت و سازهای 

غیرمجاز جلوگیری می شود.
رییس سازمان جهاد کشــاورزی مازندران گفت : 
برای اینکه اراضی کشــاورزی اســتان را نجات دهیم 
با هماهنگی دادســتانی و دادگســتری به طور جدی 
اقدام به قلع و قمع ســاخت و سازهای غیرمجاز می 

کنیم و تلاشمان این است از اراضی کشاورزی استان 
حراست کنیم.

وی اضافــه کرد : اگر متقاضی طــرح یا پروژه ای 
وجــود دارد باید برای طی کــردن مراحل قانونی به 
جهاد کشــاورزی مراجعه کند و همچنین اجرای هر 
طرحی در استان دارای حریم خاص خودش است که 
باید رعایت شــود در غیر این صورت به صورت جدی 

با متخلفان برخورد خواهد شد.
شــهیدی فر با اعلام این که طبــق ماده 8 قانون 
اصلاحی حفظ کاربری اراضی زراعی و باغی ، دستگاه 
ها قبل از صدور پروانه ساختمانی یا نصب امتیاز برق، 
گاز، آب و تلفن باید از مدیریت های جهاد کشاورزی 
اســتعلام بگیرند ، گفت : مردم می توانند در صورت 
مشــاهده تغییرکاربــری غیر مجاز اراضــی مرابت را 
از طریق شــماره تلفن ۱۳۱ اطــلاع دهند و موضوع 
بلافاصله هم مورد پیگیری قرار می گیرد و با خاطیان 

برخورد می شود.
سود جویی از زمین های کشاورزی در قالب تغییر 
کاربری های غیر مجاز  از  چالش های مهم مازندران 
اســت. این موضوع تا قبل از ســال ۱۳۹۲ طبق آمار 
رســمی دادگستری و سازمان بازرســی ،زمین های 
کشــاورزی اســتان را با چالش جدی رو به رو کرده 
بود ، اما در چند ســال اخیر با تدبیر دولت و همزمان 
با عملیاتی شدن چندین طرح حفاظت از زمین های 
کشــاورزی از جمله ایجاد گشــت و یگان حفاظت از 
زمین های کشاورزی ، تا حدود زیادی مدیریت شده 

پیش می رود. 

حدود ۲ هزارو ۵۰۰ ساخت وساز غیرمجاز امسال در مازندران تخریب شد
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عاشق داربی ام
سرمربی استقلال ابراز امیدواری کرد که 
داربی ۹4 پایتخت، »بدون حاشــیه، چالش 
و جنجال« برگزار شود تا »در آینده از آن به 

نیکی یاد کنند.«
محمود فکری در دیدار حساس استقلال و 
پرسپولیس در داربی ۹4 پایتخت که مربوط 
به دیداری معوقه از هفته هشتم لیگ برتر در 
ورزشگاه خالی از تماشاگر آزادی است، اظهار 
کرد: همانطور که می دانید داربی حساسیت و 
شرایط خاص خود را دارد؛ اینکه نتیجه در این 
بازی می تواند شرایط را عوض کند و اتفاقاتی 
را رقم بزند. خدا را شکر در بازی های گذشته 
شــرایطی را به وجود آوردیم که بازیکنان از 
نظــر روحی وضعیت خوبــی دارند و در این 
هفته تمرینات خوبی را برگزار کردیم و شرایط 
روحی و آمادگی خوبی در بازیکنان وجود دارد. 
امیدواریم یک بازی خوب را ارائه دهیم. برای ما 
مهم است در این دیدار که بیننده های زیادی 
در دنیا دارد، یک بازی خوب و بدون حاشیه، 
چالش و جنجال برگزار شــود و در سال های 

آینده، از آن به نیکی یاد کنند.
او درباره اینکه رکورددار داربی محســوب 
می شــود گفت: بازی های تلخ و شیرینی را 
به عنوان بازیکن پشت سر گذاشتیم و چند 
بــازی هم به عنوان مربی در کارنامه دارم. به 
عنوان ســرمربی این اولین بازی من اســت. 
حس خیلی خوبی دارم. در دوران بازیگری و 
دستیاری، عاشق داربی بودم و حالا هم داربی 
را خیلی دوست دارم. شاید منتظر این بازی 
بودم ولی امیدوارم که بازی خوبی انجام شود. 

ببینیم چه اتفاقی می افتد.
فکری درباره اینکه  اگر بنا باشد پرسپولیس 
مانند بازی اش برابر سپاهان، در داربی هم بسته 
بازی کند، آیا او در بازی امروز از ســه مهاجم 
اســتفاده خواهد کرد گفت: تیم پرسپولیس 
آنچنان هم بسته بازی نمی کند. پرسپولیس 
در اکثر بازی های خود تهاجمی بوده اســت 
و هفته گذشته بنا بر داشته هایش این اتفاق 

رخ داد. این تیم تهاجمی بازی می کند و برای 
همه رقبای خود مشکل ساز می شود. برای بازی 
امروز برنامه های خودمان را داریم. ببینیم تا 
امروز چه نفراتی را در نظر داریم. ان شــاء الله 
یک بازی خوب ، روان و با آرامش داشته باشیم. 
تاکید زیادی کردم که بازیکنان آرامش خود 
را حفظ کنند و توانایی ها خود را ارائه دهند. 
نباید نگران نتیجه باشند چون برای من مهم 

است که با تمام توان بازی کنند.
او در واکنش به اینکه آیا بازیکنی در تیمش 
دارد که مانند محمود فکری در دوران بازیگری 
ظاهر شود گفت: فضایی در تیم استقلال به 
وجود آمده که فضای دوستی و رفاقت است. 
هفته گذشــته هم گفتم که بازیکنان با جان 
و دل کار می کنند و صبوری و تلاش کردند 
و تیم را به اینجا رســاندند. می توان گفت که 
ما الان یک تیم یکدســت و رفیق هستیم و 
ان شــاءالله دوستان دیگر قدر این بازیکنان را 

بیشتر بدانند و به امید خدا این روند را ادامه 
دهیم. فکر می کنم بازیکنان ما با تمام وجود 
بازی کنند. من مطمئنم ۱۱ بازیکن بهتر از 
محمود فکری خواهیم داشت و تعویضی ها هم 
بهتر هستند.او درباره اینکه آیا ممکن است از 
بازیکنان جوان در داربی استفاده کند اظهار 
کرد: احتمال این اتفاق در داربی کمتر است اما 
بازیکنان جوانی داریم که در هفته های آینده و 
در لیگ برتر بیشتر از آنها استفاده می کنیم.

ســرمربی استقلال در پاسخ به این سوال 
که آیا تیمش به دنبال نتیجه خوب در داربی 
و خلق نماد برای خوشحالی هواداران است، 
خاطرنشــان کرد: به فکر خلق نماد خاصی 
نیستم. به فکر این هستم که هواداران استقلال 
را همیشــه خوشــحال نگه دارم. به این فکر 
هستم که با تمام وجود برای خوشحالی آن ها 
تلاش کنم و همیشه آنها را خوشحال ببینم. 
اتفاق هایی که در ســال های گذشته رخ داده 

بود، خوب بود و ان شاءالله در سال های آینده 
هم رخ دهد.وی درباره احتمال استفاده از بابک 
مرادی - که به تازگی محرومیتش بخشیده 
شده است - در داربی گفت: مرادی در اردوی 
ماست و اگر نیاز شد از او هم استفاده می کنیم.

سرمربی استقلال در واکنش به اینکه آیا 
دنبال نباختن است یا به بردن فکر می کند؟ 
اظهار کرد: اینکه بازنده بازی نباشــیم خوب 
است. تیمی هم نیستیم که بخواهیم فقط برای 
نباختن به زمین برویم. فضایی را در تیم داریم 
که هم در بحث دفاع تیمی یک شکل خوب را 
پیدا کردیم و سعی می کنیم در بازی امروز هم 
ان شاءالله کلین شیت کنیم و دروازه ما بسته 
بماند. از طرف دیگر خط تهاجمی خوبی داریم 
که ان شاءالله بتوانند دروازه حریف را باز کنند.

فکری درباره اظهارات مدیران استقلال و 
پرسپولیس در شرایطی که بازیکنان و مربیان 
دو تیم ممنوع المصاحبه هستند گفت: فکر 

کنم مدیران، کادر فنی و بازیکنان را ممنوع 
المصاحبه کردند و خودشــان آزاد بودند. من 
نمی دانم. من مصاحبه ها را نخواندم و ندیده ام. 
در مجموع مهم این است که مجموعه باشگاه 
اســتقلال و پرســپولیس احترام همدیگر را 
نگه داریم. مطمئنا همه ما دوســتان خوبی 
برای هم هستیم. ما در مستطیل سبز رقابت 
داریم اما بیرون از زمین و در بازی های دیگر 
رفیق هســتیم و خیلی از دوستان ما در تیم 
پرســپولیس هســتند. خیلی از طرفداران 
پرسپولیس دوســتان خوب ما هستند. فکر 
می کنم فضــای مردانه و جوانمردانه را ایجاد 
کنیم و رفاقت خودمان را هم حفظ کنیم، بد 
نباشد.او درباره شرایط بهتر استقلال نسبت 
به پرســپولیس یادآور شد: بازی داربی هیچ 
ربطی به شرایط جدول و وضعیت تیم ها ندارد. 
تاکید زیادی داشتم که بازیکنان دچار غرور 
بیجا نشــوند. داربی دیداری است که هر دو 
تیم با تمام وجود بازی می کنند و درجه اول 
نباختن و در درجه دوم دنبال بردن هستند. 
ســعی می کنیم منطقی وارد زمین شویم و 
بازی را کنترل کنیم و در پایان، بازی را ببریم.

سرمربی استقلال درباره وضعیت تیمش 
در آســتانه این دیدار اظهار کرد: خدا را شکر 
در این هفته  و هفته های گذشــته چیزی را 
که می خواســتم تقریبا به وجود آمده است. 
این هفته بازیکنان آرامش خوبی داشــتند و 
تمرینات خوب و شادابی داشتند و امیدوارم 
امروز روز خوب ما باشد.او در واکنش به اینکه 
آیا از تجربیات خود برای موفقیت تیمش در 
داربی استفاده می کند گفت: باید ببینیم بعد 
از بــازی چه اتفاقی می افتد. هر تجربه ای که 
در این مدت به دســت آوردم، ســعی کردم 
به بازیکنان انتقال دهم. ان شــاءالله امشب و 
امروز تجربیات خودمان را به بازیکنان متتقل 
می کنیم. امیدوارم که جام هایی که در دوران 
بازیگری به عنــوان کاپیتان و بازیکن گرفته 

بودیم، امسال هم برای استقلال بیفتد.

 

 

تیمی که شهامت داشته باشد دربی را می برد

چرا اصفهانیان خود را ملزم به پاسخگویی نمی داند؟

من یک مبارز هستم

  تمامی سعی خود را برای اعتلای ورزش ملی کشور می کنم
عباس جدیدی در گفت و گو با روابط عمومی فدراسیون کشتی با بیان این 
مطلب افزود: صبح امروز)۲۱ دیماه( علیرضا دبیر رئیس فدراسیون، بنده برای 
انجام ملاقاتی دوستانه به فدراسیون کشتی دعوت کرد و در آنجا به من اعلام 
کرد که من را بعنوان نماینده ایران برای انتخابات شورای کشتی آسیا معرفی 
کرده است. وی ادامه داد: در واقع من در عمل انجام شده قرار گرفتم اما با توجه 
به اینکه همه ی ما به کشتی کشور دین داریم، وظیفه خود می دانم که تمام 
تلاشم را برای اعتلای ورزش ملی کشور انجام دهم. جدیدی خاطرنشان کرد: 
قصد دارم بعنوان دبیرکل شــورای کشتی آسیا کاندید شوم چراکه این پست 
یک ســمت اجرایی می باشد و می توانم به کشتی کشورم کمک کنم. دارنده 
مدال های نقره المپیک و طلای جهان اظهار داشــت: دوســت دارم به کشتی 
کشــور کمک کنم و اثرگذار باشم و قطعا در صورت انتخاب شدن تمام سعی 
خود را برای اعتلای کشتی ایران خواهم کرد. وی در پایان از تمامی کسانی که 
در حوزه شورای کشتی آسیا مسئولیت داشته و تلاش کرده اند قدردانی کرد.

  مصطفی فاطمی، رئیس هیئت کوه نوردی و صعودهای ورزشی 
استان یزد شد

مجمع انتخابی هیئت کوه نوردی و صعودهای ورزشــی استان یزد، روز سه 
شــنبه ۱۹دی ماه درمحل سالن جلسات اداره ورزش استان با حضور مهندس 
شریعتی مدیر کل استان، آقای زارعی رئیس فدراسیون، آسیابان مسئول کمیته 
امور استان ها و سایر اعضا مجمع، جهت انتخاب ریئس هیئت با حضور ۲کاندیدا 
محمود مظفری و ســید مصطفی فاطمی فیروز آبادی برگزار شد.در ادامه پس 
از ارائه برنامه پیشنهادی کاندیداها رأی گیری بعمل آمد که از مجموع ۱۳رای 
اعضا حاضر در جلســه مصطفی فاطمی  با ۹رای به مدت چهار ســال بعنوان 
رئیس هیئت اســتان انتخاب شــد. همچنین در پایان مجمع از زحمات چهار 
ساله دکتر اکبری رئیس هیئت از سوی فدراسیون و اداره ورزش استان با اهدا 

لوح و هدیه تقدیر به عمل آمد.

 ما عروسک خیمه شب بازی نیستیم
دروازه بان بلژیکی به شــدت از عملکرد لالیگا در اصرار برای برگزاری دیدار 

رئال مادرید و اوساسونا در شرایط جوی نامناسب انتقاد کرد.
بــه گزارش آس، تیبو کورتوا از لالیگا به خاطر اجبار رئال مادرید به ســفر 
پامپلونا پس از چهار ساعت حضور در هواپیما )به خاطر برف و مه شدید( انتقاد 
کرد. دروازه بان بلژیکی بعد از تساوی بدون گل رئال مادرید برابر اوساسونا گفت: 
باید از کســانی که در اوساســونا کار می کنند قددرانی کنم که زمین را آماده 
بازی کردند. با این حال کاری که لالیگا با ما و رایو وایکانو کرد باعث تاســف 
است. از مدت ها پیش معلوم بود قرار است چنین برفی در اسپانیا ببارد اما ما 
را مجبــور کردند به فرودگاه یخ زده برویم. بعد از بازی نمی توانیم به مادرید 
برگردیم و مشــخص نیست یکشــنبه هم بتوانیم این کار را انجام دهیم یا نه. 
این در حالی اســت که پنجشــنبه در مالاگا باید بازی کنیم. باید به بازیکنان 
فکر کنند که انسان هستند و نه یک چشم انداز. ما در حالی به ورزشگاه رفتیم 
که جاده پر از برف بود. باید به امنیت مردم توجه داشت. ما هم خانواده داریم.

دروازه بــان رئــال مادرید به انتقادهایش ادامــه داد و افزود: کاری که از ما 
خواســتند را انجام دادیم. می دانســتیم که اگر در چنین شرایطی در زمین 
حاضر شــویم سه امتیاز را از دســت می دهیم چون شرایط راه ها و پرواز بد 
بود. ما هم خانواده داریم و عروســک خیمه شــب بازی نیستیم که بخواهند 
همیشــه بازی کنیم.کورتوا درباره یک امتیازی که به دست آوردند اظهار کرد: 
می خواستیم پس از آن شرایطی که در سفر تجربه کردیم پیروز شویم. بازی 
کردن در خانه اوساســونا همیشــه دشوار اســت. وضعیت زمین کار کردن را 
سخت کرده بود. ما تلاش کردیم و نتواستیم موقعیت گلزنی ایجاد کنیم.او در 
پایان گفت: فضاهای کمی وجود داشــت. دروازه را بسته نگه داشتیم. اگر می 
خواهیم لالیگا را فتح کنیم این ورزشــگاه یکی از مکان هایی است که تفاوت 
را ایجاد می کند.به گزارش ایسنا، طوفان فیلومنا موجب شده است اکثر نقاط 
اســپانیا با برف پوشــیده شود. این شــرایط جوی موجب بسته شدن راه ها و 
فرودگاه مادرید شــد. لالیگا برخی از بازی ها را لغو کرد که در این میان بازی 
اتلتیکومادرید و اتلتیک بیلبائو هم برگزار نشــد اما رئال مادرید پس از چهار 
ســاعت حضور در هواپیما در فرودگاه یخ زده باراخاس به پامپلونا سفر کرد تا 

دیدار برابر اوساسونا برگزار شود.

 انتقاد شدید زیدان از لالیگا به خاطر شرایط بد بازی با اوساسونا
سرمربی رئال مادرید معتقد است که به خاطر شرایط زمین نباید دیدار برابر 

اوساسونا برگزار می شد و به همین خاطر از لالیگا انتقاد کرد.
به گزارش آس، رئال مادرید شنبه شب در هفته هجدهم لالیگا برابر اوساسونا 
به تســاوی بدون گل دســت یافت. سفیدپوشان این یک امتیاز را در حالی به 
دســت آوردند که به دلیل شرایط جوی نامناسب به سختی خود را به پامپلونا 
رساندند و چهار ســاعت در هواپیما در انتظار پرواز بودند. سپس چند ساعت 
طول کشید تا زمین ورزشــگاه اوساسونا آماده برگزاری بازی شود.زین الدین 
زیــدان پس از بــازی گفت: هر کاری که ممکن بود در زمین انجام دادیم ولی 
من شاهد بازی بزرگی نبودم. به این شکل بازی کردن خیلی سخت است اما در 
نهایت تصمیم گرفته شد که این دیدار برگزار شود. تماشا کردید که بازی چگونه 
بود. شرایط بازی وجود نداشت اما در نهایت کاری را که گفتند انجام دادیم. 

سرمربی رئال مادرید در ادامه اظهار کرد: نمی دانم چه زمانی می توانیم به 
مادرید برگردیم. اکنون نمی توان چیز زیادی گفت. من مسابقه فوتبال تماشا 
نکــردم. مــا باید ادامه دهیم. چند روز دیگر یک بــازی مهم پیش رو داریم و 

امیدوارم شرایط برگزاری وجود داشته باشد. 

 نادری؛ چهره ویژه دربی ۹4
قطعاً محمد نادری یکی از بازیکنانی اســت که در دربی امروز نگاه ها به او 
معطوف خواهد شد. مدافعی که در لیگ های هجدهم و نوزدهم به صورت قرضی 
از کورتریک بلژیک در پرســپولیس بازی کرد و در آستانه شروع لیگ بیستم 
از جمع سرخپوشان پایتخت جدا شد و به استقلال پیوست. او یکی از یاغیان 
سرخابی لقب گرفت که به تیم رقیب پیوسته و احتمالاً امروز مقابل تیم سابق 
خود قرار می گیرد. نادری در بازی برگشت لیگ هجدهم که ۱۰ فروردین ۹8 
برگزار شــد، برای اولین بار حضور در دربی را تجربه کرد که پرسپولیس ۰-۱ 
برد. او در بازی برگشــت لیگ نوزدهم که ۱۷ بهمن ســال گذشته بود و ۲-۲ 
مساوی شد، از دقیقه ۵8 به میدان رفت. نادری در بازی نیمه نهایی جام حذفی 
که سرخپوشان در ضربات پنالتی مغلوب آبی پوشان شدند حضوری کوتاه داشت. 
او با شروع نیمه دوم جایگزین سیدجلال حسینی شد ولی از دقیقه ۶۰ دچار 
مصدومیت شــد و جای خود را به کریســتین اوساگونا داد. همین مصدومیت 
باعث شد این مسابقه آخرین بازی نادری برای پرسپولیس باشد. او در بازی های 
لیگ قهرمانان آسیا که به صورت متمرکز در قطر برگزار شد، غایب بود و سعید 
آقایــی به عنوان مدافع چپ جدید قرمزها بازی کرد. در ادامه نادری مذاکرات 
خود را با اســتقلال آغاز کرد و با گرفتن رضایتنامــه از کورتریک به این تیم 
پیوست. اتفاقی که ناراحتی یحیی گل محمدی را در پی داشت ولی گفته شد 
که نادری معتقد اســت یحیی به بــازی او اعتقادی ندارد و برای همین راهی 
تیم رقیب شــده تا شــانس بازی و حضور در تیم ملی را از دست ندهد. او که 
در این فصل در 4 بازی آبی پوشــان برابر ماشین سازی، پیکان، صنعت نفت و 
شــهرخودرو مجموعاً ۳4۶ دقیقه بازی کرده، ۳ بازی اخیر استقلال را به دلیل 

مصدومیت از دست داد.

دربی رفت بیستمین دوره لیگ برتر فوتبال امروز در 
حالی برگزار می شــود که دو تیم پرسپولیس و استقلال 
در خطوط خود شرایط مختلفی دارند. استقلال در خط 
حمله با ۱۱ گل پس از صنعت نفت آبادان ۱۲ گله دومین 
خط حمله لیگ را دارد و پرسپولیس با وجود ۷ بازی ۶ 
گل زده دارد. از ســوی دیگر پرسپولیس تا به اینجا با ۲ 
گل خورده بهترین خط دفاع لیگ را دارد و اســتقلال 4 
گل خــورده دارد و از این نظر برتر از حریف دیرینه خود 
است. به همین منظور »ایران« با ۲ پیشکسوت سرخابی، 
حسین کلانی و علیرضا اکبرپور گفت و گویی انجام داد که 

در زیر می خوانیم.
کلانی: گلزنی تنها وظیفه مهاجمان نیست

حسین کلانی، مهاجم گلزن پرسپولیس در دهه ۵۰ 
که در اکثر دربی هــای آن دهه گلزنی کرد در خصوص 
این بازی گفت: »پیروزی در دربی به شرایط خوب روحی 
و روانی دو تیم بستگی دارد و علاوه بر این همبستگی و 
اتحاد بازیکنان هم موجب برتری می شود. در حال حاضر 
تمامی بازیکنان دو تیم جزو بهترین های کشور هستند و 
با توجه به این موضوع می توان امیدوار بود که یک بازی 

خوب و زیبا از دو تیم شاهد باشیم.«
او با اشــاره به این موضوع که همه دربی ها زیبا بوده، 
افزود: »فارغ از نتایجی که در دربی ها حاصل شده از نظر 
من تمامی دربی ها زیبا بوده و همیشه شاهد صحنه های 
خوب و حساس در این مسابقه بودیم. در مورد پرسپولیس 
بایــد بگویم که این تیم بازیکنان جوان خوبی در اختیار 
دارد و یحیی گل محمدی، ســرمربی تیم با تکیه به این 
بازیکنان می تواند در این مســابقه نتیجه بگیرد اما تیم 
پرسپولیس برای بهتر شدن به زمان نیاز دارد و گذشت 
زمان می تواند باعث شود تا پرسپولیس در پایان لیگ در 

جایگاه خوبی قرار بگیرد.«
کلانــی که در دربــی ۹ ســال )۱۳۵۰( دبل کرد و 

پرســپولیس با نتیجه 4-۱ آن بازی را با پیروزی پشت 
سرگذاشت، در خصوص مهاجمان این تیم بیان داشت: »در 
حال حاضر متأسفانه هواداران فکر می کنند که مهاجمان 
پرسپولیس بد هستند اما ما باید بدانیم که در فوتبال روز 
دنیا گلزنی تنها وظیفه مهاجمان نیست. مهاجم مان تنها 
۲ نفر از تیم ۱۱ نفره را تشکیل می دهند و این تفکرات 
مربی است که می تواند مسیر گلزنی را مشخص کند. در 
فوتبــال روز دنیا مدافعــان و هافبک ها نقش ویژه ای در 

گلزنی ایفا می کنند.«
این پیشکســوت باسابقه پرســپولیس صحبت های 
خــود را این گونه ادامه داد: »زمان ما بدتر از الان بود و ما 
بیشتر مواقع از ۱۰ موقعیت خطرناک تنها یک موقعیت 
را تبدیل به گل می کردیم اما در حال حاضر در خصوص 
این موضوع صحبت نمی کنند و فکر می کنند که مهاجمان 
سابق پرسپولیس گلزن بودند. هم اکنون مهاجمان جوانی 

در ترکیب پرسپولیس حضور دارند و این مهاجمان برای 
بهتر بازی کردن باید فشار روحی و روانی زیادی تحمل 
کنند. بازی در تیمی مثل پرسپولیس آسان نیست و نام 
پرســپولیس حتی باعث ترس بازیکن خودی می شود و 
بازیکن های جوان از بازی در این تیم هراس دارند. هواداران 

باید به مهاجمان پرسپولیس اعتماد کنند.«
اکبرپور: استقلال برای هجوم به دفاع خوب پرسپولیس 

کمبودی ندارد
علیرضا اکبرپور، بازیکن دهه 8۰ استقلال که در دربی 
۵۱ )سال ۷۹( گل زد و آبی ها با تک گل او رقیب سنتی 
را شکســت دادند، گفت: »همه می دانند که دربی بازی 
کاملًا متفاوتی است و نمی توان با توجه به جایگاه تیم ها 
در خصوص برتری یک تیم صحبت کرد. هر تیمی که از 
فرصت ها بهتر استفاده کند، برنده خواهد شد. هر تیمی 
که شــهامت داشته باشــد و بدون ترس در بازی ظاهر 

شود، می تواند بهترین بازیکن این تیم باشد و به تیمش 
کمک کند.«

او در خصوص خط دفاع، هافبک و حمله اســتقلال 
این گونه صحبت کرد: »استقلال در این خطوط بازیکنان 
خوبی دارد و کمبودی در این ســه خط ندارد. علاوه بر 
این رفع مصدومیت این تیم باعث شده تا دست محمود 
فکری، سرمربی تیم برای استفاده از بازیکنان بازتر باشد. 
مهم ترین برتری استقلال نسبت به پرسپولیس خط حمله 
خوب آنهاست که برای هجوم به دفاع خوب پرسپولیس 
کمبودی در این خط ندارد. در خط هافبک هم استقلال 
بازیکنان خوب و جنگنده ای دارد که البته این موضوع در 

خط هافبک پرسپولیس هم دیده می شود.«
این پیشکسوت استقلال با اشاره به این موضوع که 
عملکرد هافبک ها در این بازی بســیار مهم و گره گشا 
برای گلزنی است، افزود: »این بازی نیاز به هافبک های 
جنگنده دارد و هر دو تیم از این بازیکنان بهره می برند. 
به نظرم با توجه به خط حمله خوب اســتقلال و خط 
دفاعی و هافبک خوب پرسپولیس، بازی خیلی خوبی 
را شاهد خواهیم بود. یکی از آن فوتبال هایی می شود 
که تماشاگر لذت می برد و علت آن هم سیستم تدافعی 
خیلی قوی پرسپولیس و سیستم تهاجمی خیلی خوب 
استقلال است. مطمئن باشــید این بازی گل خواهد 
داشت و امیدوارم که استقلال در این بازی برنده باشد.«

او در خصــوص برگــزاری این بازی بــدون هوادار 
این گونه صحبت کرد: »لذت دربی به بودن هوادار است 
و صددرصد بودن هوادار باعث می شود جذابیت های این 
بازی بیشتر شود اما در حال حاضر با توجه به شرایط 
کنونی این بازی بدون هوادار برگزار می شــود، به این 
دلیل باعث می شود استرس بازیکنان کمتر شود. شاید 
کم شدن استرس بازیکنان باعث شود بازی بهتری از 

دو تیم شاهد باشیم.«

وینگر ایرانی برایتون اظهار داشت: زمانی که باشگاهی 
از هلنــد برای مذاکره پــا پیش می گذارد، حس خیلی 
خوبی به من دســت می دهد؛ اینکه درهای بازگشت به 

هلند همیشه به روی من باز است، ایده زیبایی است.
علیرضــا جهانبخش در گفت وگو با ســایت هلندی 
فوتبال اینترنشــنال درباره دوران حضورش در فوتبال 
هلند خاطرنشان کرد: توصیف چیزی که هلند به فوتبالم 
داده برایم غیرممکن اســت. پنج سال حضور در هلند 
برایم به گونه ای بود که انگار در خانه ام هســتم. من تا 

آنجا که می توانســتم تلاش کردم تا از آنجا و مردم آن 
کشــور یاد بگیرم. هلند به من این فرصت را داد تا در 
اروپــا فوتبال بازی کنم و آن زمان بهترین زمان عمرم 

بود. من واقعا هلند را دوست دارم.
وی درباره احتمال بازگشــتش به هلند خاطرنشان 
کرد: تابستان اخیر با باشگاه هایی از کشورهای مختلف 
از جمله هلند مذاکراتی داشتیم. زمانی که باشگاهی از 
هلند برای مذاکره پا پیش می گذارد، حس خیلی خوبی 
به من دســت می دهد. اینکه درهای بازگشت به هلند 

همیشه به روی من باز است، ایده زیبایی است. آژاکس، 
پــی اس وی آیندهوون، فاینورد و AZ آلکمار همیشــه 
فوتبال سطح خوبی ارائه می کنند و در رقابت های لیگ 

قهرمانان اروپا و لیگ اروپا هم بازی می کنند.
وینگــر ایرانــی برایتون در پایان گفــت: در پنجره 
نقل وانتقالات زمستانی دوباره صحبت هایی در این مورد 
خواهیم کرد، اما هنــوز تصمیمی نگرفته ام. این اولین 
دوره دشــوار دوران حرفه ای من نیست. من یک مبارز 
هستم و برای فرصت بازی پیدا کردن، به جنگیدن ادامه 

خواهم داد. برای بازی در بالاترین سطح به اروپا آمدم. 
حالا هم با حضور در لیگ برتر در بالاترین سطح فوتبال 
اروپا هســتم، اما بودن در این سطح برایم کافی نیست 
و می خواهم چیزی از خودم در این لیگ باقی بگذارم.

گفتنی اســت جهانبخش ســابقه بازی در تیم های 
نایمخــن و آلکمــار را در کارنامــه خــود دارد و حالا 
ســومین فصل حضور خود در برایتون انگلیس را پشت 
ســر می گذارد. جهانبخش در ســال ۲۰۱8 آقای گل 

اردیویزه هلند شد.

عملکرد فریدون اصفهانیان چه در دوره اول ریاستش در کمیته داوران و 
چه در دوره دوم قابل دفاع نیست و با این حال او دوباره برای گرفتن سمتی 
در هیات رییسه فدراسیون فوتبال کاندید شده تا در مسند قدرت باقی بماند.

روز شــنبه فریدون اصفهانیان، سرپرست ریاســت کمیته داوران در مقابل 
فدراسیون فوتبال و زمانی که برای ثبت نام روسای هیات ها به این فدراسیون 
رفته بود، خیلی تند پاسخ خبرنگاران و رسانه ها را داد و به گونه ای فرافکنی 
کرد که انگار وظیفه پاسخگویی درباره عملکردش را ندارد و می تواند هر کاری 

که می خواهد انجام دهد.

 دفعه قبل چه گلی بر سر داوری زدید؟
سرپرست کمیته داوران طوری از عملکرد خود در این دوره دفاع کرد و از 
پاسخگویی در خصوص عملکردش طفره رفت که انگار یادمان رفته او در دوره 
قبلی مدیریتش هم گلی به سر داوری نزده بود. البته بار نخست مدیریت، او را 
مجبور کرده بود که بابت هر نقصی جواب پس بدهد و توجیه بیاورد اما این بار 
نشان می دهد کم کاری و توجیه به آقای مدیر ساخته و لزومی به پاسخگویی 
نمی بیند. مگر در دوره اول خود چه گلی بر سر داوری زدید که این بار نیاز 
به پاسخگویی نمی بینید؟ مگر همه کارهایتان درست و روی برنامه بوده که 

نمی خواهید جواب رسانه ها را بدهید؟ چرا باید صحبت کنید؟ وضعیت داوری 
را نمی بینید؟ چقدر باشــگاه ها باید اعتراض کنند که متوجه شوید وضعیت 
داوری خوب نیست؟ انتخابات آن قدر سر آقای سرپرست را شلوغ کرده که 
انــگار وقت نمی کند حتی بازی هــای لیگ برتر و عملرد داوران را ببیند تا 
متوجه شود اوضاع خوب نیست و جامعه داوری در حال رفتن به قهقراست.

آقای اصفهانیان، مگر بازنشسته نشده اید؟ پس در مدیریت داوری هم جای 
خود را به مدیران جوان و ایده های نو بدهید تا شاید وضع داوری بهتر شود و 

جامعه داوران از زیر بار این حجم از انتقاد و فشار خلاص شوند.

 کجای وضعیت داوری خوب است؟
اصفهانیان در میان پاسخ های غیرمسئولانه خود در مقابل فدراسیون فوتبال 
تاکید کرد که »وضعیت داوری خوب است« اما دقیقا کجای وضعیت داوری 
خوب است؟ شاید آن جایی که آقای سرپرست بدون بررسی عملکرد داوران، 
در حال رایزنی و لابی برای رای آوردن در انتخابات فدراسیون فوتبال است، 
خوب باشــد. استفاده از داوران جوان خوب است اما داورانی که حداقل چند 
سال سرد و گرم لیگ های پایین تر را چشیده باشند نه این که برای رای آوردن 
خود و خوشایند روسای هیات استان ها عمل کردن، داور خام و بی تجربه ناگهان 

لیگ برتری شود.چرا نمی خواهید درباره حواشی داوری صحبت کنید؟ البته 
شاید چون خود شما غرق در آن هستید، صحبت درباره این موضوع درست 
نباشد. حواشی داوری در حال نابودی انگیزه داوران بی تجربه و به حاشیه بردن 
لیگ است، آن وقت می خواهید سکوت کنید و بی تفاوت باشید؟ شما مجبور 
به پاسخگویی هستید چون مسئولید. شاید صندلی و میز قدرت حواستان را 
از داوری و وظایف اصلی تان دور کرده باشد اما باید پاسخ رسانه ها را بدهید.

  شاید آرامش داوری، در رفتن شما باشد!
نه بار اول و نه بار دوم عملکرد قابل دفاعی نداشتید که بخواهید با روی کار 
آمدن هیات رییسه جدید، باز هم عضوی از فدراسیون فوتبال باشید. شاید وقت 
آن رسیده که از خودگذشتگی کنید و از میز قدرت دست بکشید تا شاید این 
داوری و فوتبال نفسی بگیرند و طعم آرامش را بچشند. قرار بود قبل از شما، 
VAR به ایران بیاید اما با سپردن دوباره میز ریاست به شما، چه شد که این 
اتفاق نیفتاد؟همین ها باعث می شد که آرامش را داوری و فوتبالی ها بگیرد و 
هر مربی و باشگاهی دنبال امکانات به روز داوری باشند. می دانیم دلتان نمی 
آید این داوری را به حال خویش رها کنید ولی شاید باورتان نشود که آرامش 

فوتبال و داوری در مسوولیت پذیری است.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك ۷  
 | کد پستی 1۵66۷-6۵3۵1
 |  تلفن و  نمابر : 62801 -    021
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پیامبر اکرم )ص(:
یا مَعشَرَ المُسلِمینَ، إنَّ هذا 

یوَمٌ جَعَلَهُ الّل عیدا للِمُسلِمینَ 
فَاغتَسِلوا، ومَن کانَ عِندَهُ طیبٌ 
فَلا یضَُرّهُ أن یمََسَّ مِنهُ، وعَلَیکُم 

واكِ. باِلسِّ
:ـ ای مسلمانان  ـ در یکی از جمعه ها 
! امروز روزی است که خداوند، آن را 
برای مسلمانان عید قرار داده است. 
پس غسل کنید و هر که عطری در 

اختیار دارد، بد نیست که قدری 
از آن را استفاده کند. و بر شما باد 

مسواك زدن. 
السنن الکبری: ج3 ص34۵ ح۵۹۵۹ 

 دلار                         2۵8,۹40 
 یورو                          31۷,۷10 
 پوند انگلیس           3۵۷,2۷0

 درهم امارات               ۷1,۹10   
 لیر ترکیه                   3۵,300
 سکه امامی        122,6۷0,000
 بهار آزادی          121,00۹,000
 نیم سکه              64,000,000

 ربع سکه              44,000,000 
 سکه گرمی          24,0۵0,000

طلا
 و 
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ت ا
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 ق

علی کریمی اومد، یه ریزه جا بازکنید براش!

فناوری

 کشف ماده نهایی گمشده برای حیات در یک دنباله دار
 »۶۷P/Churyumov-Gerasimenko« محققان با کشف فسفر در دنباله دار

سرانجام ماده نهایی گمشده برای ایجاد حیات در یک دنباله دار را یافتند. 
 به نقل از آی ای، ما مدت هاست که در پی آن هستیم که دریابیم زندگی 
و حیات چگونه در سیاره دوست داشتنی ما شکل گرفته است و آنچه تاکنون 
می دانیم این اســت که تمــام مولکول های بیولوژیکی روی زمین از شــش 
عنصر شــیمیایی به نام های »کربن، هیدروژن، نیتروژن، اکســیژن، فسفر و 
گوگرد«)CHNOPS( تشــکیل شده اســت. در گذشته، اغلب این عناصر را در 

دنباله دارها یافته ایم.
چهــار مورد از این عناصر یعنی کربن، هیدروژن، نیتروژن و اکســیژن از 
ترکیبات اصلی ســیارک های کربنی هستند، در حالی که مورد پنجم یعنی 
۶۷P / Churyumov-« در تجزیه و تحلیل شیمیایی دنباله دار )sulfur(گوگرد

Gerasimenko« کشف شد. اکنون محققان در همین دنباله دار موفق به کشف 
ششمین و آخرین عنصر گمشده حیات یعنی فسفر شده اند.

محققان دانشگاه »تورکو«)Turku( در بیانیه مطبوعاتی در مورد این یافته 
اظهار داشــتند: این اولین بار اســت که این شش عنصر)CHNOPS( ضروری 
برای زندگــی در مواد جامد دنباله دارها یافت می شــود. کربن، هیدروژن، 
نیتروژن، اکســیژن و گوگرد در مطالعات قبلی توسط تیم »تجزیه و تحلیل 
توده یونی ثانویه«)COSIMA( یافت شــده بود و اکنون فســفر کشف شده در 
این دنباله دار، آخرین مورد از عناصر »CHNOPS« اســت. کشف فسفر نشان 
دهنده تحویل عناصر لازم برای شــکل گیری حیات بر روی کره زمین جوان 

توسط دنباله دارها است.
این یافته ممکن اســت ســرانجام فاش کند که واقعاً ستاره های دنباله دار 
بوده اند که میلیاردها سال پیش حیات را برای کره زمین به ارمغان آورده اند.

»COSIMA« ابزاری است که روی فضاپیمای »روزتا«)Rosetta( متعلق به 
آژانــس فضایی اروپا قرار دارد. این فضاپیما، این دنباله دار و ذرات گرد و غبار 
دنبال آن را بین ســپتامبر ۲۰۱4 تا سپتامبر ۲۰۱۶ ردیابی کرد که منجر به 
یافتن فسفر در مجاورت این دنباله دار شد. ۶.۵ سال طول می کشد این دنباله 

دار به دور خورشید بچرخد.
لازم به ذکر است که عنصر »فلورین« نیز در این دنباله دار شناسایی شده 

است، اگرچه اهمیت و نقش آن هنوز مشخص نشده است.

 کهکشان مارپیچی که خانه 4 ابرنواختر بوده است
ناســا تصویری از یک کهکشــان مارپیچی را منتشر کرده که خانه چهار 

ابرنواختر متفاوت بوده است. 
 )۲۷۷۰ NGC(»۲۷۷۰ ناســا تصویری از کهکشان مارپیچی »ان جی ســی
 Hubble Space(»منتشــر کرده که پیشتر توسط »تلســکوپ فضایی هابل

Telescope( ثبت شده است.
این کهکشان مارپیچی، خانه چهار ابرنواختر متفاوت بوده است. ابرنواخترها 
زمانی شکل می گیرند که خاموشی یک ستاره در حال مرگ آغاز شود. ستارگان 
در این زمان، نامتعادل می شوند، کنترل خود را از دست می دهند و به صورت 
خشــنی منفجر می شوند تا جایی که پیش از محو شدن، نوری به اندازه کل 

کهکشان ساطع می کند.

 منابع محدود ماه جنگ دیگری را ایجاد خواهد کرد
امکان ایجاد درگیری بین دولت ها یا شــرکت های خصوصی بر سر منابع 

محدود ماه دانشمندان را نگران کرده است. 
به نقل از ایندیپندنت، تحقیقات جدید حاکی از اینســت که دانشمندان 
نگران احتمال غارت ســریع ماه توسط شرکت های خصوصی برای به دست 

آوردن منابع ارزشمند آن هستند.
 the Center for Astrophysics(»مرکز اخترفیزیک هاروارد و اسمیتسونیان«
Harvard & Smithsonian |( در این مقاله جدید می گوید: فقدان سیاست ها و 
توافق نامه های بین المللی می تواند منجر به تنش، ازدحام بیش از حد و گسترش 

سریع پروژه های استخراج ماه شود.
آب و آهن از مهمترین و با ارزش ترین موادی هســتند که می توان از ماه 
استخراج کرد که به شرکت ها در ایجاد زیرساخت ها و توسعه کشاورزی کمک 
خواهد کرد و این موضوع همچنین باعث جلوگیری از صرف هزینه های سنگین 

برای انتقال این مواد از زمین می شود.
مارتین الویس)Martin Elvis(، ستاره شناس در مرکز اخترفیزیک هاروارد 
 Philosophical« و اسمیتســونیان و نویســنده اصلی این مقاله که در مجله
Transactions of the Royal Society A« منتشــر شده است گفت: بسیاری 
از مردم فضا را مکانی برای صلح و همدلی بین ملت ها می دانند اما مشــکل 
اینجاست که هیچ قانونی برای مشخص کردن کسانی که حق استفاده از منابع 
ماه را دارند وضع نشده است و تعداد قابل توجهی آژانس فضایی و سایر شرکت ها 

در بخش های خصوصی قصد دارند طی ۵ سال آینده روی ماه فرود بیایند.
وی افزود: ما نقشــه های زیادی از ماه را بررســی کردیم و متوجه شدیم 
مکان های زیادی برای منابع مورد نظر وجود ندارد و آن هایی که پیدا کردیم 
بسیار کوچک هســتند. این موضوع باعث بالا رفتن احتمال درگیری بر سر 
این منابع موجود می شود.معاهدات موجود، مانند معاهده  فضا در سال ۱۹۶۷ 
برنامه ی قاطعی جهت محافظت از اجرام آســمانی در برابر استفاده شرکت ها 
ارائه نمی دهد. بر طبق این معاهده ماه و سایر اجرام آسمانی باید توسط تمام 
کشورهای عضو این پیمان منحصراً برای اهداف صلح آمیز استفاده شود، اما 
مختص دولت ها نیست. ایالات متحده بر بندی تاکید داشت که به شرکت های 
تجــاری اجازه می دهد، تا زمانی که تحت نظر مســتمر دولت و دارای مجوز 
هستند بتوانند در فضا جستجو کنند. برخلاف نظر ایالات متحده روسیه معتقد 

بود که اکتشافات فضایی باید محدود به دولت ها باشد.
معاهــده دیگری به نام پیمان ماه در ســال ۱۹۷۹ توســط هیچ یک از 
کشورهایی که در خودشان پرواز فضایی انجام می دادند مانند ایالات متحده، 

روسیه، چین، ژاپن یا اعضای آژانس فضایی اروپا تصویب نشده است.
دکتر جیل استوارت، رئیس سیاست های فضایی در دانشکده اقتصاد لندن، 
پیش از این به ایندیپندنت گفته بود: این معاهده تلاش می کند تا به مالکیت 
منابع به دســت آمده از فضا بپردازد که تا حدودی توسط جامعه بین المللی 
رد شد. در ســال ۲۰۲۰ توافقنامه آرتمیس Artemis اعلام شد. این معاهده 
مجموعه ای از موافقت نامه ها اســت و کشورهایی را که با ایالات متحده برای 
بازگشت به ماه کار می کنند موظف به رعایت شفافیت در کار خود می کند و 
طبق آن شرکت ها فقط برای »اهداف صلح آمیز« می توانند فضا را کاوش کنند 

و باید تضمین کنند که برای نجات هر فضانوردی که در حین انجام مأموریت 
به خطر می افتد با هم همکاری کنند. با این حال، این معاهده هنوز از اجسام 
آسمانی در برابر بهره برداری بیش از حد برای یافتن منابع محافظت نمی کند.

آلانا کرولیکوفسکی)Alanna Krolikowski( استادیار سیاست علوم و فناوری 
در »دانشگاه علم و صنعت میسوری« و یکی از نویسندگان مقاله در بیانیه ای 
گفت: بزرگترین مشکل این است که دولت ها، شرکت های خصوصی و دیگران 
همگی مکان ها و منابع یکسانی را مورد هدف قرار می دهند اما این مکان ها و 
منابــع محدودند و ما ماه دیگری نداریم که به آن نقل مکان کنیم. این تمام 

قمری است که باید با آن کار کنیم.
در حالی که داشــتن یک نظام حقوقی جامع و بین المللی جهت مدیریت 
منابع فضا دور از ذهن به نظر می رســد اما بنیادهای خصوصی مهمی از قبل 
وجود دارند و ما می توانیم اقدامات محلی را آغاز کرده و یا حداقل تدبیری برای 

حل مشکلات پیش بینی شده برای این نقاط در ماه اتخاذ کنیم.
کرولیکوفسکی افزود: دولت ها همچنین باید پیامدهای بدتر مانند ازدحام 
بیش از حد و دخالت در هر مقر را شناســایی کنند و از آنها به عنوان پایه و 
اساس برای قانونگذاری استفاده کنند. قوانین موجود که از آب های مشترک 
مانند اقیانوس ها یا دریاچه های محلی روی زمین محافظت می کنند، می تواند به 
عنوان مبنایی برای وضع این مقررات مورد استفاده قرار گیرند، اما سیاستگذاران 

باید در مورد نحوه طبقه بندی این منابع تصمیم بگیرند.
کرولیکوفسکی گفت: آیا این منابع بخشی از قله های همیشه روشن ماه که 
نور خورشــید همیشه به آنها می تابد هستند و یا واحدهایی از انرژی هستند 
که از صفحات خورشیدی نصب شده در آنجا تولید می شوند؟ در چه سطحی 
می تــوان آنها را واقعاً مورد بهره برداری قرار داد؟ چگونه باید منافع حاصل از 

این فعالیت ها توزیع شود؟
رســیدن به توافق در پاســخ به این ســوالات پیش شرط رسیدن به یک 

همکاری موفقیت آمیز بر روی این نقاط جذاب ماه است.
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روســیه سال گذشته هشدار داد احتمال 
ایجاد یک رقابت فضایی جدید بین کشــورش و ایالات متحده، به گسترش 
فناوری های ضد قمری و »ســلاح های فضایــی« که قادر به هدف قرار دادن 

زمین و سایر اشیا در مدار زمین هستند، منجر خواهد شد.

 روش جدیدی برای افزایش کارآیی سلول های خورشیدی
پژوهشگران »دانشگاه اســتنفورد« در بررسی جدید خود، روشی را برای 
تولید ســلول های خورشیدی ارائه داده اند که کارآیی و سرعت ساخت آنها را 

افزایش می دهد. 
 Perovskite solar( »به نقل از نیواطلس، »سلول های خورشیدی پروسکایت 
cells( از نظر کارآیی به سرعت در حال پیشرفت هستند و یکی از مشکلاتی که 
در این میان وجود دارد، سرعت تولید است. پژوهشگران »دانشگاه استنفورد« 
)Stanford University(، روش جدیدی برای ســاخت سلول های خورشیدی 
ارائه داده اند که موجب می شود تولید این سلول ها بسیار سریع تر از همتایان 

سیلیکونی آنها صورت بگیرد.
 سیلیکون دهه ها بر بازار سلول های خورشیدی تسلط داشته اما در سال های 
اخیر، در خطر از دست دادن جایگاه خود قرار گرفته است. پروسکایت، گزینه 
جدیدی است که با سرعت، مراحل پیشرفت را طی می کند و از کارآیی کمتر 
از چهار درصد در ســال ۲۰۰۹، به کارآیی بیش از ۲۰ درصد در سال جاری 
رسیده است. پروسکایت، گزینه ای ارزان تر و کم مصرف تر برای ساخت است.

 پروسکایت، بی نقص نیســت. پایداری کمتری نسبت به سیلیکون دارد؛ 
بنابراین تولید انبوه آن دشوار است و این فرآیند اغلب معایبی را به همراه دارد 
که موجب می شــود سلول های تولید شده، زودتر تخریب شوند. پژوهشگران 
دانشگاه اســتنفورد، روش جدیدی را ارائه داده اند تا پروسکایت را به صورت 

پایدار و در مقادیر مفید، با سرعت بیشتری تولید کنند.
 این روش جدید، با استفاده از رباتی با دو نازل صورت می گیرد که یکی از 
آنها، مخلوط مایعی از پیش سازهای پروسکایت را روی یک صفحه شیشه ای 
اسپری می کند و نازل دوم، مایع حاوی پلاسما را می پاشد که به سرعت، به لایه 
نازکی از پروسکایت تبدیل می شود. با این روش می توان لایه های پروسکایت 

را با سرعت بیشتر و هزینه کمتر به تولید انبوه رساند.
 محصول نهایی که در این آزمایش به دست آمد، حدود ۱8 درصد کارآیی 
دارد. اگرچه این موفقیت برای پروســکایت بد نیســت اما پژوهشگران سعی 
دارند راهی پیدا کنند تا مطمئن شــوند که ســلول ها برای مدت بیشــتری 

کارآیی خواهند داشت .

 ریزارگانیسم هایی که به محصولات کشاورزی در جذب فسفر 
کمک می کنند

پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود دریافتند که نوعی ریزارگانیسم  
می تواند به گیاهان در جذب فسفر کود کمک کند. 

به نقل از نیواطلس، کودهای کشاورزی معمولا حاوی فسفر هستند زیرا این 
ماده برای پرورش گیاهان ضروری است. در هر حال ممکن است که فسفر در 
خاک محبوس شــود و در دسترس محصولات کشاورزی نباشد. پژوهشگران 

باور دارند که شاید افزودن یک میکروب بتواند کربن را آزاد کند.
هنگامی که فسفر به عنوان بخشی از کود به کار گرفته می شود، واکنش هایی 
را با مواد معدنی موجود در خاک نشان می دهد و به تشکیل ترکیباتی می پردازد 
که ریشــه گیاه نمی تواند آنها را جذب کند؛ به همین دلیل فسفر به سادگی 

در خاک باقی می ماند.
کشــاورزان برای جبران این مشکل، مقدار زیادی کود به مزارع می دهند. 
این کار نه تنها پر هزینه است، بلکه موجب می شود که مقدار زیادی از کود 

به آبراه های اطراف راه یابد و آنها را آلوده کند.
 )University of Washington( »گروهی از پژوهشگران »دانشگاه واشنگتن
به سرپرســتی پروفسور »شارون دوتی« )Sharon Doty(، در بررسی پیشین 
خود کشف کردند که ریزارگانیسم های موجود در ریشه موسوم به »اندوفیت« 
)Endophyte(، به درختان در حال رشــد امکان می دهند تا فسفر را از خاک 
بیرون بکشند. این گروه پژوهشی در بررسی جدیدی که با همکاری »آزمایشگاه 
ملی شمال غربی پاسیفیک« )PNNL( آمریکا انجام داده اند، اندوفیت های ریشه 
درختان وحشــی را جمع آوری کردند و آنها را به خاکی افزودند که فسفر به 
همراه ترکیبات شــیمیایی در آن محبوس شده بود. بررسی ها نشان داد که 
این ریزارگانیســم ها می توانند ترکیبات شیمیایی را تجزیه کنند. گیاهان و 
درختان با این روش می توانند فسفر را به وسیله ریشه های خود جذب کنند.

فناوری ساخت پردازنده گوشی هوشمند به تازگی وارد فناوری ۵ نانومتری 
شــده است. اما گزارش های جدید حاکی از آن است که هوآوی به دنبال تولید 

اولین پردازنده ۳ نانومتری برای گوشی های هوشمند خود است.
 Mate هوآوی به تازگی از فناوری ۵ نانومتری خود در ســری گوشی هوآوی
4۰ رونمایی کرده اســت. اما این شرکت به دنبال ایده  جاه طلبانه دیگری است 
تا فناوری پیشرفته تر پردازنده با اندازه کوچکتر یعنی ۳ نانومتر را نیز در آینده 

نزدیک ارائه کند.
این پردازنده های جدید با نام Kirin ۹۰۱۰ شناخته خواهند شد و به احتمال 
زیاد در سری گوشی پرچم دار هوآوی Mate ۵۰ به کار گرفته خواهد شد. شرکت 
Hisilicon بازوی فعال شرکت هوآوی در بخش پردازنده است که کار طراحی و 
ساخت پردازنده های جدید هوآوی را بر عهده دارد. علاوه بر این شرکت، بازیگران 
دیگر صنعت پردازنده نیز به احتمال زیاد دست به ارائه این فناوری جدید خواهند 
زد اما پیش بینی ها حاکی از آن است که برای استفاده از این پردازنده ها باید تا 

سال ۲۰۲۲ صبر کنیم. 
در ســاخت پردازنده از نیمه هادی هایی از جنس سیلیکون استفاده می شود. 
هر چقدر تعداد این نیمه هادی ها بیشتر باشد قطعا میزان پردازش بالاتری را نیز 

ایجاد خواهند کرد. هر آنچه اندازه نیمه هادی ها کوچکتر باشند امکان قرارگرفتن 
تعداد بیشتری از آنها در کنار هم و در یک فضای معین وجود دارد.

فناوری ساخت گوشی هوشمند بسیار پیچیده است. از طرفی باید تجهیزات 
مختلفی مانند پردازنده، دوربین، صفحه نمایش، تجهیزات ارتباطی، باتری و غیره 
در یک گوشــی هوشمند قرار داده شود. از طرف دیگر باید همه این تجهیزات 
را در فضایی کوچک گنجاند تا حجم گوشــی از مقدار استاندارد بیشتر نشده و 

عملا قابل استفاده باشد. 
در نتیجه، نمی توان از فضای بیشتری برای پردازنده استفاده کرد و باید برای 
رسیدن به قدرت پردازش بالاتر از فناوری هایی پیشرفته تری مانند نیمه هادی های 
کوچکتر ۵ یا ۳ نانومتری استفاده کرد. به همین دلیل شرکت های تولیدکننده 
پردازنــده همواره در پی دســت یابی بــه فناوری های جدیــد و کاهش اندازه 

نیمه هادی ها هستند. 
نیمه هادی کوچکتر به غیر از توان پردازش بالا باعث مصرف باتری کمتری نیز 
می شوند. این امر باعث کم عرض شدن باتری ها و متناسب با آن گوشی ها خواهد 
شد. علاوه بر آن این  نیمه هادی ها گرمای کمتری نیز ایجاد می کنند. به همین 
دلیل گوشی های جدید به تجهیزات خنک کنندگی کمتری نیز نیاز خواهد داشت. 

برنامه هوآوی برای تولید اولین پردازنده های 3 نانومتری گوشی هوشمند

اینتل: از رقابت با AMD و اپل استقبال می کنیم

طبق گفته های گریگوری براینت، اینتل سایر شرکت های فعال در حوزه ی 
تولیــد پردازنده از جمله اپل و AMD را بســیار جدی می گیرد و قصد دارد با 

آن ها رقابت کند.
اینتل مدتی است که دیگر حاکم بلامنازع بازار پردازنده ها به حساب نمی آید. 
AMD با عملکرد فراتر از انتظار خود و بازیگران جدیدی، از جمله اپل به نوعی 
کار را برای اینتل که زمانی بازار را در انحصار خود می دید، ســخت کرده اند؛ 
به طوری که صنعت ســاخت پردازنده هیچ وقت این گونه فعال، زنده و جذاب 
نبوده است. حال اگر فکر می کنید که اینتل با فعالیت های اپل و AMD از رقابت 

شانه خالی می کند؛ شاید در حقیقت اینگونه نباشد.
طبــق گفته ی یکی از مدیران اینتل، گریگوری براینت، غول تراشه ســازی 
از این رقابت ها اســتقبال می کند؛ زیرا بر این باور اســت که رقابت به معنای 
ســود بیشــتر و رونق تجارت کامپیوتر تلقی می شــود. او در مصاحبه با بانک 

سرمایه گذاری USB و یاهو می گوید:
ما همیشــه گفته ایــم، فقط پارانویا زنده می ماند )اشــاره به جدی گرفتن 
تهدیدها(. من فکر می کنم که اوضاع شــرکت بسیار خوب، زنده و فعال است 
و مــا از تمام رقابت ها مطلع هســتیم؛ خواه این رقابت از طرف اپل یا ســایر 
 AMD شــرکت های مبتنی بر معماری آرم، از جمله کوالکام، مدیاتک یا حتی
باشد. ما تمامی آن ها را بسیار جدی می گیرم. هروقت تجارتی سالم و در حال 
رشــد باشــد، به تبع رقابت نیز به دنبال آن خواهد آمد. ما کاملا قصد رقابت و 

رشد داریم و از عملکرد و نقشه ی راه خود احساس خوبی داریم.
در این مصاحبه، براینت به صورت جزیی نقشه ی راه اینتل را برای عرضه ی 
پردازنده های لپ تاپ و دســکتاپ بازگو کرده اســت. طبق گفته های برایانت، 
نیمه ی نخست سال آینده ی میلادی پردازنده های Tiger Lake H برای استفاده 
در لپ تاپ، پردازنــده ی Rocket Lake برای کامپیوتر های رومیزی و به دنبال 
آن، پردازنده ی جدیدی موســوم به Alder Lake در نیمه دوم سال ۲۰۲۱ به 

بازار عرضه خواهد شد.

همان طور که گفته شــد برایانت جزئیات زیادی از پردازنده های یادشده را 
درمیان نگذاشــته است؛ اما گفته می شود که Tiger Lake H احتمالا نسخه ی 
قدرتمندی از تراشــه محبوب نسل یازدهمی تایگر لیک با فرایند ساخت ۱۰ 
نانومتری خواهد بود. براینت همچنین به این نکته اشــاره می کند که فروش 
پردازنده هــای تایگر لیک ۳۰ درصد بیشــتر از پیش بینی ها بوده و عملکردی 

فراتر از انتظار را به ثبت رسانده است.
انتظار می رود که پردازنده های Rocket Lake از طراحی و هسته های مدرن تر 
و با اســتفاده از فرایند ســاخت ۱4 نانومتری کنونی اینتل طراحی شده باشد 
و پردازنــده ی Alder Lake نیز می تواند یک تغییر مهم برای اینتل محســوب 
شود؛ زیرا به نظر می رسد پردازنده ی یادشده برای استفاده در گوشی های همراه 
ســاخته شده است و درست مانند چینش هسته های آرم از هسته های بزرگ 
در کنار هســته های کوچک بهره می گیرد. ناگفته نماند اینتل در ســال های 
گذشته با معرفی پردازنده های کم مصرف اتم )Atom(، بارها تلاش کرده است 
تا ســهمی از بازار پردازنده های گوشی های هوشمند را در اختیار گیرد؛ اما در 
نهایت، تمامی تلاش هایــش ناکام مانده و رقابت را به پردازنده های مبتنی بر 

معماری ARM۶4 باخته است.
زمانی انتظار می رفت با ورود دســتگاه های قابل حمل مانند گوشــی های 
هوشــمند، تبلت ها و لپ تاپ ها، کامپیوتر های رومیزی به مرور زمان منســوخ 
شوند و جای خود را به محصولات یادشده دهند؛ اما درحقیقت اینگونه نشد و 
در حال حاضر صنعت کامپیوتر های رومیزی با رشد فروش مواجه شده است. 
طبق گفته های براینت، درحالی که مصرف کنندگان و مشاغل به دلیل همه گیری 
ویــروس کرونا به خرید لپ تاپ ها روی آورده اند، اینتل در ســه ماهه ی دوم و 
ســوم رشد فروش پردازنده های کلاس دسک تاپ را تجربه کرده است و اینتل 
پیش بینی می کند که این روند ادامه داشته باشد؛ زیرا دسکتاپ به طور واضح 
برای محتوای حرفه ای و سطح بالا و خیلی از کسب و کارها مورد استفاده قرار 

می گیرد و این می تواند فروش محصولات آینده را تضمین کند.


